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روزنامه

رئیس پلیس راهور استان قم  خبرداد:

فوت ۴۳ نفر در محور ها و معابر درون شهری
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم :

تابلوهای غیر مجاز از جاده های 
استان قم جمع آوری می شوند

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد:

افتتاح و آغاز عملیات اجرایی 
۷ پروژه بزرگ شهری 
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گفت:  قم  شهرداری  الملل  بین  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
با  شهری  بزرگ  پروژه  هفت  امسال  مقدس  دفاع  هفته  در 
هزینه ای 620/1 میلیارد ریال توسط شهرداری قم افتتاح و 
یا عملیات اجرایی آن آغاز خواهد شد. مهدی کلانترزاده در 

گفت و گویی با اشاره به پروژه های در دست افتتاح برای هفته 
دفاع مقدس امسال و یا پروژه هایی که عملیات اجرائی در این 
هفته آغاز خواهد شد، اظهار داشت: یکی از پروژه هایی که 

هفته دفاع مقدس امسال افتتاح می شود، باغ پرندگان شهر
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبرداد:

بهره مندی1۷ روستا از آب سالم و بهداشتی

1یک بشکه آبمیوه انار 1۵ برابر نفت ارزآوری دارد!

 

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی  استان مشکل اصلی بخش اشتغال را مرتبط 
با فارغ التحصیلان قم دانست.  مصطفی کاویانی در نشست بررسی طرح ملی 
توسعه مشاغل خانگی که در دفتر ستاد جهاددانشگاهی واحد استان قم و با 
حضور دکتر محمد حیدری رئیس، علی حسینی معاون فرهنگی و لیلا ناصرپور 
معاون پژوهش این نهاد برگزار شد گفت: سرمایه گذاری های درون استانی باید 
به سمت تولید مشاغل برود. وی افزود: سهم تسهیلات 6 و ۴ درصدی مشاغل 
خانگی در حوزه روستانی و شهری در قم چندان مورد اقبال واقع نشده است ولی

مدیر کل راه و شهرسازی استان قم گفت: بیش از 8800 نفر در استان برای دریافت 
وام ودیعه مسکن ثبت نام کرده اند که از این تعداد 15۳0 نفر رد درخواست شدند. 
حسن صبوری اظهار داشت: 8858 نفر در استان قم متقاضی دریافت وام ودیعه 
مسکن بودند که از این مقدار تا پایان شهریور ماه تعداد ۳۴9 نفر واجد شرایط و پذیرش 
این وام شدند و مابقی درخواست ها در حال بررسی هستند. وی یادآور شد:  ثبت نام 
اولیه این طرح از ۴ تا 9 مرداد انجام شد و پس از آن 1۴ تا 20 مرداد به متقاضی مهلت 

داده شد که نسبت به بارگذاری مدارک خود به صورت اینترنتی اقدام کنند.  صبوری

مدیرکل، تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم:

25 درصدبیکاران قم فارغ التحصیلان دانشگاه هستند
مدیر کل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

ثبت نام 8800 نفر برای دریافت وام ودیعه مسکن 
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مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم رشد قارچ 
گونه تابلو های غیر مجاز در سطح حرایم جاده ای استان را غیر 
قا بل توجیه دانست و تاکیدکرد : باتوجه به حمایت مسئولین 
قضایی ، نسبت به رفع تجاوز از حرایم جاده ای باید جدی 

.  محمد حسن کلهری در نخستین جلسه  اقدام نمود  تر 
هماهنگی راهداری زمستانی طی سخنانی ضمن قدردانی 
مجدد از اقدامات جهادی همکاران جهت اجرای پروژه های 

عمران جاده ای برزمین مانده ، بخصوص طرح چهار خطه

شهردار قم فرا رسیدن 31 شهریور ماه سالروز جنگ 
تحمیلی و آغاز هفته دفاع مقدس را گرامی داشت.

دکتر سید مرتضی سقاییان نژاد با صدور پیامی فرا 
رسیدن 31 شهریور ماه سالروز جنگ تحمیلی و آغاز 

هفته دفاع مقدس را گرامی داشت.
متن پیام ایشان به شرح ذیل است:

بسمه تعالی
فرهنگ مقاومت با مکتب عاشورا عزت یافت و شیعه 
مترجمی بسیار زیبا برای رزمایش عملی استقامت و 
پایمردی است. مقاومت با شهادت مردان الهی تداوم 
می یابد و دشمن در محاسبات خود اشتباه کرده که 
فکر می کند با به شهادت رسانیدن افراد، فرهنگ 
استقامت  و ایثار ، نابود می گردد. سرافرازی پیوست 
مجاهدان  ظاهر  به  و  است  مجاهدت  و  مقاومت 
می آیند و می روند اما فرهنگ مقاومت می ماند و با 
شهادت نه نابود و نه منزوی می شود بلکه نهادینه 

می گردد.
امنیت ما مرهون رهبری های حکیمانه امام راحل، 
مقام معظم رهبری و بصیرت و مقاومت مردم است. 
هشت سال دفاع مقدس نماد قله ی رفیع مقاومت در 
تاریخ ایران اسلامی و الگوی مقاومتی موفق در داخل 
و در صحنه روابط بین الملل بوده و از برجسته ترین 
به  اسلامی  ایران  تاریخ  در  که  است  افتخاراتی 
یادگارخواهد ماند و با مجاهدت و ولایت مداری است 
که می توان با آرمان و راه امام راحل رضوان الله تعالی 

علیه وشهیدان، میثاق بست.
دفاع  دوران  ایثارگری های  مستندسازی  و  ثبت 
مقدس رسالتی جدی است و ساخت و افتتاح باغ 
موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس در قم در این 
انتقال  برای  مهم  حلقه ای  تا  گرفته  صورت  راستا 
فرهنگ ایثار و شهادت در مناسبات بین نسلی باشد.
مقاومت، عزت را رقم می زند و کنار آمدن با دشمن 
این  حالی  در  امسال  دارد.  پی  در  را  ذلت  و  ننگ 
هفته، گرامی داشته می شود که برخی از صحنه ی 
کوره آزمایشات سرافراز بیرون آمدند همچون سردار 
حرم،  مدافع  شهدای  سلیمانی،  شهید  سرافراز 
پزشکان، پرستاران و شهدای مدافع سلامت و برخی 
سرافکنده و شرمسار همچون سازشکاران با ظلم و 

تباهی همانند برخی کشورهای عربی.
توسل رژیم منفور صهیونیستی به کشورهای عربی 

نشان دهنده وضعیت استیصال و نابودی آن و وجود 
بحران های متعدد در این رژیم است. علنی شدن 
چهره ی پلید حکام جیره خوار و وابسته به استکبار، 
آتش فشان  کوه های  بیداری  فعال سازی  باعث 

مردمی خواهد شد.
بوی تعفن رژیم غاصب صهیونیسم تاریخ را معذب 
به  محکوم  رژیم  این  با  توافقی  هرگونه  و  ساخته 
شکست و مملو از ننگ و سرافکندگی خواهد بود. 
توافق امارات با رژیم بی ریشه ی صهیونیسم تاریخ 
انقضاء این حکومت را تسریع بخشیده و هر کشوری 

که به این ذلت تن دهد رسوای تاریخ خواهد شد.
اینجانب ضمن ادای احترام به شهدای والامقام 
و  آزادگان  جانبازان،  شهیدان،  معظم  خانواده  و 
ایثارگران عزیز، آغاز هفته دفاع مقدس و چهلمین 
سالگرد این هفته غرورآفرین را گرامی داشته و برای 
همه شهدای جنگ تحمیلی خاصه ۶۰۰۰ شهید 
تا  الدین  زین  مهدی  شهید  سردار  از  قم  استان 
شهدای دیگر، علو درجات و هم نشینی با ائمه اطهار 
علیهم السلام را مسالت دارم. اگر با چشم دل به 
گلزار شهدا قدم بگذاریم؛ هنوز زمزمه ی مناجات ها، 
گریه های نیمه شب، رمزهای عملیات و رشادت ها 
از این بزرگ مردان صحنه ی  شنیدنی است و اگر 
پیکار توصیه ای طلب نمائیم؛ بی شک خواهند گفت 

با ولایت بمانید تا به این مملکت آسیبی نرسد.
سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم
سی ام شهریورماه 1۳99

پیام شهردار قم به مناسبت آغاز هفته دفاع مقدس

رعایت  متأسفانه  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
پروتکل های بهداشتی در بین مردم از 80 درصد به 60درصد 
کاهش یافته است و مردم احساس خستگی و کلافگی دارند. 
محمدرضا قدیر با بیان وضعیت فعلی استان و افزایش مراجعه 
کنندگان و بستری شدگان کرونایی در مراکز درمانی قم در روزهای 
گذشته، گفت: میزان بیماران بدحال به 110 نفر رسیده است و 
فوتی ها افزایش داشته است؛ به طوری که روزانه بین 8 تا 10 نفر 
از بیماران کرونایی فوت می کنند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم با اشاره 
به اینکه دیوار نویسی و چسباندن کارت های تبلیغاتی بر دیوار 
طبق ماده 92 بدون هماهنگی جرم محسوب می شود گفت: در 
مرحله نخست شماره تماس ها اخطار داده شده و اگر اقدامی نکنند 
پاک سازی کنند.  از روی دیوار  را  بوده کارت ها  خودشان مکلف 
احمدرضا شفیعی با اشاره به اهمیت ساماندهی دست فروشان از 
سطح شهر، اظهار داشت: در جریان ساماندهی دستفروشان به 

دلیل حل مشکل معیشت این افراد برنامه ریزی شد تا از ساعت

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

60درصد قمی ها پروتکل ها را 
رعایت می کنند

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم :

ممنوعیت دیوارنویسی  وچسباندن  
کارت های تبلیغاتی 
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در نظر دارد  پروژه ذیل را با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به شرکتهای 
واجد شرایط واگذار نماید.

-موضوع ، مبلغ برآورد اولیه ، مدت زمان اجراء ، مبلغ سپرده شرکت در مناقصه و مبلغ خرید اسناد مطابق جدول 
زیر می باشد: 

شرایط: 
-مبلغ خرید اسناد مناقصه می بایست به شماره حساب ۰113127588۰۰1 بانک ملی به نام سازمان میادین 

شهرداری قم واریز گردد    )هزینه خرید اسناد مناقصه غیرقابل استرداد می باشد( 
محل دریافت اسناد: با ارائه اصل فیش واریزی و کارت شناسایی معتبر جهت دریافت اسناد به نشانی قم– جاده 
قدیم قم تهران– بلوار شهید خدا کرم – روبروی بهشت معصومه ) س ( - بلوار شهید رجایی – میدان بزرگ میوه و تره 

بار شهید رجایی – سازمان میادین، امور قراردادها و پیمانها مراجعه نمایند.
-تضمین شرکت در مناقصه به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه 
نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به شماره 351۰82491518231 بنام سازمان میادین میوه و تره بار 

شهرداری قم می باشد.
- طبق شرایط خصوصی پیوست اسناد، پروژه فوق دارای پیش پرداخت می باشد.

تذکر: داشتن حداقل سه کار مشابه  با موضوع مناقصه جهت شرکت در مناقصه الزامی می باشد.
- فروش اسناد از مورخ 99/06/۳1 لغایت 99/07/10 می باشد.

-پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط ، امضا کرده و 
به پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از مناقصه گران باعث حذف آنان از فرایند 

مناقصه می گردد. 
-هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

- جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره ۰253۶۶44313  تماس گردد .
-جهت پاسخگویی به سوالات با شماره ۰253۶۶44313  تماس نمایید. 

زمان و محل تحویل پاکات پیشنهاد قیمت : تا پایان وقت اداری مورخ 99/۰7/12 به آدرس قم- بلوار امام موسی 
صدر-ساختمان  شهرداری مرکز- طبقه 4 - معاونت خدمات شهری و امور اجتماعی – واحد حراست.                                  

سازمان میادین شهرداری قم 
آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای ) نوبت اول (

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم



دوشنبه -سی  ویکم شهریور ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25119

 

 رییس جمهوری با بیان اینکه فشار حداکثری  آمریکا در بخش سیاسی و 
حقوقی به انزوای حداکثری آمریکا تبدیل شده است، گفت: اگر آمریکا بخواهد 

قلدری کند با پاسخ قاطع تهران مواجه می شود. 
»حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی« عصردیروز در جلسه هیات دولت 
گفت: روز سی ام شهریور سال 1399 به عنوان یک روز به یادماندنی در تاریخ 
دیپلماسی ما خواهد بود. آمریکا به عنوان یک کشور زورگو در سطح جهان تلاش 
سرسختانه ای برای تحمیل مجدد تحریم های شورای امنیت علیه ملت ایران آغاز 
کرد و مخصوصا روندی که در ماه های اخیر و در یک ماه گذشته دنبال می کرد، 

امروز به نقطه شکست حتمی خود رسید.  
وی با بیان اینکه آمریکایی ها در دو سال و نیم اخیر تلاش کردند یک ائتلاف 
داشت:  اظهار  آورند،  وجود  به  ایران  علیه  خود  اصطلاح  به  جهانی  جامعه 
آمریکایی ها از روزی که از توافق هسته ای خارج شدند، فکر می کردند در زمان 
کوتاهی اتحادیه اروپا را به سمت خود بکشانند و فکر می کردند با تحریکات خود، 
ایران اقداماتی را انجام دهد که آنها بهانه لازم را برای بازگشت قطعنامه های 

شورای امنیت پیدا کنند.  
رییس جمهور با بیان اینکه خوشبختانه آمریکا در تمام مراحل در این مدت با 
شکست و پاسخ منفی جامعه جهانی حتی متحدان سنتی خود مواجه شده 
است، تصریح کرد: آمریکا نتوانست ائتلافی علیه ما ایجاد کند و در یک ماه 
گذشته هم تلاشی که انجام داد تا لغو محدودیت های تسلیحاتی ایران را جلویش 
بایستد و نگذارد در یک ماه آینده تحریم های تسلیحاتی لغو شود،  دچار شکست 

شد.  
روحانی با بیان اینکه فشار حداکثری آمریکا علیه ملت ایران در بخش سیاسی 
و حقوقی تبدیل به انزوای حداکثری آمریکا تبدیل شده است، خاطرنشان 
کرد: امروز در جهان دیپلماسی همه شاهد هستند در یک ماه گذشته آمریکا 
سه بار پیاپی دچار شکست در شورای امنیت شده است. یعنی همان جایی که 

آمریکایی ها فکر می کردند شورای امنیت نقطه قوت آنهاست.
رییس دولت تدبیر و امید ادامه داد: به دلایل مختلف و تاریخی و دلایل اینکه 
حق وتو دارند به دلایل این که دوستان سنتی داشتند، همیشه فکرمی کردند 
حداقل در شورای امنیت سازمان ملل شکست نمی خوردند. البته در مجمع 

عمومی زیاد شکست خوردند.
عضو  از 15  عضو  امنیت 13  شورای  در  که  بودیم  این  شاهد  گفت:  وی 
این شورای در برابر آمریکا ایستادند و از برجام حمایت کردند و نظر آمریکا را 
نپذیرفتند. البته کاری آمریکا از یک ماه پیش در زمینه به اصلاح استفاده از ماشه 
شروع کرده بود یک حرف نامعقولی بود که برای هیچ کس در دنیا قابل پذیرش 

نبود.
 بی اعتنایی شورای امنیت به نامه آمریکا ارزشمند بود

رییس جمهوری افزود: کسی که به طور رسمی از جمعی خارج شده و گفته 
من در این جمع نیستم دومرتبه بگوید من می خواهم از حقوق عضویت در 
این جمع استفاده کنم. کسی که عضویت در آن جمع را به عنوان یک حادثه 
تاریخی بسیار بد علیه دولت قبلی سخن گفته حالا می خواهد برگردد و از حقوق 
آن استفاده کند.  این مثل آدمی  است که از تابعیت یک کشور خارج شده و 
می خواهد در یک روز برگردد و از حقوق تابعیت آن کشور استفاده کند. بنابراین 

کاملا روشن بود که آمریکا در این زمینه دچار شکست حتمی می شود.
وی ادامه داد: اما شیوه ای که شورای امنیت اتخاذ کرد یک شیوه ارزشمندی 

بود یعنی شیوه بی اعتنایی به تقاضا و نامه آمریکا بود و این که شورای امنیت هیچ 
جلسه ای برای درخواست آمریکا تشکیل نداد این بهترین شیوه ای بود که این 

سازمان در برابر آمریکا برخورد کرد.
روحانی گفت: ما همواره گفتیم که در برابر ملت ایران یک راه بیشتر وجود ندارد 
و آن احترام به حقوق ملت ایران است و آن این که با زبان تکریم با ملت ایران 
سخن گفتن است و هر کس بخواهد با قلدری با مردم ایران مواجه شود پایان آن 

راه قطعا شکست خواهد بود و پاسخی نخواهد گرفت.
آمریکا بخواهد قلدری کند با پاسخ قاطع ایران مواجه می شود

رییس جمهوری تاکید کرد: به عنوان رییس جمهوری ایران اعلام می کنم که 
اگر آمریکا بخواهد از قلدری خود استفاده کند و حرف نادرستی که می گوید من 
توانستم قطعنامه ها را برگردانم که هیچ کس این حرف را قبول ندارد در مقام 
عمل بخواهد اقدامی انجام دهد حتما با پاسخ قاطع ما مواجه می شود و کاملا 
روشن است که ایران زیر بار قلدری آمریکا در هیچ مقطعی نرفته و در این مقطع 

هم در برابر قلدری آمریکا ایستادگی خواهد کرد.
وی خاطرنشان کرد: وقتی آمریکا یک درخواست غیرحقوقی و ناصحیحی را 
مطرح کرده و اکثریت قاطع قریب به اتفاق شورای امنیت این درخواست را رد 
کرده و ایستادگی کرده، از این به بعد حرف زدن آمریکا جز یاغی گری، معنای 
دیگری نخواهد داشت و کسی زیربار این حرف نخواهد رفت و عواقب اینگونه 

حرف ها و موضع گیری ها به خود آمریکا برمی گردد.
 از اعضای شورای امنیت قدردانی می کنم

روحانی افزود: من در اینجا لازم می دانم از اعضاء شورای امنیت که در برابر 
درخواست غیرقانونی و غیرمنطقی آمریکا در این یک ماه در ماه اوت و سپتامبر 
ایستادگی کردند، از »اندونزی« رییس شورای امنیت قبلی و »نماینده نیجر« 
رییس شورای امنیت فعلی یعنی نماینده نیجر به خاطر ایستادگی آنها در برابر 

حرکت های غیرقانونی آمریکا قدردانی کنم.
رییس جمهوری اظهار داشت: همچنین از روسیه و چین که با استحکام 
و باقدرت در برابر بی منطقی آمریکا، هم در مقاطع قبلی و هم در این مقطع 
ایستادگی کردند هم به عنوان کشورهای دوست قدردانی کنم و همچنین 
از سایر اعضای شورای امنیت، کشورهای اروپایی و سایر کشورها و همه 12-
13 کشوری که از ایران حمایت کردند و در برابر آمریکا ایستادگی کردند، باید 

قدردانی کنم. 
وی یادآور شد:  یک بار دیگر به 1+4 اعلام می کنم، در صورتی که 5 کشوری 
که امروز در توافق هسته ای باقی ماندند به همه توافق و اصولی که در این توافق 
متعهد شدیم، عمل کنند ما هم به طور کامل به تعهد خود من برمی گردیم. اینکه 
ما تعهدات برجامی را کاهش دادیم و کنار گذاشتیم به خاطر این بود که یک سال 

صبر کردیم و 1+4 در زمینه اقتصادی پاسخ مثبتی به ما نداد.
 ایران همواره به تعهدات بین المللی خودش عمل کرده است

رییس جمهوری خاطرنشان کرد: گرچه از لحاظ حقوقی و سیاسی همواره 
مواضع خوبی اتخاذ کردند اما چون در زمینه اقتصادی نتوانستند یا نخواستند به 
طور کامل عمل کنند ما هم از تعهدات برجامی خودمان کنار رفتیم اما هر زمانی 
که 5 کشور آمادگی داشته باشند و به همه تعهدات برجامی خودشان برگردند ما 

هم دومرتبه به تعهدات برجامی خودمان برمی گردیم.
روحانی افزود: جمهوری اسلامی ایران همواره به تعهدات بین المللی خودش 
عمل کرده است اما هیچ زمانی حاضر نبوده در یک توافقی که توازن آن به هم 

می خورد بار آن توافق  یک جانبه بر عهده بگیرد.
وی با بیان اینکه همه موفقیت هایی که تا امروز و در این دو سال و نیم داشتیم 
مرهون ایستادگی و مقاومت ملت بزرگ ایران است، گفت: آنها فکر می کردند با 
فشار بر مردم، مردم در برابر زورگویی هایی آنها تسلیم می شوند.موفقیت هایی که 

ما به دست آوردیم به رغم فشار بر زندگی مردم بود.
رییس دولت تدبیر و امید یادآورشد: با ایستادگی و مقاومت مردم  و در سایه 
هدایتهای مقام معظم رهبری امروز دیپلمات های ما توانستند در صحنه بین 
المللی این موفقیت ارزشمند را کسب کنند. تا زمانی که این هدایت و حمایت 
مردمی هست می توانیم به خوبی برابر سخنان غیر منطقی آمریکا و اقدامات غیر 

منطقی این کشور ایستادگی کنیم.
روحانی در پایان گفت: بی تردید پیروزی نهایی از آن ملتی است که با استواری 

برای حقوق خودش ایستادگی کرده و ایستادگی خواهد کرد.

 محمد جواد ظریف:

آمریکا به راحتی نمی تواند به برجام برگردد
 وزیر امور خارجه گفت: میز برجام همیشه بوده است اما آمریکا کنار رفته است ولی 
اینکه بخواهد به این میز برگردد به این راحتی نیست زیرا ده ها و صدها میلیارد به مردم 

ما خسارت زده است.
محمد جواد ظریف شنبه شب با حضور در برنامه گفتگوی ویژه خبری در واکنش 
به ادعای آمریکا برای فعال کردن مکانیسم ماشه، اظهار داشت: واضح است که کلیه 
اعضای شورای امنیت به استثنای آمریکا و تنها یک کشور دیگر رسماً اعلام کردند که 

اقدام آمریکا را به رسمیت نمی شناسند.
وی بیان کرد: دو حالت وجود دارد، یک وقت زمانی است که کشورها با آمریکا 
مخالف هستند اما زمانی هم وجود دارد که این کشورها اعتقاد دارند آمریکا در 

قضیه ای جایگاهی ندارد.
را داریم و کشورها  امور خارجه کشورمان تصریح کرد: الان ما حالت دوم  وزیر 

معتقدند که آمریکا جایگاهی ندارد.
ظریف در ادامه گفت: برخلاف چیزی که ترامپ می گوید ایرانی ها دوست دارند 
کسی دیگری رئیس جمهور آمریکا باشد فقط مصرف داخلی دارد. برای ما اصلًا مهم 
نیست. جمهوری اسلامی یک کشور مستقل است و در امور داخلی کشورها دخالت 
نمی کند. اخیراً بلوایی را راه انداختند که ایران می خواهد در انتخابات آمریکا دخالت 
کند. شما در کشورهای دیگر گودتا نکنید و انتخابات مردم را زیر پا نگذارید، بیخودی 
از این حرف ها نزنید. وی ادامه داد: برای ایران هیچ فرقی نمی کند چه کسی در 
آمریکا رئیس جمهور شود، مهم رفتار دولت آمریکاست. ما نشان دادیم که مردم ایران 
انقدر شجاعت دارند که نه تنها در برابر آمریکا بلکه در برابر ۶ قدرت بزرگ دنیا بنشینند 
و مذاکره کنند. امروز هم می بینید و در آینده هم بیشتر خواهید دید که برجام منافع 

ایران را در خود نگه داشت.
وزیر امور خارجه گفت: آمریکا نتوانست از برجام استفاده کند. ما این شجاعت 
را داشتیم و هیچگاه از مذاکره فرار نکردیم ولی زیر بار زورگویی هم نرفتیم. برای ما 
مهم نیست که چه کسی در کاخ سفید نشسته است. ما شجاعت مقاومت را داریم و 
شجاعت مذاکره را هم داریم. باید طرف مقابل انتخاب کند و این طرف مقابل است 
که انتخاب می کند. حرف ما همیشه یکی بوده است که زیر بار زور و سلطه نمی رویم.
ظریف در واکنش به ادعای اروپایی ها مبنب بر اینکه ما بیش از تعهدات خود در 
برجام عمل کردیم، گفت: شوخی می کنند. اروپایی ها نتوانستند در برابر زورگویی 

آمریکا مقاومت کنند. ممکن است خیلی تلاش نکرده باشند اما نتوانستند.

وزیر بهداشت:

مقابله با کرونا نیازمند همدلی و وفاق است
 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: راه دراز نپیموده را پیش رو داریم و 
شاید این زمان فراتر از دو سال باشد و البته پیمودن این مسیر با کمترین عوارض 

نیازمند همدلی و وفاق است. 
سعید نمکی با حضور در ستاد مرکزی سازمان صداوسیمای جمهوری اسلامی 
ایران با رییس و معاونان این سازمان دیدار و گفت وگو کرد و افزود: با همراهی و 
ایام هیچ گاه در نظام سلامت  همیاری رسانه ها به ویژه رسانه ملی در همه این 
احساس تنهایی نکردیم. وفاق و همدلی در بسیج ملی مقابله با کرونا مشابه دوران 

دفاع مقدس است.
وی ادامه داد: از ابتدای انتشار این ویروس تمهیدات لازم برای شکل گیری یک 
خط دفاعی در کشور شکل گرفت و به رغم تحریم ¬های ظالمانه علیه مردم ایران 
هیچ گاه آن فجایعی که گاهی در پشت در بیمارستان های آمریکا و برخی کشورهای 
اروپایی مشاهده شد در این سرزمین مشاهده نشده و هیچ فردی در ایران به علت 
مشکلات اقتصادی، سن و جنس و نژاد و ملیت معطل درمان و اقدامات حمایتی 
نشده است. همدلی مومنانه، عشق و محبت و ایثار این دوران سخت را تا حدی بر 

همکاران ما تا امروز هموار کرد.
وزیر بهداشت بیان کرد: این ویروس منحوس ویروس هزار چهره ای است که شاید 
سال های سال همراه ما باشد و به نوعی تداعی کننده شتر گاو پلنگی است که 
علیرغم گرفتاری های ایجاد شده، درس هایی برای جهان بشریت داشت و نشان داد 
که موجودی کوچک و ظاهرا حقیر چگونه می تواند جهان را دچار بحران کند، دوم این 
که آموخت که غنی بودن و ثروتمند بودن لزوما سد دفاعی در مقابل آن نیست و سوم 
آن که درس داد در اوج ادعای دانایی کماکان بشر در مقابل مجهولات بسیاری نادان 
به شمار می رود. نمکی گفت: صداوسیما و رسانه های گروهی در ارتقای آموزش 
سلامت و سواد سلامت جامعه به خصوص در روزهای نخست و در مقابل فضای 
وحشت و هراس اجتماعی ایجاد شده نقشی بسیار موثر در هراس زدایی از جامعه 
داشته و در ایجاد یک آرامش نسبی در فضای افکار عمومی موثر بود و در ادامه راه در 
آموزش پیشگیری در نوروز و ماه مبارک رمضان و به دنبال آن سفرهای تابستانی و به 
ویژه ایام ماه محرم خوراک لازم برای در خانه ماندن و رعایت پروتکل ¬ها را فراهم کرد و 

بی اغراق و صادقانه موجب دلگرمی بود.
وی اظهار کرد: امیدهای بسیاری وجود دارد، چه در حوزه واکسن و چه در حوزه 
درمان و امیدواریم همه دنیا به نتایج موثری در این زمینه دست پیدا کند، ولی در این 
شرایط ادامه مسیر همراه با آموزش مستمر و رعایت پروتکل ¬ها در عین استمرار ابعاد 

مختلف حیات اجتماعی بسیار موثر خواهد افتاد.

رئیس ستاد بازسازی عتبات عالیات:

طبخ و توزیع غذای گرم در موکب های 
اربعین ممنوع است

 رئیس ستاد بازسازی عتبات عالیات گفت: براساس دستور العمل ستاد ملی 
مقابله با کرونا و با هدف جلوگیری از گسترش ویروس کرونا و نیز رعایت پروتکل های 
بهداشتی، طبخ و توزیع هر گونه غذای گرم در موکب های ایام اربعین ممنوع است. 

محمد جلال مآب روز یکشنبه در نشست خبری با بیان اینکه فعالیت 12۰۰ موکب 
اربعین حسینی از دهم تا بیستم ماه صفر در کشور برای ارائه خدمت به مردم آغاز 
خواهد شد، افزود: در مجموع 25۰۰ موکب برای ارائه خدمت به مردم در شرایط 
خاص سازماندهی شده است. وی با بیان اینکه با رعایت پروتکل های بهداشتی 
موکب دارها می توانند بسته های غذایی، آب معدنی و آبمیوه توزیع کنند، اظهار 
داشت: به منظور رفاه هر چه بیشتر حال بانوان نیز 1۰ درصد از 12۰۰ موکب یادشده  
به منظور  افزود:  یافته است. جلال مآب  به خواهران اختصاص  ارائه خدمات  به 
جلوگیری از هرگونه سوءاستفاده احتمالی از برخی افراد سودجو، تیم بازرسان ستاد 
بازی عتبات عالیات در ایام اربعین از موکب های بدون مجوز جلوگیری خواهند کرد. 
رئیس ستاد بازسازی عتبات عالیات با گرامیداشت یاد و خاطر شهدای دفاع مقدس، 
مدافع حرم و سردار حاج قاسم سلیمانی گفت: از مردم می خواهیم با توجه به اعلام 
کشور عراق مبنی بر مسدود بودن مرزهای ورودی به این کشور از هرگونه مراجعه به 
نقاط مرزی خودداری کنند. وی اعزام موکب ها به عراق را منتفی دانست و گفت: 
مسولان ایرانی و عراقی در این مورد به توافق نرسیده اند و حرکت موکب داران به سمت 
عراق، ممنوع است و دولت عراق نیز اعلام کرده پذیرای زائران در مراسم اربعین امسال 
نخواهد شد. وی با تاکید بر اینکه میزبان اصلی آیین اربعین ملت و دولت عراق بوده 
و ما در کنار آنها هستیم، تصریح کرد: اکنون ستاد مرکزی اربعین در حال برنامه ریزی 

برای اجرای برنامه زیارت در محل های باز است.

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران :

بیش از ۳۶۰ شبکه ماهواره ای علیه کشور 
اقدام می کنند 

معاون رییس جمهوری و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت:  اکنون بیش از 
3۶۰ شبکه ماهواره ای فارسی با جهت گیری علیه نظام جمهوری اسلامی در حال 
فعالیت هستند و در هیچ کشوری این تعداد شبکه برای هجمه به یک کشور وجود 
ندارد.  مهندس سعید اوحدی دیروز در دیدار با سردبیران خبر سازمان صدا وسیما با 
اشاره به تصمیمات استکبار جهانی برای ایجاد جنگ نرم علیه کشور افزود: استکبار 
به این نتیجه رسیده که با جنگ سخت و از طریق سلاح های نظامی نمی تواند علیه 
جمهوری اسلامی ایران به نتیجه ای برسد و به این دلیل رویکرد جنگ نرم را در پیش 
گرفته است. اوحدی گفت:  یکی از ابزارهای مهم استکبار در جنگ نرم فضای مجازی 
است و امروز شاهد تحولات بزرگی در عرصه این فضا علیه نظام مقدس جمهوری 

اسلامی هستیم.

ایران و انتخابات آمریکا 
رییس  تعیین  به  را  آینده  و  شرایط  برخی  ایران  در 
جمهور در آمریکا موکول کرده اند آنها منافع خودشان را 
در نظر می گیرند. در هر حال آنچه با آن رو به رو هستیم 
اساس  بر  و  آمریکاست  جمهوری  ریاست  انتخابات 

نظرسنجی ها نمی توانیم با قاطعیت درباره اینکه چه کسی رای می آورد صحبت 
کرد اما بر اساس نتایج نظرسنجی ها اگر امروز در آمریکا رای گیری شود احتمالا جو 
بایدن رای می آورد اما تا انتخابات 3 نوامبر هنوز زمان باقی است و در این فاصله این 
احتمال وجود دارد که نتایج دستخوش تغییر شود و ترامپ تلاش کند با اقداماتی 

فاصله خود با بایدن را کم کند.
نوع برخورد ترامپ با لابی صهیونیستی به گونه ای است که آنها حمایت کامل از 
ترامپ دارند وتلاش می کنند تا ترامپ دوباره روی کار بیاید. موضوع سازش با رژیم 
صهیونیستی که در چارچوب آن بحرین و امارات به اسراییل نزدیک شدند را می توان 
پروژه ای در راستای ارتقاء جایگاه سیاست خارجی آمریکا دانست در عین حال که در 

راستای منافع اسراییل هم است.
از الان مشخص است که ترامپ نمی خواهد زیر بار شکست برود. هم رای گیری 
پستی را زیر سوال برده است به خاطر کرونا و هم دارد جا پایی از خودش باقی می 

گذارد که اگر خواست درباره آراء دبه کند بهانه داشته باشد.
برخی در ایران بر این نظرند که اگر ترامپ دوباره روی کار بیاید جنگ و درگیری و 
بحران ادامه می یابد و به این شکل موقعیت خود را تثبیت می کنند. با وجود اینکه 
ترامپ گفته است بعد از انتخابش در دور دوم در مدت زمان کوتاه با ایران توافق می 
کند اما در ایران این نگاه حاکم است که ایران تن به مذاکره نمی دهد و توافقی انجام 
نخواهد شد و احتمالا درگیری شدید و چندجانبه در منطقه را شاهد خواهیم بود. 
دیدگاه دیگر این است اگر بایدن روی کار بیاید احتمالا به برجام باز می گردد و شرایط 

تا حدود زیادی عادی می شود و در روند و شرایط دیپلماتیک پیش می رود.
و  بین کاندیداهای جمهوری خواه  آمریکا رقابت سختی  این شرایط که در  در 
اروپا و چین و روسیه بر سر برجام مقابل آمریکا  از طرفی  و  دموکرات وجود دارد 
تصمیمات  و  تحولات  مراقب  هم  ایران  در  تا  است  ضرروی  کنند  می  ایستادگی 
داخلی باشیم. مواضع و اقدامات مان باید سنجیده باشد. نباید اجازه داد برخی با 
تصمیماتشان ولو اینکه گفته شود داریم کارمان را انجام می دهیم به این روند ضربه 

بزنند و کشور را در فشار سیاسی قرار دهند.
اروپایی ها از اینکه ترامپ منافع و روندهای بین المللی را زیر پا می گذارد و صرفا به 
دنبال منافع یک جانبه خودش است ناراضی هستند. در شورای امنیت سخت ترین 
شکست را آنها با 11 رای ممتنع برای ترامپ رقم زدند و این بار معنایی عمیقی داشت 
و برای فعال کردن مکانیسم ماشه نیز پالس های جدی و صریح منفی فرستادند که از 

این روند حمایت نخواهند کرد.
چین و روسیه تاکنون به طور روشن با اراء و اقدامات آمریکا مخالفت کرده اند و هر 
کدام البته از منظر خودشان در این مقابله وارد شده اند نه لزوما به خاطر برجام و ایران. 
چینی ها بر سر تایوان، هنگ کنگ و مسایل دیگر با آمریکا تنش جدی دارند و به 
نوعی در یک جنگ سرد با آمریکاست تا جایی که حتی ممکن است به سمت تقابل با 
یکدیگر سوق پیدا کنند. از این رو علاوه بر اینکه مساله ایران در این میان مطرح است 
باید دانست که ایران یک موضوع از ده ها موضوعی است که در تقابل روسیه و چین و 
اروپا با آمریکا مطرح است و نباید بدون فکر و صرفا بر اساس منافع سیاسی و مقطعی 
در داخل برخورد کرد. باید هر چه بیشتر در این مدت تا انتخابات آمریکا و حتی بعد از 

آن محتاط و هوشمند عمل کرد.
 کارشناس مسایل بین الملل

دفاع مقدس نهری از دریای عاشورا

هر یک از ما تا به حال نام بسیاری از مناطق جغرافیایی را در بسیاری از شهرها، 
استان ها و حتی فراتر از مرز های کشور شنیده ایم و قطعا از کنار نام بسیاری از آن ها 
براحتی گذر کرده و آن را در حد یک پلاک برای آن محدوده تصور نموده ایم. اما وقتی 
به واژگانی همچون فکه، شلمچه، دهلاویه، قلاویزان، چزابه، طلائیه، اروندکنار و ... 
میرسیم به ناگاه سر خود را به نشانه تعظیم فرود آورده و از اعماق وجود به بزرگ مردانی 

که خاک آن خطه ها را قدمگاه خویش نمودند ادای احترام می کنیم.
ترجمان ادبیات ناب آن افلاکیان در روزگار پر از هیاهو و عصر قطع ارتباطات با حق، 

رو به صعوبت گذاشته و گاهی بی مفهوم می نماید.
شیرمردانی که با معادلات فرازمینی به خاک نشینی بسیاری خندیدند و هر 
چه را که بوی فرود میداد وانهادند و پروازکنان بر فراز "عند ربهم یرزقون" غوطه 

ور شدند.
قرب الی الله برای آن ها جنس دیگری داشت؛ تشنگی تازه آغاز عشقبازی بود؛ 
ذکر گفتن با لب های خشکیده زیر بارانی از غبار، منتهای دلدادگی بود. تشبه به 
سیدالشهدا عین تشبه به خدا بود. پیکر بی سر آرزوی هر شوریده سری بود. در آن 

شب ها خود حق، ساقی سیمین ساق بود.
ورق به ورق، خط به خط، کلمه به کلمه، حرف به حرفِ وجود مبارک سلطان عشق 
"اباعبدالله الحسین )ع( " برای خوشه چینان خرمن وجودش در هشت سال دفاع 

مقدس پر بود از درس هایی که تاریخ مثل آن را به خود ندیده بود.
در دفاع مقدس کسی نگران تنگه احد نبود. کوهستانی از مقاومت در کانال کمیل 

و تنگه ابوقریب مجال گذر اشقیا را به سوی حرم نمی داد.
دیگر هیچ شطی مانع از هیچ فتحی نبود. چشمان خروشان اروند هم از همت 
و هیچگاه جوابی  پرسیدند  آب  پر  فرات  از  که  و چرایی  ماند؛  مبهوت  کربلائیان 

نشنیدند.
عجب حال و هوایی، گویا زینب کبری )س( بار دیگر چادر خود را تکانده و از دریای 
بی انتهای عاشورای حسینی، نهری هشت ساله را به مریدان پیر جماران هدیه داده و 

خوشا به حال آنان که خدا خواست شهیدشان ببیند.
خوشا بحال زین الدین و باکری، چمران و خرازی، همت و هاشمی؛ خوشا بحال 
دسته دسته لاله هایی که رنگ سرخ را زینت گلبرگ های خود ساختند و دشت 
پر از خاکسترِ ناسوت را گلستان کردند؛ و تارک اسلام ناب تا ابد از غیرت و ایمان 
اسطوره های دفاع مقدس خواهد درخشید. جوانمردانی که سپر بلای امام خویش 
شدند و پای لنگ تکرار تلخ تاریخ را بریدند و پرچم حق را به بلندای عرش بر کشور 

صاحب الزمان )ع( بر افراشتند.
هر کس که به قطره ای از خون های ریخته شده در مجنون و شلمچه و خرمشهر 
و دوکوهه بنگرد خاموش نمی نشید و فریاد "هیهات من الذله" را از نهاد خویش به 
گوش زنگار گرفته خودباختگانی می رساند که غیر از شک و ترس و تردید و تعلق 
چیزی در دل ندارند و هم قسم با سوخته دلانی خواهد شد که عزت امام خود 
را با هیچ متاعی معاوضه نمی کنند و یقین دارند خداوند متعال بهترینِ پاداش 

دهندگان است.
مسئول روابط عمومی ناحیه بسیج قم  

بعیدی نژاد:

 آمریکا با انزوای بی سابقه روبرو است            
 سفیر جمهوری اسلامی ایران در انگلیس روز یکشنبه در واکنش به ادعای اخیر 
ایران در حساب کاربری  بازگشت تحریم های سازمان ملل علیه  بر  آمریکا مبنی 
توئیترش نوشت شورای امنیت مخالفت خود را با بازگشت تحریم های ایران اعلام 

کرده و آمریکا منزوی شده است. 
حمید بعیدی نژاد در صفحه توییتر خود نوشت: با گذشت 3۰ روز از درخواست 
اولیه آمریکا برای بازگشت ۶ قطعنامه تحریم سازمان ملل متحد علیه ایران، شورای 
امنیت بدون هیچگونه اقدامی، مخالفت خود را با آمریکا اعلام و آن درخواست را 
بایگانی نمود. آمریکا با یک انزوای بی سابقه روبرو شده و سیاست ضدبرجامی اش با 

شکست کامل روبرو شده است.
وی چندی پیش نیز مخالفت کامل شورای امنیت با قطعنامه پیشنهادی آمریکا 
درباره تمدید تحریم تسلیحاتی علیه ایران را نشان دهنده انزوای دولت واشنگتن در 

سطح بین المللی دانسته بود.
بعیدی نژاد در توئیتی افزود: فشار حداکثری بین المللی علیه واشنگتن برای تغییر 

سیاست هایش در خصوص توافق هسته ای ایران رو به افزایش است.

اخبار

*میثم ابراهیم خانی

روحانی در جلسه هیات دولت: 

فشار حداکثری به انزوای حداکثری آمریکا تبدیل شد

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: »ترامپ« رئیس 
جمهور شود یا »بایدن«، هیچ فرقی در سیاست اصلی 
ضربه زدن به ملت ایران حاصل نخواهد شد، پس لازم 
است روی قوی شدن ملت ایران تمرکز کنیم و پیروزی 
واقعی را زمانی اعلام کنیم که اقتصاد و مردم ما قوی 
شده باشند و احساس کنند که در زندگی آنان تغییرات 

ملموس ایجاد شده است.
مجلس  امروز  علنی  جلسه  در  قالیباف  محمدباقر 
شورای اسلامی در نطق پیش از دستور با اشاره به اینکه 
آغاز هفته دفاع مقدس را به ملت سرافراز ایران اسلامی 
تبریک می گویم، گفت: منطق دفاع مقدس یعنی باور 
به توان مردم و اعتقاد راسخ به اینکه سنت های الهی 

تخلف ناپذیر هستند.
وی بیان کرد: هر گاه مردم را باور کنیم، پیروز خواهیم 
شد و هر گاه آنها را فراموش کنیم و در راس امور ندانیم، 

در چشم بر هم زدنی شکست بر ما چیره خواهد شد.
دفاع  اینکه  بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
تصریح  است،  باوری  مردم  مدرسه  ما  برای  مقدس 
کرد: به عینه دیده ایم که در ابتدای جنگ و هنگامی 
که باور به حضور مردم توسط مسئولان وجود نداشت 

چند  تنها  چگونه  و  کردند  پیشروی  دشمنان  چگونه 
ماه پس از حضور گسترده مردم و باور واقعی به توان 
ملت، عملیات هایی مانند شکست حصر آبادان، طریق 
وقوع  به  سال ۶1  ابتدای  در  المبین  فتح  و  القدس 
پیوست. قالیباف تاکید کرد: آن منطق همچنان زنده و 
پیش روی ماست. اگر مردم را فراموش کنیم، شکست 
می خوریم و اگر به توان آنها باور داشته باشیم و کار را به 

آنها واگذار کنیم، پیروزی حاصل خواهد شد.
امسال  مقدس  دفاع  هفته  شعار  اینکه  بیان  با  وی 
شعاری پرمغز و درس آموز است، اظهار داشت: شعار 
امسال »ما قوی هستیم« است و این همان منطقی 
است که باعث شکست های امروز دشمنان مردم ایران 

شده است.
رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: به عنوان 
نیز  آمریکا  اخیر  اقدامات  همین  خصوص  در  مثال 
باید تاکید کرد به دلیل اقتدار و ایستادگی مردم ایران، 
این  به  نباید  اما  نرسید  می خواست  آنچه  به  دشمن 
شکست های حقوقی و سیاسی آمریکا دلخوش باشیم و 
فراموش کنیم که دشمن ظالم ما در صورت ادامه یافتن 
برخی غفلت ها گام به گام در تشدید تحریم ها جلوتر 

می آید تا به نظام تحریم ها شکل جدیدی دهد.
قالیباف متذکر شد: تجربه این مدت نشان داده است 
که هر گاه در برابر اقدامات خصمانه آمریکا منفعل عمل 
کردیم، فشار تحریمی بیشتری به معیشت مردم وارد 
شده است فلذا ضروری است که با اقدامات فعالانه، 
هوشمندانه و موثر اجازه نداد که بیش از این به مردم 

عزیزمان فشار بیشتری وارد شود.
است  ضروری  راستا  همین  در  کرد:  تصریح  وی 
مجلس،  خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون 
آمریکا در زمینه حقوقی  از شکست مفتضحانه  پس 
مورد  که  آمریکا  جانبه  یک  حرکت های  سیاسی،  و 
اعتراض دیگر کشورهای جامعه بین الملل است را رصد 
و اقدامات متقابل لازم را برای صیانت از منافع مردم با 

جدیت پیگیری و به صحن علنی مجلس ارائه دهند.
رئیس مجلس شورای اسلامی بیان کرد: وظیفه ما آن 
است که مردم را قوی کنیم و مساله مردم ما ناکارآمدی 
سخت  شرایط  آنان  مساله  و  است  کشور  اداره  در 
معیشتی است و مساله مهم دیگر آنان حمایت نشدن 
اقتصادی است و ما نباید کشور و معیشت مردم را معطل 

غرب کنیم.

رئیس مجلس شورای اسلامی :

باید روی قوی شدن ملت ایران تمرکز کنیم 

سید جلال ساداتیان*

 وزیر کشور، دفاع مقدس را تابلوی تمام عیار انقلاب اسلامی عنوان کرد و نوشت: 
امروزه الگوی مدیریت و مقاومت و ایستادگی در دوران دفاع مقدس، یگانه راه پیروزی 
علیه دشمنان و تحقیر چندباره آنها توسط ملت هوشیار و صبور ایران اسلامی است. 
عبدالرضا رحمانی فضلی در پیامی به مناسبت هفته دفاع مقدس افزود: تاریخ 
پرافتخار انقلاب اسلامی که با امید و مجاهدت و پشتکار مردم هوشیار و استقلال 
طلب و آزادی خواه میهن اسلامی به ثمر رسید مملو از درخشش هایی است که 
تابلوی تمام عیار این انقلاب است که نفحات روح افزای نهضت  دفاع مقدس 
انسانی در قالب دفاع جانانه از کیان و سرحدات مرزی و معنوی در اقصی نقاط 

جهان نویدبخش و نتیجه مقاومت مردم مقابل سردمداران ستم و تجاوز قرار گرفت.
وزیر کشور در این پیام تصریح کرد: فرهنگ تمدن ساز دفاع مقدس ثابت کرد که 
با اراده و عزم و ایمان و باور به حقانیت وعده های استوار و خلل ناپذیر الهی و اعتماد 
وثیق و مؤمنانه به دوراندیشی و بصیرت معنوی رهبری شجاع نظام در عرصه های 
سرنوشت ساز می توان با کمترین امکانات، دشمن مجهز به پیشرفته ترین تسلیحات 
و زاردخانه ها و امکانات دنیا را خوار و ذلیل کرد و نظام اهریمنی سلطه را با شور و 

معنویت جوانان آزادیخواه و مشتاق به مقاومت و پایداری تحقیر کرد.
رحمانی فضلی در پیام خود با تاکید بر این که جنگ تحمیلی یادآور بنیان های 
تاریخی سرزمینی است که هیچ گاه برابر ظلم بیگانگان عقب ننشست و با ایستادگی 
و مبارزه بی امان با مظاهر طاغوت، موفق به بسط و گسترش معارف و مفاهیم الهی 

و انسانی در گستره گیتی شد.
وی در این پیام می افزاید: امروزه الگوی مدیریت و مقاومت و ایستادگی در دوران 

دفاع مقدس مبنی بر مقاومت حداکثری و دفاع بی امان و متکی به قدرت لایزال 
الهی، در برابر تحریم های ظالمانه ایالات متحده آمریکا، یگانه راه پیروزی علیه 

دشمنان و تحقیر چندباره آنها توسط ملت هوشیار و صبور ایران اسلامی است.
وزیر کشور افزود: آمریکا که نشان داده است منافع طبقه حاکم بر این کشور را بر 
مصالح و منافع مردم کشورش و سایر مردم جهان ارجح می داند، همزمان با خروج 
از توافقنامه بین المللی برجام، نهایت عداوت و خصومت خود در نبردهای نامتقارن 
امنیتی، اقتصادی، تروریستی، عملیات روانی، درمانی و تجهیزات پزشکی و ... را 
علیه مردم ایران اعمال کرد اما صلابت و اقتدار و بیداری ملت آگاه ایران همگام با 
تبعیت از رهبری فرزانه انقلاب این رذالت رفتاری و روحیه ددمنشی و وحشیگری را 
به شکستی دیگر و سند ماندگار برای جهانیان در افتخارات جاودان انقلاب اسلامی 
تبدیل کرده است و ان شاء الله با وحدت و همدلی ایرانیان و توجهات حضرت بقیه 

الله الاعظم)عج( این توطئه نیز به فرجام تباهی خواهد انجامید.
رحمانی فضلی در فراز پایانی پیام خود با تبریک ایام هفته دفاع مقدس به فرمانده 
معظم کل قوا که از یاران صمیمی و همیشگی رزمندگان در جبهه های حق علیه 
باطل بودند و به همه هم میهنان، به ویژه افتخارآفرینان و یادگاران هشت سال دفاع 
مقدس، یاد امام شهدا که غایت آرزوی آن قائدِعظیم ماوا گرفتن ابدی در کنار یاران 
شهیدش بود و تمامی شهیدان راه راستین غیرت و شجاعت در عرصه های مختلف 
دفاع از دستاوردهای شکوهمند انقلاب اسلامی و همچنین سردار دل ها یادگار 
بی آلایش و صادق دوران طلایی دفاع مقدس شهید حاج قاسم سلیمانی را گرامی 

داشت.

وزیر کشور:
 دفاع مقدس تابلوی تمام عیار انقلاب اسلامی است
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جمعیت  افزایش  به  اشاره  با  روانپزشکی  متخصص  یک 
سالمندی در کشور و به تبع آن افزایش شیوع بیماری آلزایمر به 
عنوان بیماری قرن، بر برنامه ریزی و سیاستگذاری به موقع برای 
تشخیص و شناسایی زودرس بیماری و تربیت نیروهای پزشک و 

پرستار متخصص بیماری آلزایمر در سطح کشور تاکید کرد.
شیوع  با  روزها  این  اینکه  بیان  با  حمدیه  مصطفی  دکتر 
اختلال فراموشی در سطح جوامع روبرو هستیم که نباید آن را 
با بیماری آلزایمر اشتباه بگیریم، عنوان کرد: "فراموشی" اغلب 
به دنبال مشغله ها و پریشانی ذهن و وجود سطح بالای استرس 
و اضطراب در زندگی  افراد بروز کرده و عملکرد تمرکزی افراد را 
دچار اختلال می کند. وی با بیان اینکه "فراموشی" محدودیت 
اکثر جوانان، بزرگترها و  سنی نداشته و ممکن است حافظه 
مسن ترها در شرایط استرس زندگی تحت تأثیر پریشانی ذهنی 
قرار بگیرد، اظهار کرد: این روزها جوانان زیادی با اختلال حافظه 
و فراموشی به مطب روانپزشکان مراجعه کرده و این عارضه را 
به اشتباه "آلزایمر" تعبیر می کنند. این افراد اغلب از نداشتن 
تمرکز در کارها و فراموشی های زودگذر گله دارند،  در حالیکه 
موجود  شرایط  به  است  واکنشی  غالبا  موردی  فراموشی های 
جامعه و استرس  و مشغله های زندگی، چراکه اطلاعات ذهن 
افراد آرام و متمرکز نبوده و با به هم خوردن تمرکز ناشی از پریشانی 
ذهن، اطلاعات به خوبی ثبت نشده و لذا یادآوری اطلاعات 
 Register & Recall نیز اتفاق نمی افتد، به عبارت دیگر فرایند
اطلاعات دچار اختلال میشود. این عضو هیات علمی دانشگاه، 
درمان فراموشی را بکارگیری تکنیک های تقویت حافظه، تمرکز 
ذهن، مراقبه و مدیتیشن دانست و ادامه داد: هرچه ذهن افراد 
آرامش بیشتری پیدا کرده و متمرکزتر شود، فرایند ثبت و به یاد 

آوردن اطلاعات نیز بهتر انجام می شود.
انواع دمانس و مهمترین علل بروز آن

حمدیه با تاکید بر اینکه افراد نباید فراموشی را با عارضه دمانس 

و بیماری آلزایمر اشتباه بگیرند، برای روشن تر شدن موضوع 
توضیح داد: دمانس که در فارسی "نسیان" تعبیر می شود، با 
اختلال حافظه همراه است، به گونه ای که با بروز دمانس ابتدا 
حافظه فوری و به دنبال آن حافظه کوتاه مدت و در نهایت حافظه 

دراز مدت افراد دچار اشکال می شود.
دمانس های برگشت پذیر چگونه درمان می شوند؟

وی دمانس را به دو بخش برگشت پذیر و غیرقابل بازگشت 
و  مدیکال  علل  به  که  دمانس ها  برخی  گفت:   و  کرد  تقسیم 
پزشکی بروز پیدا می کنند، با درمان آن علت فیزیکی و پزشکی 
برگشت پذیرند، به عبارت دیگر زمانی که فرد به علت عفونت و 
ورم مغزی، انسفالوپاتی یا ضایعات مغزیِ منجر به جمع شدن 
مایع مغزی )هیدروسفالی( و یا برخی بیماری های داخلی مانند 
دیابت و فشار خون، عارضه تنگی عروق پیدا می کند، همین 
مساله مقدمه بروز دمانس بوده و فرد موقتا دچار اختلال حافظه 
می شود، لذا اگر علت فیزیکی منجر به بروز دمانس درمان شود، 
اختلال حافظه نیز درمان شده و شرایط فرد به حالت عادی 
برمی گردد. وی با بیان اینکه دمانس برگشت پذیر که مهمترین 
علامت آن اختلال حافظه است در هر سنی بروز می کند، عنوان 
کرد:  با این حال شیوع آن در مسن ترها به دلیل داشتن انواع 
بیماری های زمینه ای مثل فشار خون و دیابت بیشتر است، به 

عبارت دیگر انواع دمانس بیشتر در سنین بالا بروز می کند.
حمدیه در توضیح تأثیر بیماری هایی همچون دیابت در بروز 
عروق  تنگی  به  منجر  پیشرفته  دیابت  کرد:  عنوان  دمانس، 
مغزی شده که اگر به موقع درمان نشود، بیماری واسکولیت 
مغزی معروف به دمانس واسکولار یا دمانس عروقی مغز را ایجاد 
می کند، با این حال اگر دیابت یعنی همان بیماری زمینه ای 
عامل بروز دمانس به موقع درمان شود، از بروز دمانس واسکولار 
پیشگیری شده و حتی اگر بروز کند با درمان دیابت برطرف شده 

و بخشی از حافظه فرد برمی گردد.

وی زمان مراجعه به پزشک و شناسایی سریع بیماری را در 
درمان به موقع دمانس تاثیرگذار دانست و گفت: از طرف دیگر 
اگر بیماری به موقع درمان نشده و مزمن شود، می تواند منجر به 

بروز اختلالات مغزی و آنسفالوپاتی شود.
"آلزایمر" شایع ترین دمانس بدون بازگشت

این روانپزشک در ادامه برخی دیگر از انواع دمانس  را غیرقابل 
بازگشت دانست و با بیان اینکه آلزایمر شایع ترین دمانس برگشت 
ناپذیر است، گفت: آلزایمر از بیماری های دوره سالمندیست 
که با توجه به افزایش طول عمر افراد و ارتقای امید به زندگی در 
جوامع مختلف، آمار شیوع آن رو به افزایش است، به همین دلیل 

از آلزایمر به عنوان بیماری قرن یاد می شود. 
وی با بیان اینکه بیماری آلزایمر همه مغز را درگیر کرده و طی 
نابودی هر  با  آن سلول های مغز تحلیل می رود، مطرح کرد: 
نورون از مغز، نورونی جای آن را نمی گیرد، بنابراین مغز مبتلایان 
آرام آرام کوچک می شود که به این فرایند کوچک شدن مغز، 
"اتروفی" گفته می شود. به عبارت دیگر مغز آرام آرام سلول های 
خود را از دست داده و به دنبال آن شیارهای مغز بازتر و بافت مغز 
کم می شود. به گفته این متخصص، آلزایمر؛ آهنگ کلی نابودی 
آرام آرام مغز بوده که طی آن روند جمع شدن، چروکیدگی و کم 
شدن حجم مغز کاملًا از طریق تصویربرداری از مغز با روش ام آر 
آی و سی تی اسکن مشهود است. با بروز آلزایمر حافظه کوتاه 
مدت آرام آرام تحت تاثیر قرار گرفته و به مرور به گذشته دور نیز 
سرایت می کند، به عبارت دیگر زمانیکه حافظه فرد دچار مشکل 

می شود، یعنی قصه آلزایمر در حال شروع است.
نقش تعیین کننده ژنتیک و ارث در بروز آلزایمر

این محقق حوزه آلزایمر، نقش ژنتیک و ارث را در بروز آلزایمر 
بسیار تعیین  کننده دانست و گفت: حتما در سابقه بیماران، 
ابتلاهای خانوادگی مشاهده می شود، به عبارت دیگر استعداد 
ژنتیکی افراد به علاوه برخی بیماری ها و عوامل محیطی در 

بروز بیماری آلزایمر تاثیر گذار است. وی با تاکید بر اینکه هنوز 
درمان قطعی برای این بیماری کشف نشده، اظهار کرد: دارو 
و درمان هایی که در حال حاضر برای بیماران مبتلا به آلزایمر 
تجویز می شود،  تنها روند پیشرفت بیماری را کند کرده و به 
عبارت دیگر طول عمر و کیفیت زندگی بیمار را ارتقا می دهد، 
برای  نمی تواند  و  نبوده  بیماری  قطعی  درمان  به  قادر  ولی 
سلول های نابود شده در سیر بیماری، جایگزینی پیدا کند. 
حمدیه با اشاره به برخی از درمان های موجود برای بیماری 
آلزایمر، عنوان کرد: یک واسطه شیمیایی مغز یا نوروترانسمیتر 
پر رنگی  بیماری نقش  این  پیدایش  نام استیل کولین در  به 
این  با  می تواند  کولین  استیل  کاهش  دیگر  عبارت  به  دارد، 
بیماری نسبت داشته باشد، لذا داروهای موجود تحت عنوان 
افزایش  و  با اصلاح سیستم  استراز"  کولین  آنتی   " داروهای 
را  از دمانس  نوع  این  پیشرفت  کولین، جلوی  استیل  درصد 
می گیرد. البته همانطور که گفته شد درمان ها قطعی نبوده و 
تنها سیر پیشرفت بیماری را کند می کند. این استاد دانشگاه، 
علاوه بر اختلال حافظه و عملکرد، هذیان و توهم را از دیگر 
گاها  گفت:  و  دانست  بیماری  این  حاد  مراحل  عارضه های 
رفتارهای غیرعادی از بیماران سر می زند که علت آن پیشرفت 
سیر بیماری است، لذا خانواده ها و مراقبان این افراد باید ضمن 
آگاهی و شناخت کامل نسبت به سیر بیماری، مهارت لازم 

برای مراقبت از بیمار مبتلا به آلزایمر را کسب کنند.
از  را  اشخاص  و  مکان  زمان،  اصل  در  اختلال  ایجاد  وی 
عارضه های جدی این بیماری عنوان کرد و گفت: به عبارت دیگر 
افراد زمان و مکان را گم کرده و در مراحل حاد حتی اقوام درجه 
یک خود را نیز نمی شناسند که همین مساله اهمیت مراقبت 

صحیح از بیماران مبتلا به آلزایمر را دو چندان می کند.
حمدیه با بیان اینکه روشی قطعی برای پیشگیری از بروز آلزایمر 
وجود ندارد، عنوان کرد: برخی افراد به صورت ژنتیک مستعد 
ابتلا به این بیماری هستند و لذا علایم آن به مرور و معمولا بعد 
از 65  سالگی شروع می شود. البته درصورت شروع به موقع 
بیماری  سریع  پیشرفت  از  زیادی  حدود  تا  توان  می  درمان، 

پیشگیری کرد.

یک متخصص روانپزشکی:

"فراموشی" را با "آلزایمر" اشتباه نگیرید 

لارنژیت در واقع التهاب حنجره است. حنجره اندامی از بدن است که مسئول 
اجازه دادن به ورود هوای دمی و خروج هوای بازدمی است. همچنین مهم ترین 
قسمت برای تولید صدا است. به این دلیل که پرده های صوتی در این مکان 

واقع شده اند. 
لارنژیت بیماری بسیار رایجی است که معمولا توسط نوعی ویروس ایجاد 
می شود. به همین دلیل دانستن علائم و عوامل مولد این بیماری بسیار ضروری 

است که در این مطلب تمام این اطلاعات آمده است.
بر اساس گفته های متخصصان اگر بیمار بعد از مدت کوتاهی مثلًا چند 
ساعت یا چند روز بهبود یابد، این بیماری حاد تلقی می شود؛ اما اگر علائم برای 

مدتی بیش از 3 هفته ادامه داشته باشند حالت مزمن آن ایجاد شده است.
دانستن ویژگی های اپیدمی این بیماری خیلی مهم است. ویژگی هایی مثل 
اینکه چه کسانی بیشتر در معرض لارنژیت هستند؟ برای پیشگیری چه کنند؟ 

و ...
مطالعات اپیدمیولوژی اطلاعات شگفت انگیزی را مشخص کرده اند:
 - لارنژیت حاد 15-2۰٪ از بیماری های تنفسی را تشکیل می دهد.

- بروز این بیماری در نوزادان 3 تا ۶ درصد است. بنابراین، تقریباً از هر 1۰۰ 
کودک زیر شش سال، شش کودک در هر دوره زمانی مشخص از این بیماری 

رنج می برد.
- نوع حاد این بیماری ریشه در سابقه ی خانوادگی دارد. بر اساس تحقیقات 
انجام شده کودکانی که خویشاوند مبتلا به این بیماری دارند سه برابر سایر 

کودکان در معرض ابتلا به این بیماری هستند.
همانطور که می بینید این بیماری، بیماری است که در کودکان رایج تر است. 
این مسئله به این دلیل است که کودکان تا شش سالگی دارای اپی گلوت بالاتر 
و بافت های زیر مخاطی شل و کم فیبر هستند؛ عواملی که آن ها را مستعد ابتلا 

به عفونت می کند.
علائم و عوامل مولد لارنژیت

تحقیقات نشان داده اند که دلایل مختلفی باعث ایجاد این بیماری در جامعه 
می شوند. مثل:

- عوامل عفونی: به دلیل ویروس )سرماخوردگی، آنفولانزا یا هرپس(، باکتری 
)مایکوپلاسما و دیفتری( یا قارچ )کاندیدیازیس یا آسپرژیلوز(

- عوامل غیرعفونی: مثل آلرژی ها، جراحات، دارو یا بیماری های خودایمنی
لارنژیت ویروسی

بر اساس مطالعات متعددی ویروس پاراآنفلوانزای 1، 2 یا 3 باعث ۶5 درصد 
آنفلوانزای A و B که باعث  موارد این بیماری است. همچنین ویروس های 
آنفلوانزا می شوند و انواع مختلفی از آدنوویروس ها از عوامل شایع این بیماری 
هستند. این عوامل بیماری زا با عفونت های دستگاه تنفسی فوقانی همراه 

هستند و منجر به علائم بالینی شبیه به آنفلوانزا می شوند. مثل:
- آبریزش بینی

- خشکی گلو و گلودرد
- دیسفاژی )مشکل در بلع(

- سخت نفس کشیدن و سرفه های مداوم
- تورم لوزه ها
- گوش درد

این علائم از التهاب مخاط حلق که متورم و قرمز هستند ناشی می شود.
درمان های پیشنهادی

بیمار باید به صدایش استراحت بدهد و از ضد تب و ضد درد استفاده کند.
در موارد حاد بیماری خودش خود به خودی خوب می شود. در واقعاً چند روز 
بعد از شروع ناپدید می شود. سیستم ایمنی بدن با عامل ایجادکننده مبارزه 

می کند و اثرات ماندگاری بر جای نمی گذارد.
لارنژیت باکتریایی

خودبه خود  هم  مورد  این  دارد.  کمتری  شیوع  ویروسی  موارد  از  مورد  این 
بهبود می یابد و درمان سریعی دارد. یکی از باکتری های رایج مولد این بیماری 
مایکوپلاسما است که بیش از 1۰۰ نوع دارد. علائم آن بسیار شبیه علائمی 
دیسفونی  و  دردناک  بلع  خشک،  سرفه  تب،  کردیم:  ذکر  بالا  در  که  است 

)گرفتگی و خشونت صدا(.
درمان

در این موارد درمان براساس آنتی بیوتیک ها صورت می گیرد؛ اریترومایسین، 
کلاریترومایسین و آزیترومایسین داروهای بسیار موثری هستند.

لارنژیت غیرعفونی
بعضی از موارد مولد این بیماری از انواع بیماری زا نیستند به این معنی که 

بیماری در این حالات توسط میکروارگانیسم ها ایجاد نشده است.
آلرژی: التهاب حاد تارهای صوتی و سایر مخاط حلقی بعد از استنشاق مواد 
آلرژی زا یکی از عوامل ایجاد این بیماری است. این مورد باعث به وجود آمدن 
علائم متعددی می شوند از پاکسازی گلو )سرفه های کوتاه و مکرر برای صاف 

کردن صدا( گرفته تا انسداد شدید راه هوایی.
استنشاق: در این حالت به وسیله ی تماس مستقیم بافت حلق با مواد مضر 
لارنژیت ایجاد می شود. مثل استنشاق هوای خیلی خیلی داغ. این مورد در 

میان کسانی که از آتش سوزی نجات یافته اند و آتش نشان ها بسیار رایج است.
به دلیل جراحات یا مشکلات صوتی: تحریک حنجره ناشی از ضربه یا فشار 

آوردن بیش از حد به تارهای صوتی.

و اما چیزهایی که باید به راجع به دلایل و علائم این بیماری بدانید
در تمام موارد مولد این بیماری که در این مطلب ذکر شد همگی علائم رایجی 

دارند مثل دیسفونی )گرفتگی و خشونت صدا( و سرفه ی خشک.
به دلیل اینکه عوامل عفونی بیشتر از سایرین رایج هستند از طریق تماس 
مستقیم یا ترشحات تنفسی در جامعه منتقل می شوند؛ بنابراین، با توجه به 

الگوی اپیدمیولوژیکی آن اوج شیوع این بیماری در زمستان و پاییز است.
این بیماری تنفسی در نوزادان خیلی شایع است. با این حال، جای نگرانی 
نیست، زیرا آن ها معمولًا خودبه خود حل می شوند؛ اما اگر علائم بیش از دو 

هفته طول کشید، لازم است به پزشک مراجعه کنید.
درمان های خانگی لارنژیت

1- سرکه سیب
سرکه ی سیب خواص ضدمیکروبی دارد. به همین دلیل می تواند به بهبود 
لارنژیت عفونی کمک کند. همچنین حاوی مواد ضدالتهاب است و باعث 

کاهش تورم ناحیه حنجره خواهد شد.
چیزهایی که احتیاج دارید:

2 قاشق غذاخوری سرکه سیب
1 قاشق چای خوری عسل

1 یک لیوان آب
کارهایی که باید انجام دهید:

سرکه سیب را با عسل و آب مخلوط کرده و این مخلوط را بنوشید.
یا یک قاشق غذاخوری سرکه سیب را در یک لیوان آب گرم حل کنید. این 

مخلوط را غرغره کنید.
دفعاتی که باید این کار را انجام دهید: 2-3 بار در روز

2- زنجبیل
زنجبیل خواص ضدمیکروبی دارد. به همین دلیل می تواند در درمان التهاب 

گلو مؤثر باشد.
چیزهایی که احتیاج دارید:

یک تکه ریشه ی زنجبیل
آب

کاری که باید بکنید:
زنجبیل را به تکه های نازک برش دهید. سپس آن را با مقداری آب 1۰ دقیقه 

بجوشانید.
مخلوط را از صافی رد کرده و اجازه دهید به دمای اتاق برسد.

یک قاشق غذاخوری از عصاره ی به دست آمده را بنوشید.
دفعاتی که باید اینکار را انجام دهید: 3-4 بار در روز

۳- لیمو و عسل
عسل دارای خاصیت قابض است به همین دلیل می تواند گلودرد را تسکین 
دهد. آب لیمو خاصیت ضدمیکروبی دارد و در پاکسازی عفونت گلو نقش دارد.

چیزهایی که احتیاج دارید:
1 قاشق غذاخوری عسل

پنج قطره آب لیمو
کاری که باید انجام دهید:

آب لیمو را به عسل اضافه و خوب هم بزنید.
سپس این ترکیب را بنوشید.

دفعاتی که باید این کار را انجام دهید: 2 بار در روز
۴- آب میوه ها

الف: آب آناناس

آب آناناس حاوی آنزیمی به نام بروملین است که این آنزیم دارای خواص 
ضدالتهابی است و موجب کاهش تورم و مخاط اضافی می شود.

چیزهایی که احتیاج دارید:
آب آناناس

کاری که باید انجام دهید:
یک لیوان آب آناناس تازه که به دمای اتاق رسیده است را بنوشید.

دفعاتی که باید اینکار را انجام دهید: روزی یک بار
ب: آب آلوئه ورا

برگشت اسید معده یکی از دلایل لارنژیت است مخوصا لارنژیت مزمن. این 
نوشیدنی موجب بهبود ریفلاکس اسید می شود.

چیزهایی که احتیاج دارید:
1 انس )حدود 3۰ سی سی( آب آلوئه ورا

1 انس آب
کاری که باید انجام دهید:

آب آلوئه ورا را در آب حل کرده و بنوشید.
دفعاتی که باید اینکار را انجام دهید: چندین بار در روز این مخلوط را بنوشید.

5- پیاز
پیاز خلط آور است و برای درمان حنجره و تسکین سرفه و مخاط استفاده 

می شود.
چیزهایی که احتیاج دارید:

سه تا چهار عدد پیاز متوسط
چهار لیوان آب

یک لیوان آب گرم
یک قاشق غذاخوری عسل

چند قطره آب لیمو
کاری که باید انجام دهید:

پیازها را به قطعاتی کوچک خرد کنید.
سپس آن ها را در چهار فنجان آب بجوشانید تا مخلوط غلیظ شود و به یک قوام 

شربت مانند تبدیل شود.
دو تا سه قاشق از این شربت را به یک لیوان آب ولرم اضافه کنید.

سپس عسل و آب لیمو را به مخلوط حاصل اضافه کرده و آرام آرام بنوشید.
دفعاتی که باید اینکار را انجام دهید: 1-2 بار در روز

6- اسانس اکالیپتوس
عصاره ی اکالیپتوس خواص ضدمیکروبی و ضد التهابی دارند که برای درمان 

لارنژیت مفید است.
چیزهایی که احتیاج دارید:

چهار تا پنج قطره عصاره اکالیپتوس
مقداری آب داغ

یک حوله ی بزرگ
کاری که باید انجام دهید:

عصاره ی اکالیپتوس را به آب داغ اضافه کنید.
سرتان را با حوله بپوشانید و بخار آن را به مدت 1۰ دقیقه استنشاق کنید.

دفعاتی که باید اینکار را انجام دهید: 2 بار در روز
7- آب نمک

غرغره کردن آب نمک موجب کشته شدن باکتری ها و ویروس های گلو و دهان 
می شوند.

چیزهایی که احتیاج دارید:
نصف قاشق چای خوری نمک

یک لیوان آب گرم
کاری که باید انجام دهید:

نمک را در آب بریزید و هم بزنید. سپس مخلوط را غرغره کنید.
دفعاتی که باید اینکار را انجام دهید: سه تا چهار بار در روز

توجه: اگر مقدار نمک را خیلی زیاد کنید گلو را تحریک می کند. پس مقدار را 
طبق دستور داده شده بریزید.

8- سیر
سیر حاوی ترکیبی به نام آلیسین است که دارای خواص ضدمیکروبی است.

چیزهایی که احتیاج دارید: یک حبه سیر
کاری که باید انجام دهید:

حبه ی سیر را دو نیم کرده و هریک از آن ها را در یک طرف دهان خود بگذارید 
و به آرامی شیره ی آن ها را مکیده و بعد از چند دقیقه آن ها را به بیرون تف کنید و 

دهانتان را با آب ولرم بشویید.
دفعاتی که باید اینکار را انجام دهید: چند بار در روز این کار را تکرار کنید.

9- ریشه ی شیرین بیان
این ریشه خاصیت ضدمیکروبی و ضدویروسی دارد.

چیزهایی که احتیاج دارید:
یک قاشق چای خوری شیرین بیان خشک شده

یک و نیم لیوان آب
کاری که باید انجام دهید: شیرین بیان را سه تا پنج دقیقه با آب بجوشانید.

مخلوط را از صافی رد کرده و آن را بنوشید.
دفعاتی که باید اینکار را انجام دهید: دو تا سه بار در روز

علائم، علل و درمان لارنژیت؛

فواید گل کلم؛التهاب حنجره و آنچه باید در مورد آن بدانید

از سلامت قلب تا پوست
 با گل سرسبد کلم ها

گل کلم با آن شکل و شمایل زیبا یکی از بهترین و پرخاصیت ترین سبزیجاتی 
است که در طبیعت وجود دارد. مصرف گل کلم نه تنها از درون بدنتان را 

متحول و سالم می کند بلکه تأثیر خود را روی پوست نیز می گذارد. 
گل کلم یکی از اعضای پرتعداد خانواده کلم ها است که بروکلی و دیگران انواع 
کلم ها نیز به آن تعلق دارند. خیلی از افراد از مصرف این کلم پرخاصیت امتناع 
می کنند چون برخی آن را بدبو می دانند و برخی دیگر به دلیل واکنش هایی 
که داخل شکم ایجاد می کند جرات مصرف آن را ندارند. اما با این حال گل 
کلم شایستگی این را دارد که در برنامه غذایی تان حضوری پررنگ داشته باشد. 
در واقع این نوع کلم سرشار از ویتامین ها، مواد معدنی و آنتی اکسیدان های 
قوی است که سلامتی بدن را ارتقا می دهند. نباید صرفاً گل کلم را در ترشی 
استفاده کنید بلکه باید بدانید که این نوع کلم در تهیه انواع سالادها و غذاها 
استفاده می شود. با مطالعه این مطلب بدون شک بیش از گذشته به این کلم 

سفید زیبا علاقه مند خواهید شد.
گل کلم دوست قلب و مغزتان

محققان به این نتیجه رسیده اند که میزان بالای التهاب در بدن با افزایش 
خطر ابتلا به بیماری های قلبی، سکته مغزی، دیابت، آلزایمر و پارکینسون در 
 ،K ارتباط است. خوشبختانه گل کلم به خصوص به دلیل دارا بودن ویتامین
ویتامین C و آنتی اکسیدان های مختلف و همچنین اسید های چرب امگا 3 
خواص ضدالتهابی دارد و به حفظ سلامت رگ ها و کاهش تجمع پلاک در 
آن ها کمک زیادی می کند. به این ترتیب نیز خطر افزایش فشار و کلسترول 
خون را کاهش می دهد. بنابراین اگر می خواهید قلب و مغزتان از سکته و 
بیماری های دژنراتیو در امان بماند بهتر است بیش از پیش گل کلم را وارد 

برنامه غذایی تان بکنید.
گل کلم به حفظ تعادل هورمون ها کمک می کند

محققان به این نتیجه رسیده اند که یک رژیم غذایی سرشار از مواد غذایی 
به کاهش میزان  آنتی اکسیدان ها مانند گل کلم  کامل، سبزیجات حاوی 
داشتن  می کند.  کمک  هورمون ها  تعادل  نتیجه  در  و  استروژن  نامناسب 
تغذیه ای نامناسب و عادت های نادرست به اختلالات هورمونی دامن می زند. 
متأسفانه مواد غذایی دستکاری شده مانند سویا، گوشت، محصولات لبنی و 
محصولات غذایی تصفیه شده به به هم خوردن میزان استروژن در بدن منجر 
می شوند. استروژن بیش از اندازه در خون نیز به بروز مشکلاتی در سلامتی 
مانند کم کاری تیروئید، بیماری های خودایمنی، خستگی مزمن و افزایش 

خطر ابتلا به سرطان تخمدان می شود.
گل کلم دوست چشم های شما

سلامتی  حفظ  باعث  ترکیب  این  که  است  سولفورفان  حاوی  کلم  گل 
بافت های ناحیه شبکیه چشم در برابر اثرات مخرب رادیکال های آزاد می شود. 
این سلول های موذی عامل اصلی کوری، آب مروارید، دژنراسیون ماکولای 
چشم و غیره محسوب می شوند. بنابراین برای حفظ سلامت چشم ها صرفاً به 

مصرف هویج اکتفا نکنید و گل کلم بیشتری میل کنید.
گل کلم ادرارآور است

درصد زیادی از این سبزی مفید را آب تشکیل داده است. گل کلم همچنین 
سرشار از پتاسیم بوده و مقدار اندکی سدیم دارد. بنابراین یک دیورتیک یا مدر 
طبیعی محسوب می شود. دقیق تر اینکه گل کلم می تواند باعث دفع مایعات 
اضافی جمع شده در بافت های بدن شود. این خاصیت خوب گل کلم برای 
افرادی که از فشارخون بالا رنج می برند بسیار مفید است چون این سبزی 
با افزایش میزان ادرار به تنظیم فشار خون نیز کمک می کند. همچنین باید 
بدانید که گل کلم خاصیت سم زدایی دارد چون باعث تحریک دفع سموم و 

ترکیبات انبار شده در بدن مانند اسیداوریک یا اوره و غیره می شود.
گل کلم مفید برای خانم های باردار

خوب  منبع  چون  است  مفید  باردار  خانم های  برای  کلم  گل  مصرف 
اسیدفولیک محسوب می شود. حتماً می دانید که این ویتامین برای رشد 
خوب جنین بسیار مهم و ضروری است. فولات ها نیز در تولید گلبول های قرمز 
و سفید و تولید آنتی بادی های محافظ سیستم ایمنی نقش دارند. مصرف 
گل کلم همچنین برای افرادی که داروهای ضدبارداری مصرف می کنند 
بسیار توصیه می شود چون این قرص ها باعث کاهش میزان اسیدفولیک بدن 

خانم ها می شود.
گل کلم دوست دستگاه گوارش

میزان بالای فیبر موجود در گل کلم باعث شده است که این سبزی خواص 
ملینی نیز داشته باشد. بنابراین می توان گفت که گل کلم باعث کاهش یبوست 
شده و برای دستگاه گوارش مفید است. حتماً می دانید که فیبرهای غذایی 
جزو مواد مغذی ضروری برای تحریک حرکات روده ها بوده و به دفع ضایعات 
کمک زیادی می کنند. گل کلم حاوی ترکیب مفیدی به نام »گلوکرافانین« 
است که برای محافظت از معده و روده ها در برابر بیماری های جدی مانند 

سرطان و زخم ها بسیار مفید است.
گل کلم قاتل سلول های سرطانی

به  که  است  ماده ای  اعضای خانواده خود حاوی  دیگر  کلم همانند  گل 
طور طبیعی خطر ابتلا به برخی سرطان ها را کاهش می دهد. این ترکیب 
»سولفورفان« نام دارد و ثابت شده است که نه تنها می تواند از بروز برخی 
با  می تواند  بلکه  کند  پیشگیری  سرطان زا  ترکیبات  از  ناشی  سرطان های 
سرطان های مادرزادی نیز مقابله کند. گل کلم می تواند رشد تومورها را به تأخیر 
بیندازد. به عقیده برخی از محققان این ماده غذایی مفید راهی برای کنترل 
بیماری سرطان است. ترکیبات دیگر موجود در گل کلم مانند »ایندول ها« و 
»ایزوتیوسیانات ها« نیز اثرات مثبتی برای پیشگیری و درمان سرطان هایی 

مانند سرطان سینه، پروستات، کولون، مثانه، کبد و ریه نشان داده اند.
گل کلم دوست تناسب اندام

گل کلم کم کالری )یک لیوان گل کلم حاوی فقط 29 کالری است( و در عین 
حال سرشار از مواد مغذی است. گل کلم فاقد چربی بوده و میزان کربوهیدرات 
و قند آن بسیار اندک و در عین حال سرشار از فیبر است. به همین دلیل نیز برای 
افرادی که می خواهند لاغر شوند بسیار مفید است. فیبرهای موجود در گل 
کلم باعث احساس سیری طولانی مدتی می شود. این مواد همچنین به کنترل 

اختلالات غذایی مانند میل مداوم به دریافت کالری کمک زیادی می کنند.
گل کلم دوست پوست شما

شاید باورتان نشود اما همین یار قدیمی  ترشی برای داشتن پوستی زیبا و 
سالم نیز کارساز است. چون سرشار از میزان زیادی آنتی اکسیدان و مواد مغذی 
است. مصرف گل کلم باعث تحریک روند احیای سلول های پوستی می شود. 
این ماده غذایی همچنین به کاهش آسیب های ناشی از رادیکال های آزاد که 

اصلی ترین عامل پیری زودهنگام پوست هستند کمک زیادی می کند.
حرف آخر

توصیه می شود در تهیه انواع سالادها، پوره و غیره از این سبزی پرخاصیت 
استفاده کنید. بهترین کار این است که هر هفته حداقل یک تا دو مرتبه گل 
کلم میل کنید تا از تمام خواص آن بهره مند شوید. افرادی که مشکل تیروئیدی 

دارند بهتر است آن را به صورت بخارپز مصرف کرده و اعتدال را رعایت کنند.
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دفاع مقدس مدرسه ای پر محتوا از هرآنچه به عنوان خصایل نیک و پسندیده یاد 
می شود است، فضایلی ارزشمند همچون ایثار، شجاعت، عشق، وطن پرستی، از 
خودگذشتگی و صبر که هر کدام آموزگاران درس عزت، افتخار و سربلندی هستند.

ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه و تبیین آن بین مردم بویژه نسل جوان 
که شاید تنها از دوران دفاع مقدس تماشای چند فیلم سینمایی و مصاحبه را به یاد 

داشته باشد بسیار مهم است.
دفاع مقدس گنجینه ای نهفته از فضایل مهم اخلاقی و معرفتی است که در این 
برهه از زمان تبیین آن می تواند نقش مهمی در برطرف کردن بسیاری از انحرافات 

دیکته شده غربی باشد.
آشنایی با زندگینامه، وصایا و دیدگاه های شهدای انقلاب اسلامی در مدارس و 
مراکز آموزشی یکی از مسیرهای مهم در ماندگاری، حفظ و بیان ارزش های دینی، 

فرهنگ ایثار و شهادت در میان نسل  جوان است.
آموزش و پرورش به عنوان دستگاه تربیتی و انسان ساز مسئولیتی بزرگ در انتقال 
مفاهیم، فرهنگ، هویت، تبیین ارزش های دینی و صیانت آن  در میان نسل جوان 

دارد.
ایثار، شجاعت، عشق به میهن و از خودگذشتگی در مقابل رسیدن به اهداف و 
آرمان های مهم ملی و دینی از جمله اصولیست که توجه به آن مهم و قابل اهمیت 

است. 
اگر امروزه رشادت ها و خدمات شهدا و ایثارگران برای زنده نگه داشتن اسلام و 
جامعه اسلامی آن طور که باید و شاید به مردم معرفی نشود الگوهایی غیر واقع 

جایگزین این فداکاری و از خود گذشتگی ها خواهد شد.
اگر امروز نتوانیم در حوزه الگو سازی قهرمانان واقعی ملی خود در میان مردم 
بویژه نسل جوان کاری انجام دهیم حتما جای آن را الگوهای پوچ و خیالی چون 

بتمن، مرد عنکبوتی و موارد این چنینی خواهد گرفت.
و رشادت هایشان در دوران دفاع  زندگی  و جانبازان داستان  ایثارگران  شهدا، 
مقدس هر کدام مجموعه روایتی برای انتخاب الگویی مناسب در جامعه است که 

باید در حوزه تبیین و ترویج این رشادت ها کار فراوان صورت پذیرد. 
دفاع مقدس الگوی وحدت

و  اتحاد ادیان  یاد می شود  از آن بسیار  از زیبایی های دوران مقدس که  یکی 
مذاهب مختلف در مقابل دشمن واحد و دفاع از دین، سرزمین و ناموس خود در 

دوران جنگ تحمیلی است.
در دوران دفاع مقدس شهید، جانباز و اسرای بسیاری از سایر ادیان و مذاهب 
بودند که فارغ از نام دین و مذهب خود در کنار یکدیگر ایستاده و با دشمن متجاوز 

مبارزه کردند.
اتحاد و همدلی که حلاوت پیروزی در جنگ را برایمان دوچندان کرده و نشان 

دهنده متحد بودن اقشار مختلف مردم در شرایط سخت است.
جنگ نابرابر هشت ساله علیه ملت ایران با رشادت رزمندگان و فرزندان این آب 
و خاک که به شکست دشمن تا دندان مسلح بعثی انجامید کارنامه ای درخشان 
در تاریخ ایران به ثبت رساند که در کنار عوامل گوناگون در سایه معنویت و ایمان 

حاصل شده است.
آغاز جنگ نابرابر هشت ساله عراق علیه ملت ایران در اواخر شهریور سال 59، 
رویدادی بود که تلخی و روسیاهی آن در نهایت نصیب دشمن بعثی و در مجموع 

تمام دشمنان انقلاب اسلامی شد.
دفاع هشت ساله مردم و رزمندگان این میهن علیه متجاوزان که یک امداد الهی 
بود باعث شد جوانان و نوجوانان با خون خود نهال نورس انقلاب را آبیاری کنند تا 

برای امروز مردم کشور خود امنیت و آزادی را به ارمغان آورند.
 ۶۰ درصد از افزون بر 22۰ شهید دوران دفاع مقدس را جوانان تشکیل دادند.

بسیاری از فرماندهان ، سرداران ، بسیجیان و سپاهی و ارتشی و حتی همه ملت  
از روزها و شب های سخت و پرخطر جنگ تحمیلی و شرایط ویژه ای آن روز

می گویند. آنان که از افتخارآفرینان آن دوره حساس تاریخی بودند واقعیت ها و 
ناگفته های بسیاری از آن حماسه تاریخی به خاطر دارند.

ملت ایران به ویژه رزمندگان در این حماسه تاریخی، زیباترین تابلوی ایثار و 
فداکاری را در کارنامه انقلاب اسلامی خلق کردند که برای همیشه در تاریخ این 

سرزمین  ماندگار خواهد بود.
ارتشی ها  از جمله نیروهای مسلح جمهوری اسلامی بودند که در کنار دیگر 
نیروها در حماسه هشت سال دفاع مقدس از کیان جمهوری اسلامی دفاع و به 

نظام اسلامی ادای دین کردند. 
نیروی زمینی ارتش جمهوری اسلامی که در آن زمان با توجه به تحولاتی که پس 
از انقلاب در آن ایجاد شده بود در برحه حساسی قرار داشت و استعداد آن از حدود 
285 هزار نفر به حدود 15۰ هزار نفر و قدرت عملیاتی آن به چهار لشگر با آمادگی 

رزمی پایین کاهش یافته بود در غائله کردستان و  آذربایجان غربی درگیر بود.
در  نبرد  روز   نخستین  همان  از  که  ارتش  زمینی  یگان های  عمده ترین 
)31شهریور59( با ارتش عراق درگیر شدند، لشگر 92 زرهی خوزستان در منطقه 

جنوب و لشگر 81 زرهی کرمانشاه در منطقه غرب بودند.
 دشمن پس از تصرف خونین پاسگاه فکه در مقابل دفاع دلاورانه یک گروه رزمی 
از تیپ37 زرهی شیراز، به مواضع گروه رزمی37 مستقر در تپه ماهورهای فکه 
حمله می کند، اما با آتش دقیق و مقاومت شدید دلاورمردان ارتش مواجه و مجبور 

به عقب نشینی می شود.

در همین روز گروه های رزمی ارتش جمهوری اسلامی از جمله گروه 138 پیاده 
از لشگر 21 و یک گروه رزمی از تیپ 84 خرم آباد به صفوف مدافعان ارتش اسلام 

پیوستند.
یکی از فرماندهان ارتش در جنگ هشت ساله و نابرابر ایران با رژیم بعثی عراق در 
گفت و گو با خبرنگار ایرنا به بیان خاطرات خود از روزهای سخت و تاریک جنگ در 

منطقه غرب کشور می پردازد.
سرتیپ دوم ستاد علی عبدی بسطامی در آن  زمان در سمت فرمانده گروهان، 
افسر عملیات، معاون و سرپرست و فرمانده گردان پیاده در دوران دفاع مقدس در 

مناطق جنوب و غرب حضور داشته است.
وی هم اکنون نیز یکی از نویسندگان خاطرات دوران دفاع مقدس است و از خود 
کتابهای بسیاری از جمله "عبور از سیروان" و "استقبال خونین" و ... ثبت و به یادگار 

گذاشته است.
این رزمنده و نویسنده دفاع مقدس، خاطرات جنگ تحمیلی را روایتی تلخ و 

شیرین از ظلم، ایثار و پیروزی می داند که در اذهان مردم دنیا نقش بسته است.
این مدرس دانشکده افسری امام علی )ع(ارتش جمهوری اسلامی، جنگ 
نابرابر هشت ساله علیه ملت ایران را یادآور نام و رشادت فرماندهان و سربازان دلاور 

کشور عنوان کرد.
سرتیپ دوم ستاد علی عبدی بسطامی در گفت و گو با ایرنا افزود: وجه تمایز 
جنگی که در دهه ۶۰ در ایران رخ داد با دیگر جنگها، سایه معنویت در کنار 
ایثارگری، رشادت و از خود گذشتگی بود که پس از سال های سال همچنان در 

روح و ذهن همه مردم ثبت و ضبط شده است.
وی در آثار خود به گوشه هاایی از حوادثی پرداخته کـه در مقطعی از زمان در 

محدودهای جغرافیایی غرب و جنوب کشور رخ داده است.
این پیشکسوت دوران دفاع مقدس یادآور شد: در زمان جنگ هشت ساله وسعت 
عملیات مسلحانه و روانی گروه هـای ضـد انقـلاب اسـلامی کـه بـا پیروزی انقلاب 
آغاز شد و بعد از آن هـم ادامـه داشـت، در حدی بود که دو لشکر 28 و ۶4 ارتـش 
و تـوان قابـل تـوجهی از سـپاه پاسداران، ژاندارمری، شهربانی و نیروهـای مردمـی 

را سـالهـا درگیـر کند.
وی با اشاره به عملیات مسلحانه و روانی اتحاد گروه های ضد انقلاب و مقابله 
نیروهای نظامی و انتظامی کشور برای مهار و سرکوب عوامل ناامنی را در 2 مقطع 
زمانی و مرحله عنوان کرد و افزود:  مرحله اول از اولین روزهای بعد از پیروزی 
انقلاب آغاز و تا ورود هیأت حسن نیت به کردستان ادامه یافت و مرحله دوم از اوایل 
اردیبهشت ماه 1359 آغاز و تا پاکسازی کل منطقـه و برقراری امنیت کامل ادامه 

داشت.
عبدی بسطامی تصریح کرد: در مجموع برای فرماندهان و رزمندگان حاضر در 
جنگ عراق که هم اکنون نیز در قید حیات هستند این واقعه تاریخی هیچ گاه 
فراموش شدنی نیست زیرا در کنار تمام رشادت ها، شهادت های ایثارگرانه بسیاری 

از همرزمان ما و مجروح شدن و اسارت آنها فراموش نمی شود.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به کمبودهایی که در آن زمان به علت نوپایی انقلاب 
اسلامی و همچنین کمک هایی که به دشمن بعثی از بیشتر کشورهای اروپایی 
و پیشرفته می شد می توان گفت: مقابله دلاورمردانه و پیروزی ایران بدون حتی 
از دست دادن یک وجب از این خاک اوج نوآوری و خلاقیت رزمندگان نوجوان و 

جوان هشت سال دفاع مقدس بود.
این نویسنده و پیشکسوت دوران دفاع مقدس افزود: بیان این رشادت ها به 
نسل جوان جامعه می تواند علاوه بر ایجاد امید و افتخار برای آنها، هدفمندی و 

ساختارمندی مسیر زندگی آنها را در آینده موجب شود.
 بر اساس آمار موجود پنج میلیون ایرانی در جنگ تحمیلی شرکت کردند که 
از این تعداد افزون بر 22۰ هزار نفر به شهادت رسیدند. از میان شهدای جنگ 
تحمیلی، 1۶ هزار نفر در جریان بمباران مناطق مسکونی به شهادت رسیدند و بقیه 

در جبهه های نبرد شهید شدند.
 در دفاع مقدس 85 هزار نیروی بسیجی و 48 هزار ارتشی ، بیش از 33 هزار 

دانش آموز و بیش از سه هزار و 5۰۰ دانشجو به شهادت رسیدند.
در این دوران 88 مسیحی، 18 کلیمی و 9 زرتشتی در دفاع از خاک میهن شهید 
شدند و 2 هزار تبعه غیر ایرانی نیز با حضور در جبهه های نبرد در مقابل عراق به 

شهادت رسیدند.

رئیس پلیس راهور استان قم  خبرداد:

فوت ۴۳ نفر در محور ها و معابر 
درون شهری قم 

رئیس پلیس راهور استان قم گفت: در پنج ماهه نخست امسال 43 نفر در محور ها 
و معابر درون شهری استان فوت کرده اند.

سرهنگ صدفی در جلسه شورای راهبردی ترافیک  اظهارداشت: در این مدت 
مجموعا 855۰ فقره تصادف در خیابان های اصلی و فرعی استان اتفاق افتاد که در 

مقایسه با مدت مشابه پارسال ، بیش از 5۰ درصد کاهش داشته است.
سرهنگ صدفی بی توجهی به جلو، رعایت نکردن حق تقدم و تغییر مسیر ناگهانی 
گرفته  صورت  بررسی های  با  افزود:  و  کرد  عنوان  تصادف ها  بروز  اصلی  علت  را 
مشخص شد در 75 درصد تصادف ها سرعت غیر مجاز نقش به سزایی داشته و این 

تخلف پیش زمینه دیگر تصادف هاست.
وی در ادامه از سهم 59 درصدی راکبان موتور سیکلت در تصادف های منجر به 
فوت استان خبر داد و گفت: عابران پیاده با سهم 34 درصدی و راکبان دوچرخه با 

سهم 5 درصد دارای بیشترین تصادف های منجر به فوت شهری هستند.
رئیس پلیس راهور با بیان اینکه بیشترین تصادف های منجر به فوت به ترتیب در 
بلوار های الغدیر، خلیج فارس و شهیدکبیری رخ می دهد افزود: در 5 ماهه ابتدایی 
امسال 8 فقره تصادف منجر به فوت در بلوار الغدیر رخ داد که 11 درصد از مجموع 

تصادف های شهری منجر به فوت استان را شامل می شود.
رئیس پلیس راه استان نیز در این جلسه از شناسایی ۶۶ نقطه حادثه خیز در 
محور های برون شهری استان خبر داد و گفت: با کمک دستگاه های خدمات رسان 

5۰ نقطه اصلاح شده، اما مشکل در 1۶ نقطه دیگر همچنان وجود دارد.
سرهنگ پناهی از وصول شدن بیش از 34 میلیارد تومان جرائم رانندگی خبر داد و 
گفت: بیش از 18 میلیارد تومان از این جرائم مربوط به محور های برون شهری است 

که  در مقایسه باپارسال ، 2۰ درصد افزایش داشته است.
وی در ادامه از وقوع 59 فقره تصادف منجر به فوت در محور های استان خبر داد و 
افزود: متاسفانه 7۶ نفر از هموطنان در این تصادف ها جان خود را از دست دادند که 

نسبت به مدت مشابه پارسال 9 درصد افزایش داشته است.
سرهنگ پناهی سرعت و سبقت غیر مجاز را 2 تخلف عمده در محور های استان 
عنوان کرد و گفت: بیش از 93 هزار تخلف از مجموع تخلف های صورت گرفته در 

محور های استان مربوط به این 2 تخلف است.
استاندار نیز در این جلسه کاهش تصادف ها و افزایش ایمنی جاده ها را دو هدف 
اصلی دستگاه ها و نهاد های اجرایی دانست و گفت: همه دستگاه ها باید به صورت 

یکپارچه و منسجم برای کاهش تصادفات اقدام کنند.
آقای سرمست بر لزوم فرهنگ سازی و ارتقاء فرهنگ رانندگی شهروندان نیز تاکید 
کرد و گفت: باید از تمامی ظرفیت های نهاد های فرهنگی برای نهادینه کردن التزام 

عملی به قانون استفاده شود . 

مدیرکل، تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم:

25 درصدبیکاران قم  فارغ التحصیلان 
دانشگاه هستند

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی  استان مشکل اصلی بخش اشتغال را مرتبط با 
فارغ التحصیلان قم دانست. 

مصطفی کاویانی در نشست بررسی طرح ملی توسعه مشاغل خانگی که در دفتر 
ستاد جهاددانشگاهی واحد استان قم و با حضور دکتر محمد حیدری رئیس، علی 
حسینی معاون فرهنگی و لیلا ناصرپور معاون پژوهش این نهاد برگزار شد گفت: 

سرمایه گذاری های درون استانی باید به سمت تولید مشاغل برود.
وی افزود: سهم تسهیلات ۶ و 4 درصدی مشاغل خانگی در حوزه روستانی و 
شهری در قم چندان مورد اقبال واقع نشده است ولی باید از این ظرفیت برای حل 

مشکلات و رونق کسب و کارخانگی بهره برد.
وی تصریح کرد: اگر مراکز خدماتی قم تعطیل شوند شهر قم با معضل جدی کسب 
و کار مواجه می شود که در کرونا چنین شد ولی پس از مدتی و به خصوص پس از 
ماه رمضان مردم قم خود را به هر شکل ممکن مشغول کردند زیرا دیگر زندگی در 
قرنطینه ممکن نبود. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: واحدهای تولیدی 
خوراکی به شدت فعال و با روند خوبی فعالیت می کنند ولی واحدهایی که با مواد 

اولیه خارج از کشور کار می کردند با مشکلات عدیده دست و پنجه نرم می کنند.
وی گفت: بیکاری در قم به دو شکل پنهانی و واقعی رخ نمایی کرده است. اکثر 
بیکاری های قم مرتبط به قشر فارغ التحصیل دانشگاهی است که میزان بیکاری 
آنها 25 درصد است ولی بیکاری در میان دیپلمه ها به پایین حدود 1۰ درصد است. 
در واقع می توان گفت که در حال حاضر کارگر دیپلمه بیکار نداریم. وی اظهارکرد: 
در فروردین ماه 12 هزار نفر برای دریافت بیمه بیکاری مراجعه کردند ولی پس از ماه 
رمضان همه سعی کردند که خود را به کاری مشغول کنند و آمار بسیار پایین آمد. 
در شرایط تورمی مشکل بیکاری کمتر می شود ولی امیدواریم که دچار رکود تورمی 
نشویم و تورم هم کاهش یابد تا میزان مزد با قدرت خرید کارگران فاصله بیشتری پیدا 

نکند.
 

رئیس اداره سینمایی و سمعی و بصری ارشاد قم  عنوان کرد:
خروج سینما از اولویت سبد فرهنگی خانواده ها

رئیس اداره سینمایی و سمعی و بصری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم 
گفت: سینما به دلیل شیوع کرونا اکنون از اولویت خانواده ها و سبد فرهنگی خانوار 

در حال خروج است. 
محمدکاظم رضوانی با اشاره به فعالیت سینماهای استان در شرایط شیوع بیماری 
کرونا اظهار کرد: بر اساس پروتکل ها باید به رعایت فاصله اجتماعی به صورت 
از دستکش، ماسک و  یک درمیان در سالن های سینمایی توجه کرد. استفاده 
مواد ضدعفونی کننده برای تماشاگران سینمایی ضروری است که در این زمینه 

بازدیدهای دوره ای از سوی وزارت بهداشت و کارشناسان صورت گیرد.
وی خاطرنشان کرد: بیشتر خانواده ها تمایل دارند از ابزارهای آنلاین برای تماشای 
فیلم و دیگر امور استفاده کنند بنابراین به همین دلیل سینماها وضعیت خوبی 
ندارند و سینما به دلیل شیوع کرونا از اولویت خانواده ها یعنی سبد فرهنگی خانوار 
در حال خروج است. رئیس اداره سینمایی و سمعی و بصری اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان قم با بیان اینکه اکنون سینمای تربیت در حال بازسازی 
اساسی است، گفت: با توجه به وضعیت کرونا بدترین دوران تجربه  سینماداری است 
در حالی که چند سال پیش حال سینما رو به بهبود بود ولی برخی از سینماها با 
توجه به وضعیت کرونا تعطیل است و اقبال عمومی به سینماها نیست که این امر 
نیازمند برنامه ریزی و آینده نگری است. رضوانی محصول فرهنگی سینما را به عنوان 
مؤلفه اساسی سبد خانوار مورد توجه قرار داد و افزود: بدون تردید حال سینما خوب 
خواهد شد؛ کرونا علاوه بر اینکه معایبی داشته فرصت هایی ایجاد کرده که باید به 

این فرصت ها توجه کرده و بتوانیم شکل صنعت سینما داری را اصلاح کنیم.
 

مسوول رسیدگی به امور تحصیلی دانش آموزان اتباع آموزش وپرورش قم:

دانش آموزان اتباع خارجی بالاترین
 سطح پوشش تحصیلی را دارند

مسئول رسیدگی به امور تحصیلی دانش آموزان اتباع اداره کل آموزش وپرورش قم 
گفت: دانش آموزان اتباع خارجی استان قم در مقایسه با سایر استان ها از بالاترین 

سطح پوشش تحصیلی برخوردار هستند. 
محمدرضا اسلامی نسب افزود: تمام دانش آموزان اتباع خارجی که مدارک اقامت 
تحصیل  از  دانش آموزی  به هیچ عنوان  و  می شوند  آموزش وپرورش  جذب  دارند،  
اتباع استان قم به لحاظ  بازنمانده است. وی اضافه کرد: وضعیت دانش آموزان 
توانایی مالی و سواد نسبت به استان های دیگر از میانگین کشوری بالاتر است و به 

دلیل استان شهر بودن قم، درصد بالایی از اتباع در شهر قم ساکن هستند.
وی تاکید کرد: شرایط ثبت نام، تحصیل و بهره مندی دانش آموزان اتباع از خدمات 
آموزشی، پرورشی، مسابقات و المپیادها از پایه اول ابتدایی تا پایه دوازدهم متوسطه 

دوم با دانش آموزان ایرانی یکسان است و هیچ تبعیضی قائل نیستیم.

معاون جهادکشاورزی استان قم:

25۰۰ هکتار کلزا در قم کشت می شود
بر اساس  تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت:  بهبود  معاون 
برنامه ریزی های انجام شده برای کشت پاییزه سال جاری،  2هزار و 5۰۰ هکتار کلزا 

در قم کشت می شود. 
محمدعلی سلامی اظهارداشت: سطح زیر کشت کلزا در استان نسبت به نوبت 
قبل 5۰۰ هکتار افزایش یافته است و این موضوع نقش مهمی در تحقق راهبرد 

جهش تولید در بخش کشاورزی قم خواهد داشت.
وی ادامه داد: پیش بینی می کنیم بیش از پنج هزار تن محصول از مزارع کلزا 
استان برداشت شود که این رقم در مقایسه با دوره های قبلی رشد قابل توجهی 

را نشان می دهد.
وی افزود: کلزا گیاهی راهبردی است که تولید آن برای صنعت روغن و تامین 
امنیت غذایی مردم در این بخش اهمیت زیادی دارد و به همین دلیل سطح زیر 

کشت این محصول در استان قم طی سال های اخیر گسترش یافته است.
سلامی گفت: کشت کلزا از سوی کشاورزان قمی با استقبال خوبی مواجهه 
شده است و درحال حاضر بیش از 5۰۰ بهره بردار در مناطق مختلف استان به 
تولید این محصول راهبردی می پردازند. وی بیان کرد: در دوره قبلی کشت این 
محصول، شرایط کشت و درآمد کشاورزان استان از تولید این محصول مناسب بود 

که امیدواریم این روند در دوره کنونی نیز حفظ و تقویت شود.
اراضی زراعی زیر کشت قم بیش از 43 هزار هکتار است و با اجرای راهبرد تغییر 

الگوی کشت، محصولات این بخش ازنظر کمی و کیفی روند رو به رشدی دارد.
32 هزار هکتار از مزارع استان به کشت گندم،  جو، کلزا و ذرت اختصاص یافته 
است که در تامین امنیت غذایی مهم ترین نقش را دارد. همچنین در مزارع قم،  
یونجه، پنبه، صیفی جات و محصولات دیگر به تناسب شرایط آب و هوایی مناطق 
مختلف استان کشت می شود و کشاورزان قمی مهارت بالایی در فرآیند تولید 
محصولات زراعی دارند. هم اکنون از مجموع بیش از 14 هزار بهره بردار قمی در 
حوزه کشاورزی، یک هزار و 1۰۰ تن بانوان هستند،  همچنین میزان متوسط تولید 
بخش کشاورزی استان قم در سال برابر 8۰5 هزار تن در زمینهٔ محصولات زراعی،  
باغی،  دامی و شیلات است. بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان 
اشتغال  درصد   45 به تنهایی  کشاورزی  به نحوی که  می دهند  تشکیل  استان 

روستاییان در بخش های مختلف استان را به خود اختصاص داده است.
 

مدیر کل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

ثبت نام 88۰۰ نفر برای دریافت
 وام ودیعه مسکن  

مدیر کل راه و شهرسازی استان قم گفت: بیش از 88۰۰ نفر در استان برای 
دریافت وام ودیعه مسکن ثبت نام کرده اند که از این تعداد 153۰ نفر رد درخواست 

شدند.
حسن صبوری اظهار داشت: 8858 نفر در استان قم متقاضی دریافت وام ودیعه 
مسکن بودند که از این مقدار تا پایان شهریور ماه تعداد 349 نفر واجد شرایط و 

پذیرش این وام شدند و مابقی درخواست ها در حال بررسی هستند.
وی یادآور شد:  ثبت نام اولیه این طرح از 4 تا 9 مرداد انجام شد و پس از آن 14 تا 
2۰ مرداد به متقاضی مهلت داده شد که نسبت به بارگذاری مدارک خود به صورت 
اینترنتی اقدام کنند.  صبوری افزود: با توجه به اینکه در مرحله دوم تعدادی از 
متقاضیان نسبت به تکمیل مدارک خود اقدام نکرده بودند تا 24 شهریور به آن ها 
فرصت ثبت مدارک داده شد. صبوری عنوان کرد: بانک های عامل مانند ملی، 
صادرات، سپه، تجارت و ملت و... در استان جزو بانک هایی هستند که متقاضیان 
انتخاب کرده اند و وام خود را از این بانک ها دریافت می کنند. به گفته مدیرکل راه 
و شهرسازی استان قم از میان واجدین شرایط، تعداد 24 زن خودپرست پذیرش 
شده اند. صبوری خاطر نشان کرد:تسهیلات مذکور با نرخ سود 13 درصد و با 

سررسید یک ساله به مستاجرین واجد شرایط پرداخت می شود.
 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم خبرداد:

صرف هزینه 12 میلیارد ریالی در 
مناطق محروم ایرانشهر

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم خدمات درمانی، آموزشی، فرهنگی 
و آموزشی سومین کاروان سلامت و اجرای طرح ملی نذر آب هلال احمر قم در 
دهستان ابتر از توابع شهرستان ایرانشهر استان سیستان و بلوچستان را تشریح 

کرد.
محمدرضا بهرامی اظهار کرد: کاروان سلامت و اجرای طرح ملی نذر آب برای 
سومین سال متوالی در دهستان ابتر از توابع شهرستان ایرانشهر واقع در استان 
سیستان و بلوچستان مستقر شد و از 24 تا 29 شهریورماه سال جاری، خدمات 
درمانی، آموزشی، فرهنگی، حمایتی و اجرای نذر آب 3 با هدف تامین آب شرب 

سالم برای مناطق محروم و دچار خشکسالی ارائه شد.
وی تصریح کرد: ارزش ریالی کل اقلام اهدایی مصرفی و غیرمصرفی شامل 
خدمات معیشتی از قبیل پوشاک، کیف و کفش، اسباب بازی، لوازم التحریر، 
2 تخته فرش، کولر آبی، کولر گازی، وسایل کمک آموزشی، خدمات درمانی، 
فرهنگی، بهداشت محیطی، دارویی، نذر آب و سایر خدمات دیگر حدود 12 
میلیارد ریال است. مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم بیان داشت: 3۰ نفر 
شامل پزشک، پیراپزشک، کارشناسان فرهنگی آموزشی و خیرین که از داوطلبان 

فعال جمعیت هلال احمر استان قم هستند در این کاروان حضور داشتند.
بهرامی افزود: در بخش درمانی این کاروان، روزانه 2۰ نفر شامل 1۰ پزشک 
متخصص، فوق تخصص در زمینه های ریه و بیماری های تنفسی، زنان و زایمان، 
اطفال، داخلی، آنکولوژی، 3 نفر دندانپزشک و 1۰ پیراپزشک شامل ماما، پرستار، 
دستیاران دندانپزشک طی 8۶ نفر روز خدمات ارائه کردند و 2 هزار و 751 نفر 

از خدمات پزشکان و پیراپزشکان در مدت حضور کاروان سلامت بهره مند شدند.
وی با اشاره به اجرای طرح نذر آب 3 در مناطق محروم شهرستان ایرانشهر بیان 
کرد: با توجه به خشکسالی در منطقه سیستان و بلوچستان و اثرات تنش های آبی 
که هموطنان را متاثر کرده است، به همت خیرین جمعیت هلال احمر استان قم 
74۶4 آب معدنی کوچک، 5۰۰۶ آب معدنی بزرگ به ارزش ریالی 259 میلیون 
و 14۰ هزار ریال بین مردم نیازمند توزیع شد، همچنین تعداد 18 تانکر آب به 
ارزش 25۰ میلیون ریال خریداری و به مناطق محروم استان سیستان و بلوچستان 
ارسال شد. وی در پایان از جمعیت هلال احمر استان گیلان که به عنوان تیم 
پشتیبان، کاروان سلامت و نذر آب 3 هلال احمر قم را در انجام خدمات درمانی، 

آموزشی، فرهنگی و حمایتی یاری نمودند تشکر و قدردانی کرد.
 

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم خبرداد:

افزایش 1۰ درصدی داوطلبان اهدای خون 
 معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم گفت: در پنج ماهه نخست امسال 
افزایش 1۰  بوده که  نفر  تعداد مراجعین اهدای خون در قم 2۰ هزار و 53۶ 

درصدی داشته است.
علیرضا کبیری  با اشاره به اینکه در پنج ماهه نخست امسال 2۰ هزار و 53۶ 
نفر برای اهدای خون مراجعه کرده اند گفت: در پنج ماهه نخست سال قبل 18 
هزار و 4۰5 نفر بوده که رشد افزایش 1۰ و چهار دهم درصدی مراجعه کنندگان را 
شاهد هستیم. وی افزود: طی این مدت 1۶ هزار و 937 نفر موفق به اهدای خون 
شدند در حالی که این تعداد در مدت مشابه سال قبل 1۶ هزار و 78۰ نفر بوده و 
با افزایش یک درصدی همراه بوده است. معاون فنی اداره کل انتقال خون استان 
قم عنوان کرد: تعداد اهداکنندگان مستمر از ابتدای سال تا پایان مردادماه 9 هزار 
و 78۰ نفر بوده در حالی که این تعداد در مدت مشابه سال قبل 9 هزار و 975 نفر 

بوده و کاهش یک و هشت دهم درصدی داشته است
وی گفت: میزان ارسال خون به بیمارستان ها طی پنج ماهه امسال 24 هزار و 
352 واحد بوده در حالی که این میزان در مدت مشابه قبل 22 هزار و ۶۶1 واحد 

بوده و افزایش هفت درصدی داشته است.

اجتماعی

به مناسبت هفته دفاع مقدس ؛

دفاع مقدس، حماسه درخشان تاریخ ایران

حمایت های  از  برخورداری  و  تعاملات  داشتن 
اجتماعی می تواند نقش چتری حمایتی برای افراد را در 
دوران کرونا بازی کند تا حامی آنها مقابل انواع استرس  و 

اضطراب های مزمن باشد.
طبق دیدگاه کارشناسان، سلامت افراد پایه و بنیان 
سلامت جامعه است، به این معنا که وضعیت سلامت 
تک تک افراد جامعه به روش های گوناگون بر سلامت 
شاخص های  همچنین  و  آنها  عواطف  و  دیگران 

اجتماعی- اقتصادی جامعه اثر می گذارد. 
کشورمان  به  کرونا  آمدن  از  ماهی  هشت  هفت، 
طولانی  مردم  زندگی  در  ماندنش  آنقدر  و   می گذرد 
داده  تغییر  را  زندگی   معادلات  و  مناسبات  که  شده 
رعایت  و  خانگی  قرنطینگی  مدت،   این  در  است.  
پروتکل های بهداشتی بخشی از زندگی مردم شده و 
بر میزان تعاملات اجتماعی تاثیر گذاشته به طوری که 
هم اکنون شاهد  آسیب پذیر شدن سلامت روان افراد 
در مقابل استرس ها  می باشیم. از این رو با توجه به 
اهمیت موضوع سلامت اجتماعی و یافتن راه حل های 
جایگزین در شرایط حاضر، با »علی اکبر ارجمندنیا« 
روانشناس و استاد دانشگاه به گفت و گو نشستیم. در 

ادامه مشروح این گفت و گو را می خوانید:
 پررنگ تر شدن مسوولیت دولت در شرایطی پیچیده

ابعاد  و  اجتماعی  سلامت  خصوص  در  ارجمندنیا 
آن در وضعیت حاضر می گوید: طبق تعریف سازمان 
کامل  رفاه  سلامتی،  از   منظور  جهانی،  بهداشت 
جسمی، روانی و اجتماعی است.  همچنین عوامل 
مختلفی تعیین کننده وضعیت سلامت در جامعه است 
که از آن میان می توان به عوامل ژنتیکی و بیولوژیکی، 
عوامل مربوط به شیوه زندگی، عوامل زیست محیطی، 
رفتارهای شخصی و شیوه زندگی و تاثیر آنها در جامعه 

اشاره کرد.

وی افزود: سلامت اجتماعی کاملا مقوله مدنی است 
و به تاثیر و نفوذ نیروهای اجتماعی بر سلامت افراد و 
نهادهای کلان  از  اعضای جامعه می پردازد که متاثر 
جامعه و عوامل سازمانی است. به این معنا که  در کنار 
و سازمانی هم  تدابیر کلان  است  فردی، لازم  تدابیر 
برای کنترل استرس های حاد در نظر گرفته واقع مقوله 
سلامت اجتماعی به اتفاقاتی بر می گردد که در اجتماع 
روی می دهد و نقش و مسئولیت های دولت ها را پر رنگ 
مثل شرایط  پیچیده ای  بر شرایط  بتوانند  تا  می کند 
فعلی کنترل بیشتری داشته باشند. کنترل شرایط، 
از استرس های عمده و مزمن اجتماعی و در نهایت 
ازبروز رفتارهای خشونت آمیز و درگیری های اجتماعی 

جلوگیری می کند.
این روانشناس و استاد دانشگاه معتقد است: گاهی 
تصمیمات دولت ها نیز منجر به برهم خوردن تعاملات 
بین افراد و ایجاد تعارضات میان افراد یک جامعه می 
شود. پس در واقع چنانچه قصد این را داشته باشیم که 
تاب آوری را در یک جامعه بالا ببریم، لازم است دولت ها 
هم تصمیم گیری های خود را مدیریت شده انجام دهند 
و مواظب متغیرهای تاثیر گذار بر سطح سلامت روان و 

اجتماعی افراد باشند.
کرونا و ارتباط دوسویه بین سلامت روانی و 

سلامت اجتماعی
ارجمندنیا در خصوص ارتباط دو سویه بین سلامت 
روانی و اجتماعی می گوید: یک رابطه دوسویی بین 
سلامت روان و سلامت اجتماعی وجود داردو همینطور 
سلامت  بر  می تواند  افراد  تک  تک  روان  سلامت 
اجتماعی تاثیر بگذارد. افرادی که تحت فشارهای روانی 
با دیگران  شدیدی هستند، در تعاملات روزمره خود 

دچار مشکل می شوند و همینطور بر عکس.
وی افزود: منظور از سلامت اجتماعی به این معنا 

است که افرادی که در یک جامعه زندگی می کنند ، 
توانایی تعامل و مدارا کردن با اعضای جامعه را داشته 
باشند و بتوانند تعارضات فی مابین خود را حل کنند 
سازنده ای  و  مفید  ارتباط  خود  پیرامون  محیط  با  و 
از  پایه ای  بر  اجتماعی  واقع سلامت  در  کنند.  برقرار 
سلامت روانی و جسمی نیز  بنا می شوند به این معنا 
برخوردار  روان  سلامت  از  سطحی  از  که  افرادی  که 
هستند، می توانند در جامعه هم از سلامت اجتماعی 
برخوردار باشند. یعنی یکی از پیش نیازهای سلامت 
روان، سلامت اجتماعی است. این استاد دانشگاه بیان 
داشت: در شرایط فعلی که کرونا باعث شده تعاملات 
طبیعی  بگیرد،  قرار  تاثیر  تحت  حدودی  تا  گروهی 
این شرایط شود.  از  است که سلامت روان هم متاثر 
داشتن تعاملات اجتماعی و برخورداری از حمایت های 
چتر  یک  نقش  عادی  شایط  در  می تواند  اجتماعی 
حمایتی برای افراد بازی کند که این چتر تبدیل به یک 
سپر دفاعی برای شخصیت انسان ها می شود و از آنها در 

مقابل انواع استرس ها حمایت می کند.
بگیرد  قرار  تاثیر  تحت  ارتباطات  این  که  زمانی  در 
نفوذپذیری این چتر هم می تواند بیشر باشد و انتظار 
آسیب بیشتر هم داشت. لازم است در این دوران افراد 
کنند  سعی  و  باشند  مناسب  جایگزین های  فکر  به 
ارتباطات قبلی خود را با روش های مختلف حفظ کنند. 
برقراری ارتباطات آنلاین در فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی می تواند جایگزین مناسبی برای گذار از این 
شرایط باشد. اگرچه هیچ وقت نمی تواند جای تعاملات 
واقعی  اجتماعی  تعاملات  چراکه  بگیرد.  را  حضوری 
بزرگترین صیقل دهنده شخصیت انسان می تواند باشد 
و می تواند آن را توسعه یافته و مقاوم کند. به هر حال 
استفاده از این راه های جایگزین می تواند در این دوران 

گذار صرفا کمک کننده باشد.

در گفت و گو با یک روانشناس مطرح شد

حمایت های اجتماعی؛ سپر دفاعی برای مردم در کرونا
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ناشی  اخبار  به  اشاره  با  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
بین المللی  حوزه  در  گفت:  ارزی  گشایش های  از 
رایزنی های ما در بعضی کشور ها در آستانه ثمردهی 

است.
عبدالناصر همتی در جلسه دوره ای خود با مدیران 
عامل بانک ها با اشاره به تلاش های نظام بانکی در 
طی  بانک ها  عملکرد  اظهارداشت:  کشور  اقتصاد 
چند سال گذشته قابل قبول و سازنده بوده است، 
از  خارج  عوامل  تاثیر  تحت  که  است  درحالی  این 
اراده آن ها همواره با مشکلاتی هم دست به گریبان 

بوده اند.
نظام  اقدامات  بازتاب  ضرورت  بر   تاکید  با  وی   
بانکی در رسانه ها ، از مدیران عامل بانک ها خواست 

اقدامات مثبت نظام بانکی را هرچه 
از عملکرد  تقدیر  مرکزی ضمن  بانک  رییس کل 
بازار  نقدینگی،  بانکی در مقوله های کنترل  شبکه 
کرونا،  با  مبارزه  تسهیلات  پرداخت  بانکی،  بین 
قرض الحسنه ازدواج جوانان و خصوصا بخش های 
پیشران و صنایع کوچک و متوسط، بر لزوم تداوم انسجام و حمیت در همه ارکان اقتصادی کشور برای مواجهه موفقیت آمیز با 
شرایط جنگ اقتصادی تاکید کرد.  عبدالناصر همتی به وضعیت نرخ ارز در روز های اخیر اشاره کرد و گفت: آمریکا تمام تلاش 

خود را در این روز ها به خرج داده است و نهایت جنگ روانی و فشار آنها، همین شرایطی است که این روز ها شاهد هستیم.
روند بازگشت ارز صادرکنندگان سرعت گرفته است

 وی ضمن اشاره به اخبار ناشی از گشایش های ارزی گفت: در حوزه بین المللی رایزنی های ما در بعضی کشور ها در آستانه 
ثمردهی است و از طرف دیگر میزان صادرات نفت و فرآورده های آن بهتر و روند بازگشت ارز صادرکنندگان سرعت گرفته که 
هرسه این عوامل تاثیرات مثبتی خواهند داشت؛ بر همین مبنا از بانک ها هم می خواهیم به انتقال و در دسترس قرار دادن منابع 

ارزی برای نیاز های تعریف شده ادامه دهند. 
رئیس شورای پول و اعتبار تاکید کرد: آنچه نظام بانکی در شرایط مبارزه با کرونا انجام داد یک اقدام تحسین برانگیز بود که 
توانستند درهمان ابتدای شیوع کرونا 23 هزار میلیارد تومان تسهیلات در اختیار خانوار های یارانه بگیر قرار دهند و همین امر 

قدردانی رئیس جمهوری را به دنبال داشت.
رئیس کل بانک مرکزی ضمن برحذر داشتن بانک ها از رشد بی محابای ترازنامه افزود: بانک ها باید به گونه ای عمل کنند که 
رشد ترازنامه شان را متناسب با وضعیت ترازنامه و ریسک بانک تنظیم کنند و به بانک مرکزی برای کنترل نقدینگی کمک کنند.

دکتر همتی با اشاره به عملکرد بانک ها در خصوص تسهیلات تکلیفی خرید تضمینی گندم گفت: بانک ها تاکنون 8 هزار و 
5۰۰ میلیارد تومان در این زمینه پرداخت کرده ا ند که تا رسیدن به نقطه هدف و پایان این تکلیف، راه زیادی باقی نمانده است.

اختصاص تسهیلات کرونایی به واحد های کسب و کار 
وی تصریح کرد: شبکه بانکی در یک ماه و نیم اخیر برای تسهیلات کرونایی واحد های کسب و کار اقدامات خوبی انجام داده اند 
و 4 هزار و 4۰۰ میلیارد تومان تسهیلات پرداخت کرده اند و لازم است در مقوله تسهیلات ودیعه مسکن نیز آن بخش از کار که به 
عهده شبکه بانکی است از جمله روند بررسی پرونده ها را تسریع بخشند و شرایط پرداخت این سرفصل تسهیلات را منطبق با 

ضوابط ستاد ملی مبارزه با کرونا با سرعت بیشتری به پیش ببرند.
رئیس کل بانک مرکزی بر لزوم توجه بیشتر شبکه بانکی به طرح گواهی اعتبار مولد )گام( تاکید کرد و افزود: این طرح از جمله 
طرح هایی است که متناسب با شعار سال و جهش تولید می تواند از واحد های تولیدی کوچک و متوسط حمایت های جدی کند 
و بر همین اساس ضرورت دارد بانک ها بیش از گذشته به آن بپردازند. وی گفت: شرایط پیوستن بانک های خصوصی به طرح 

گام را به زودی فراهم می کنیم.

استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا اظهار داشت: 
7۰ درصد نقدینگی در بازار سرمایه زیر 1۰ 
میلیون تومان و متعلق به دهک های پایین 
روی  از  را  خود  انداز  پس  که  است  جامعه 

اعتماد به دولت وارد این بازار کرده اند.
دلایل  مورد  در  موسوی  میرحسین 
مختلف  بازارهای  در  اخیر  نابسامانی های 
این  تحلیل  و  تجزیه  برای  داشت:  اظهار 
موضوع باید سه رکن اصلی یعنی عملکرد 
را  بیرونی  عوامل  و  مردم  انتظارات  دولت، 
عملکرد  مورد  در  داد.  قرار  بررسی  مورد 
به  حاکم  دولت  عقلانیت  و  رفتار  دولت؛ 
گونه ای بوده که در جامعه یک دوئیت، ایجاد 
کرده است یعنی عدم اطمینان را در جامعه 
شده  سلب  دولت  از  مردم  اعتماد  و  حاکم 
است. از همین روست که تاثیر سیاست های 
ندارد  را  کارآیی لازم  تجاری  و  مالی  پولی، 
مردم  سوی  از  باید  سیاست ها  این  چون 

پذیرفته شود. وی ادامه داد: دولت در سیاست های اعمال شده صداقتی از خود نشان نداد که آشکارا قابل مشاهده 
است و مصداق بارز آن بازار سرمایه است این بازار توانست حجم عظیمی از نقدینگی را جذب کند که در دوره های 
قبل چندین برابر شده بود. شاید یکی از سیاست های مورد قبول دولت همین رونق بازار سرمایه بود و مردم نیز به آن 

اعتماد کردند و نقدینگی که می توانست ویرانگر هر بازاری باشد روانه بورس شد.
وی ادامه داد: شاید برخی ها بر تاثیرات تورم از کانال بازار سرمایه اشاره کنند اما باید توجه داشت که این تورم 
با وقفه یک یا دو ساله در زندگی مردم ظاهر می شود اما اگر این نقدینگی وارد بازارهای دیگر می شد تورم آنی 

بروز می کرد.
استاد دانشگاه اقتصاد الزهرا با اشاره به تاثیر اختلافات در ارائه صندوق ای تی اف دوم بر اعتماد مردم اظهار داشت: 
مردم از این صندوق ها به نوعی استقبال کردند اما دوگانگی در رفتار مسوولان و اختلاف بین وزارت اقتصاد و وزارت 
نفت باعث شد تا کمی مردم دلسرد شوند. باید توجه داشت که 7۰ درصد نقدینگی در بازار سرمایه زیر 1۰ میلیون 
تومان و متعلق به دهک های پایین جامعه است که پس انداز خود را از روی اعتماد به دولت وارد این بازار کرده اند اما 

این گونه اختلافات موجب تردید در آنها می کند.
وی افزود: باید توجه داشت که بازار مالی ما عمق لازم و آگاهی مالی کافی را ندارد که بتواند ریسک را تحمل کند 
پس هرگونه اختلافی موجب کوچ نقدینگی از این بازار به بازارهای موازی مانند ارز، خودرو، طلا، مسکن می شود که 

افزایش تقاضا در آنها تورم آنی را به جامعه تحمیل می کند که بنوعی در هفته های اخیر مشاهده می کنیم.
این اقتصاددان با اشاره به تاثیر انتظارات مردم در شکل گیری تورم موجود اظهار داشت: این انتظارات به نوعی 
ریشه تاریخی دارد و مردم بر اساس سیاست های دولت، به این ایمان آورده اند که اگر قیمت ها افزایش یابد دیگر 

کاهش نمی یابد. در این صورت اثرگذاری هر سیاستی در راستای کاهش تورم خنثی می شود.
وی ادامه داد: نباید فراموش کرد بین مردم و حاکمیت یک قرارداد اجتماعی حاکم است که مفاد آ ن بر اساس 
اعتماد به یکدیگر اجرا می شود. اما برخی سیاست ها این اعتماد را از بین می برد مثلا وقتی ارزش پول ملی کاهش 
می یابد با کاهش دارایی های مردم این قرارداد اجتماعی تضعیف می شود و در نهایت انتظارات تورمی شکل می گیرد 

که در غیاب نظارت، قدرت قیمت گذاری دلبخواه باعث جهش قیمت ها می شود.
موسوی با اشاره به تاثیر عوامل بیرونی بر رشد قیمت ها اظهار داشت: به هر روی تحریم ها و فشارهای بیرونی باعث 
حداقل شدن فروش نفت ایران و کاهش عرضه ارز در بازار شده است که این باعث تحمیل تورم از ناحیه ارز می شود.

همتی در جمع مدیران عامل بانکها؛

گشایش های ارزی در راه است
یک اقتصاددان مطرح  کرد:

دلایل نابسامانی های اخیر در بازارهای مختلف 

 یک کارشناس صنعت خودرو، با توجه به انتقادهای برخی نمایندگان مجلس 
به نبود وزیر در وزارتخانه صمت، چالش انتخاب وزیر بین دولت و مجلس را 
نمایندگان،  نگرش   که  زمانی  تا  کرد:  تاکید  و  دانست  دموکراسی  خاصیت 
از منافع محلی به ملی و از تفکر لحظه ای به درازمدت تغییر نکند، مسائل 

اقتصادی کشور از جمله صنعت خودرو حل نخواهد شد.
به گزارش ایرناپلاس، نابسامانی بازار خودرو و افزایش ادامه دار قیمت ها در 
این بازار واکنش گروه های مختلف را به  دنبال داشته است. روح الله ایزدخواه، 
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس در مصاحبه ای دولت را مقصر اصلی 
در اختلالات بازار خودرو دانست و گفت: وقتی وزارت صمت، ماه هاست بدون 
وزیر اداره می شود و سرپرستش هم خلع ید است و نمی تواند عزل و نصب کند، 
بازار و صنعت از همین اتفاق پالس منفی می گیرد و مدیران میانی و بخشی، 
تصمیم های خود را می گیرند و نگران نیستند که کسی از آن ها بازخواست کند!
وی در حالی چنین مطالبی را بیان کرده که مجلس حدود یک ماه پیش با عدم 
رأی اعتماد به حسین مدرس خیابانی به عنوان وزیر پیشنهادی صمت، بار دیگر 
سکان هدایت این وزارتخانه را آن هم در ماه های پایانی فعالیت دولت، به دست 

سرپرست داد.
در همین رابطه، یک کارشناس صنعت خودرو معتقد است: چالش انتخاب 
وزیر صمت بین دولت و مجلس خاصیت دموکراسی است، اما تا زمانی که 
نگرش  نمایندگان، از منافع محلی به ملی و از تفکر لحظه ای به درازمدت تغییر 
نکند، مسائل صنعت خودرو حل نخواهد شد. با این حال مجلس می تواند در 
زمینه وزرات صمت به جای تحقیق و تفحص هایی که شاید چندان مؤثر نباشند، 
طرحی برای این وزارتخانه در نظر گیرند تا وزیر آینده براساس آن ملکف شود 
سازماندهی مجددی را در این وزارتخانه انجام دهد، طرح تحول وزارتخانه را در 

پیش گیرد و افرادی را تربیت کند که برای کارهای بزرگ آماده باشند.
چالش انتخاب وزیر صمت بین مجلس و دولت

امیرحسین کاکایی، عضو هیأت علمی دانشگاه علم و صنعت و کارشناس 
صنعت خودرو در این رابطه به ایرناپلاس گفت: چالش کنونی انتخاب وزیر 
صمت بین مجلس و دولت، خاصیت دموکراسی است. دموکراسی بر مبنای 
رأی مردم است و رأی مردم نیز در نمایندگان مجلس و رئیس جمهوری نمود 
پیدا می کند. ساختار انتخاب وزیر یعنی معرفی از طرف رئیس جمهوری و رأی 
اعتماد از طرف نمایندگان مجلس، در ذات خود ساختار بدون اشکالی است. با 
این حال، مساله این است که نوع رأی نمایندگان بر اساس اینکه ملی فکر کنند 

یا محلی یا رفاقتی و نیز لحظه ای فکر کنند یا آینده نگر، متفاوت خواهد بود. این 
تفاوت جامعه پیشرفته و جامعه در حال توسعه است، یعنی در ساختار مشابه 

انسان های متفاوت قرار می گیرند.
کاکایی ادامه داد: در واقع سازوکاری که بین مجلس و دولت وجود دارد دچار 
اشکال نیست، بلکه اشکال در نگرش هاست. تا انسان ها همه با هم پیشرفت 
نکنند نیز نمی توان راه حلی برای آن پیدا کرد. به عنوان نمونه، فردی که از محلی 
رأی آورده و به مجلس رفته باشد، اگر بر خلاف گنجایش افرادی که به او رأی 
داده اند، به جای نگرش محلی، نگرش ملی داشته باشد، در انتخابات بعدی 
رأی نمی آورد. انتظار این است که یک نماینده مجلس، ملی و درازمدت فکر کند 

و در عین حال، منافع محلی را نیز در نظر بگیرد که البته آسان نیست.
تقابل منافع ملی و محلی نمایندگان به صنعت خودرو آسیب زده است

این مدرس دانشگاه درباره آسیب های نگرش محلی و لحظه ای مجلس به 
صنعت خودرو گفت: در ادوار مختلف مشاهده کردیم که در برخی جوامع، تفکر 
به شدت محلی وجود دارد و با همین تفکر، اقداماتی را انجام می دهند که به 
زیان صنایع متفاوتی از جمله صنعت خودروست. بسیاری از کارخانه هایی که 
ساخته شده  و امروز تنها به صنعت خودرو هزینه وارد می کنند، ناشی از همین 
رأی گیری بوده است. برخی نمایندگان با همین آرا به مجلس راه پیدا کردند و 
متأسفانه پس از آن خود به افراد رانت خوار تبدیل شدند. هر چند ممکن است 
این افراد در راستای منافع محلی خود کاری انجام داده باشند، اما به منافع ملی 

آسیب رسانده اند.
وی افزود: اکنون یکی از مسائل صنعت خودرو، هزینه های بالا و مازاد نیروی 
انسانی است. این نیروی انسانی مازاد با کمک نمایندگان استخدام شدند. 
گزارش های تحقیق و تفحص مجلس نیز مسائل صنعت خودرو و راهکارها 
را نشان می دهد، اما از آنجایی که در اجرا، این ذی نفعان هستند که ضربه 

می خورند، طرح های اصلاحی کنار گذاشته می شود.
شکاف نیروی انسانی در وزارت صمت

کاکایی با اشاره به نقش دولت و وزارت صمت در بهبود صنعت و بازار خودرو 
و  به  منابع  توسعه  اجازه  و  نکردیم  زمان، جانشین پروری  ما در طول  گفت: 
نیروهای انسانی ندادیم؛ یعنی در وزارتخانه ای مانند صنعت، معدن و تجارت 
بین وزیر و سطوح پایین تر کارشناسی، شکاف نیروی انسانی وجود دارد. در واقع 
فضایی برای رشد تدریجی نیروی انسانی وجود نداشته و نتیجه این می شود که 

افراد قوی برای اداره این وزارتخانه پرورش پیدا نکرده اند.

وی افزود: در کشورهای پیشرفته چندان اهمیتی ندارد که وزیر چه  فردی باشد 
زیرا سیستم وزارتخانه به درستی عمل می کند. این در حالی است که ما در طول 
زمان وزارت صمت را تضعیف کردیم و متتظر یک وزیر خوب یا سوپرمن هستیم 

که بیاید و همه مشکلات را حل کند.
رویکرد مجلس برای سازماندهی وزارت صمت

این کارشناس صنعت خودرو با یادآوری چالش هایی که در حدود یک دهه و 
با ادغام وزارت بازرگانی و وزارت صنایع و معادن گریبانگیر صنعت خودرو شده 
گفت: از زمانی که وزارت بازرگانی و وزارت صنایع و معادن با یکدیگر ادغام 
شدند، این مساله وجود داشت. چرا رئیس جمهوری می گوید ما وزیری در 
این قد و قواره نداریم؟ یک دلیل آن پرورش ندادن نیروی انسانی است. دلیل 
کلیدی تر این است که در زمان ادغام دو وزارتخانه، مهندسی مجدد سازمانی در 
این وزارتخانه انجام نشد و این وزارتخانه ها تنها در »کنار یکدیگر« قرار گرفتند. 
بنابراین هر وزیری در اداره این وزارتخانه به مشکل برمی خورد. اگر به بازرگانی 
رسیدگی کند، صنعت رها می شود و بالعکس، اگر هم صنعت مورد توجه باشد، 
باز هم یکی از دو بخش صنایع تولیدی و معادن رها می شود. مساله این است 
که ما به دنبال حل مسائله به وسیله افراد هستیم، در حالی که راه حل جایی دیگر 

است.
وی افزود: این مساله بنیادی راه حل کوتاه مدت ندارد. با این حال مجلس 
می تواند در زمینه وزرات صمت به جای تحقیق و تفحص هایی که شاید چندان 
مؤثر نباشند، طرحی برای این وزارتخانه در نظر گیرد تا وزیر آینده براساس آن 
ملکف شود سازماندهی مجددی را در این وزارتخانه انجام دهد. باید طرح تحول 
وزارتخانه را در پیش گیرد و افرادی را تربیت کند که برای کارهای بزرگ آماده 

باشند.
هیچ راه حلی برای کنترل بازار خودرو وجود ندارد

کاکایی درباره تلاش هایی که برای کنترل قیمت در بازار خودرو انجام می شود، 
گفت: هیچ راه حلی برای کنترل بازار وجود ندارد؛ چرا که بازار قابل کنترل 
نیست. بنابراین راه حل جایگزین، رفع مشکلات تولید است. نکته نگران کننده 
این است که در شرایط کنونی علاوه بر بازار، صنعت خودروسازی نیز غیر قابل 
کنترل شده  است. در شرایطی که تولید کاهش یافته و ارزی نیز برای واردات 
وجود ندارد، چگونه می توان بازار را کنترل کرد. بدون رفع مسائل تولید خودور، 
هیچ کس نمی تواند این بازار را کنترل کند. هر تلاشی برای کنترل بازار خودرو 
در بازه کوتاه چند روز یا چند هفته، جلوی تنش را می گیرد، اما بدون رفع مسائل 

صنعت خودرو همین تنش با شدت بیشتری به بازار خودرو باز می گردد.
وی افزود: حدود دو سال و نیم است که خودروسازها به دلیل قیمت گذاری 
نادرست و به  اسم کنترل بازار تحت فشار قرار گرفته اند. هر گونه سرمایه گذاری 
در این صنعت، منفی است و با وجود اینکه با تجدید ارزیابی که سال گذشته، هر 
دو خودروساز بزرگ کشور از شمول ماده 141 قانون تجارت خارج شدند، به نظر 

می رسد با زیان سال جاری بار دیگر مشمول این قانون شوند.
اشاره کاکایی به ماده 141 قانون تجارت است که بر اساس آن »اگر بر اثر 
زیان های وارده حداقل نصف سرمایه شرکت از بین برود، هیات  مدیره مکلف 
است بلافاصله برای برگزاری مجمع عمومی فوق العاده صاحبان سهام را دعوت 

کند تا موضوع انحلال یا بقای شرکت، مورد شور و رأی واقع شود.«
آینده فروشی خودروسازها خطرناک است

این کارشناس صنعت خودرو درباره چالش های خودروسازهای کشور گفت: 
پابرجا بودن خودروسازها در شرایط کنونی به دلیل فروش اموال و دارایی است و 
آینده را خرج می کنند که وضعیت بسیار خطرناکی برای صنعت خودرو به وجود 
می آورد. راه حل این است که قیمت خودرو آزاد شود. یک روش این است که 

قیمت بر اساس حاشیه بازار تعیین شود و روش دیگر عرضه در بورس است.
وی افزود: طرفداران عرضه در بورس، معتقدند که این روش شفاف تر است 
از روش های  با این حال لازم است هر کدام  با آن ها هم عقیده ام.  نیز  و من 
آزادسازی قیمت باید بدون از دست دادن زمان بیشتر، اجرا شوند. علاوه بر این، 
باید بخش های از صنعت خودرو را که می تواند بر بازار آن مؤثر باشد شناسایی 
کنیم. ما در زمینه های مختلفی مانند گمرک، ارز، نوآوری در ساخت قطعات 
داخلی می توانیم تأثیرگذار باشیم و نمی توانیم بدون اصلاح این موارد از مدیران 

عامل خودروسازها توقع تغییر داشته باشیم.

واکاوی از رویکرد مجلس به یک وزارتخانه؛

وزیر نیرو خبر داد:مجلس چگونه می تواند بازار خودرو را ساماندهی کند؟

افتتاح 25۰ پروژه وزارت نیرو تا پایان سال
وزیر نیرو با بیان اینکه خود و همکارانم را موظف کرده ام تا پایان سال 25۰ پروژه 
را در کشور در شرایط تحریم به افتتاح برسانند، گفت: به لحاظ اقتصادی فشار 
سنگینی بر کشور و مردم وارد است و همه در تلاش هستیم با استقامت و فعالیت 
بیشتر، کاهش هزینه ها و افزایش بهره وری خسارات جنگ را به حداقل برسانیم و 

دشمن را به شکست وا داریم.
رضا اردکانیان یکشنبه 3۰ شهریورماه در آیین افتتاح سد نعمت آباد شهرستان 
اسدآباد، اظهار کرد: از توفیقات و خوشبختی ها و نتیجه دعای خیر والدین بنده 
و همکارانم است که در این ایام توفیق خدمت رسانی به هموطنانمان را داریم و 
تردید ندارم آیندگان از این روزهایی که بر مردم ایران می گذرد، بسیار خواهند گفت 

و خواهند نوشت.
وی افزود: در حال حاضر در میدان جنگ قرار داریم و مثل هر صحنه جنگی عِده 
و عُده خیلی مهم است و تعداد مرزداران و همبستگی آنها و تجهیزاتشان فوق العاده 
اهمیت دارد و این عده و عده نشان می دهد که مرزها حفظ یا منجر به شکست 
می شود. اردکانیان خاطرنشان کرد: امروز جنگ ما در حوزه اقتصاد و روح و روان 
جامعه است و به همان اندازه که 4۰ سال پیش در دوران دفاع مقدس در آن میدان 
پایمردی ها تعیین کننده بود و ما تا آینده از این پایمردی ها خواهیم شنید، امروز 

هم در صحنه جنگ اقتصادی و روانی عملکرد ما ثبت و ضبط خواهد شد.
وی ادامه داد: به لحاظ اقتصادی فشار سنگینی بر کشور و مردم وارد است و همه 
در تلاش هستیم با استقامت و فعالیت بیشتر، کاهش هزینه ها و افزایش بهره وری 

خسارات جنگ را به حداقل برسانیم و دشمن را به شکست وا داریم.
وی با بیان اینکه بنده به عنوان مسئول اجرایی خود و همکارانم را موظف کردم 
تا پایان سال 25۰ پروژه را در کشور در شرایط تحریم به افتتاح برسانند، گفت: 
 امروز ما این توفیق را داریم در هفته 21 ام پویش #هرهفته_الف_ب_ایران مهمان 
هموطنان در استان همدان باشیم تا افتتاح همزمان آبرسانی به 4۰۰ روستای 

کشور در 2۰ استان در مرکز همدان را داشته باشیم.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد:

تاثیر خنثی تحریم ها بر بازار سرمایه
یک کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: بنابراین با وضع این تحریم ها جز آثار 
روانی محدود، شاهد برآورده شدن انتظاراتی مبنی بر وآرد آمدن ضربه مهلک به 

اقتصاد از لحاظ فیزیکی و عملیاتی نخواهیم بود.
فردین آقابزرگی درباره اثرگذاری بازگشت برخی از تحریم ها به بازار سرمایه اظهار 
سال های  در  که  اقتصادی  ناملایمت های  و  تحریم ها  قدمت  دلیل  به  داشت: 
گذشته به ایران تحمیل شد، کشورمان به سازگاری های خوبی با تحریم ها رسیده 
و راهکارهای دفع صدمات ناخواسته در شرایط اقتصادی مختلف پیش بینی شده  
است. بنابراین با وضع این تحریم ها جز اثار روانی محدود، شاهد برآورده شدن 
انتظاراتی مبنی بر وارد آمدن ضربه مهلک به اقتصاد از لحاظ فیزیکی و عملیاتی 
نخواهیم بود.      وی تاکید کرد: در برابر این تحریم  ها می توان گفت مصون هستیم 
چراکه ارتباطات تجاری، اقتصادی در سطح بین الملل را از مدت ها پیش نداشتیم 
و سازوکار فضای اقتصادی ما متکی به این مسائل نیست و این تصمیمات جدید 

تحریمی به جز یک شوک روانی کوتاه و گذرا تاثیر دیگری نخواهد داشت.   
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه نتیجه این فعل و انفعالات یک واکنش 
روانی کوتاه و گذرا خواهد بود، ادامه داد: با فرض بر اثرگذاری عملیاتی و اقتصادی 
تحریم ها خود به خود ممکن است مقداری نرخ ارز متاثر شود و موثرترین عامل رشد 
بازار سرمایه هم افزایش نرخ ارز بوده است. بنابراین سود عملیاتی شرکت ها که 

براساس نرخ های بین المللی کار می کند افزایش می دهد.
آقابزرگی با بیان اینکه اثر تحریم های جدید بر بازار خنثی خواهد بود، تاکید کرد: 
در جریان وضع تحریم های جدید، یک اثر منفی بایت جو روانی و یک اثر روانی 
مثبت بابت افزایش نرخ ارز وجود دارد در نتیجه می توان گفت این دو اثر هم را 
خنثی می کنند.   وی با بیان اینکه در شرایط حاضر بازار سرمایه بدون توجه به این 
مسائل حرکت طبیعی و موزن خود را ادامه می دهد، گفت: نوسان ذات بازار است، 
یادمان باشد که  بازار در روزهای پیک به بازدهی 3۰8 درصدی رسید و در مقابل این 
بازدهی قابل توجه نیاز به اصلاح دارد و اصلاح و این روند ذات بازار است و ربطی 

مسائل سیاسی ندارد.

مدیرکل ساخت و توسعه راه های شمال کشور:

۷8 کیلومتر محور هراز چهارخطه می شود
مدیرکل ساخت و توسعه راه های شمال کشور گفت:بر اساس برنامه ریزی انجام 

شده، 78 کیلومتر محور هراز چهارخطه می شود.
حسن کلهری گفت: بر اساس برنامه ریزی انجام شده 5/۶ کیلومتر دیگر از محور 
هراز تا پایان سال مالی به بهره برداری می رسد و بیش از 78 کیلومتر از این محور به 

صورت چهارخطه زیرعبور قرار می گیرد.
مدیرکل ساخت و توسعه راه های شمال کشور با اشاره به بهره برداری ۶ کیلومتر 
از محور هراز در خرداد ماه امسال  , اعتبار مورد نیاز برای تکمیل این بخش را 15۰۰ 

میلیارد ریال اعلام کرد.
کلهری همچنین از اولویت بندی در بهره برداری این پروژه خبر داد و گفت: چهار 
خطه کردن محدوده بایجان- تونل وانا شامل ساخت یک رشته تونل 513 متری و 

چهار دستگاه پل به طول 4۰۰ متر اولویت اول بهره برداری است.
وی افزود: حدفاصل بایجان- پل استراباکو به طول 2 کیلومتر تا پایان امسال 
و حدفاصل پل استراباکو- تونل وانا نیز تا پایان سال مالی به بهره برداری خواهد 
رسید. مدیرکل ساخت و توسعه راه های شمال کشور گفت: برآورد اعتبار مورد نیاز 
در این بخش 8۰۰ میلیارد ریال است که ارزیابی و آزادسازی 4 هزار متر مربع زمین 

نیز جزئی از این اقدامات است.
کلهری چهارخطه کردن محور در محدوده لاسم- زیارباغ به طول 2.5 کیلومتر را 
اولویت دوم این پروژه مهم در سال جهش تولید ذکر کرد و افزود: یک رشته تونل به 
طول 1۰4۰ متر که تا امروز 84۰ متر آن لاینینگ شده است با پیشرفت فیزیکی ۶5 
درصد، تا پایان امسال به بهره برداری می رسد. وی ادامه داد: احداث یک دستگاه 
تونل به طول 1۰4۰ متر با اعتبار 7۰۰ میلیارد ریال بخش دیگری از این پروژه مهم 

است که تا پایان سال مالی تکمیل و آماده بهره برداری خواهد بود.
مدیرکل ساخت و توسعه راه های شمال کشور پیشرفت فیزیکی پروژه را ۶9 درصد 

اعلام کرد و گفت: به منظور تکمیل پروژه به هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب کشور:

امسال به 1۷۰8 روستا آبرسانی می شود
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب کشور گفت: در سال جاری 17۰8 روستای  

کشور با 914 هزار نفر جمعیت آبرسانی خواهند شد.
حمیدرضا جانباز  یکشنبه 3۰ شهریورماه در آیین افتتاح همزمان طرح های 
آبرسانی به 4۰۰ روستا در 2۰ استان کشور با حضور وزیر نیرو، اظهار کرد: از ابتدای 
سال تاکنون آبرسانی به 448 روستا انجام شده که 48 روستا افتتاح شده و 4۰۰ 

روستا هم امروز افتتاح می شود.
وی با اشاره به آبرسانی به 17۰8 روستای کشور، تصریح کرد: در نیمه اول سال 

آبرسانی به 448 روستا با 314 هزار نفر جمعیت محقق شده است.
جانباز افزود: تا پایان سال گذشته 7.7 میلیون نفر از جمعیت روستایی کشور 
آبرسانی شده که با این افتتاح 8.1 میلیون معادل بیش از 11 هزار روستا آبرسانی 

خواهد شد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب کشور ادامه داد: طی هفت سال گذشته به طور 

متوسط در هر هفته به 35 روستای کشور آبرسانی شده است.
وی با اشاره به تجمیع شرکت آب و فاضلاب روستایی با آب و فاضلاب شهری 

گفت: بزرگترین کوچک سازی دولت با این تجمیع شکل گرفت.
جانباز با تأکید بر ارتقاء سطح خدمات و تسهیل خدمات به مردم، تصریح کرد: 
در دو مقطع شهریورماه و آذرماه به دو بخش ارتقاء سطح خدمات و تسهیلگری در 

بخش خدمات رسانی به روستائیان کشور حتماً توجه خواهد شد.
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سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: ضربات ایستگاهی فاکتور مهمی برای 
گلزنی در طول مسابقه است که خوشبختانه ما از این موضوع به خوبی استفاده 

کردیم.
»یحیی گل محمدی« روز یکشنبه در نشست خبری پیش از دیدار مقابل الدحیل 

در لیگ قهرمانان آسیا، افزود: هر مسابقه حساسیت خاص خود را دارد و باید در 
پنجمین بازی به مصاف الدحیل برویم که هم مدعی صعود از این گروه و هم مدعی 
قهرمانی در لیگ قهرمانان آسیا است. الدحیل امکانات بسیار خوبی دارد و بازی 

کردن مقابل چنین تیمی بسیار دشوار خواهد بود.
وی ادامه داد: خوشبختانه با توجه به نتایجی که کسب کردیم با انگیزه بالاتری 
مقابل الدحیل به میدان خواهیم رفت. تمام تیم های گروه ما مدعی صعود هستند 
و به طور حتم تا روز آخر تیم های صعود کنند مشخص نخواهد شد. امیدوارم در این 
مسابقه عملکرد خوبی به نمایش بگذاریم و با توجه به فشردگی بازی ها بازیکنان از 

نظر آمادگی جسمانی شرایط خود را حفظ کنند.
گل محمدی در خصوص استفاده از ضربات ایستگاهی برای گلزنی در دیدارهای 
گذشته، تصریح کرد: در 2 دیدار گذشته موقعیت های خوبی در جریان بازی و 
ضربات ایستگاهی داشتیم اما در زدن ضربات آخر بی دقت بودیم. دوست داریم 
گل های بیشتری به ثمر برسانیم اما این را فراموش نکنید ضربات ایستگاهی یکی از 

فاکتورهای مهم برای گلزنی است.
وی در خصوص شرایط لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: متاسفانه کرونا 3 ماه 
بازیکنان را از تمرین دور نگه داشت اما سعی کردیم شرایط خوب بازیکنان را حفظ 
کنیم. خوشبختانه بازیکنان با قدرت در لیگ برتر قهرمان شدند و حالا با انگیزه راهی 
لیگ قهرمانان شدند. به طور قطع طولانی شدن مسابقات فوتبال به دلیل کرونا 
شرایط را برای تمام تیم ها دشوار کرده است اما ذهنیت بازیکنان به ما کمک کرده 

تا از پیروزی خسته نشوند.
وی افزود: بازیکنان ما تلاش می کنند هواداران را شاد کنند و در این راه موفق 

بودند.
تیم فوتبال پرسپولیس در چارچوب رقابت های لیگ قهرمانان آسیا روز دوشنبه از 

ساعت 18:3۰ به مصاف الدحیل قطر خواهد رفت.

یحیی گل محمدی:

علیرضا نیکبخت: ضربات ایستگاهی فاکتور مهمی برای گلزنی است

 سعادتمند، با احساسات هواداران
 بازی کرد

پیشکسوت استقلال با انتقاد از رفتار مدیریت باشگاه از آنها خواست پاسخگوی 
هواداران باشند.

علیرضا نیکبخت در خصوص اتفاقات اخیر استقلال که منجر به جدایی فرهاد 
مجیدی شد اظهار داشت: من خودم یک ماه قبل و پیش از این ماجرا ها و بازی 
فینال گفتم که مدیریت استقلال دارد دروغ می گوید و با احساسات هواداران بازی 
می کند. همان زمان به من حمله کردند که تو چشم نداری موفقیت استقلال و 
از  با فرهاد مجیدی داری  به خاطر رفاقتت  و  را بگیری  برگشت استراماچونی 
اون جانبداری می کنی ولی من از خدایم است استراماچونی برگردد ولی وقتی 
نمی شود چرا به مردم حقایق را نمی گویند؟ آقای سعادتمند که با احساسات 
هواداران بازی کردی و باعث شدی استقلال یک جام را از دست بدهد حالا 
بیا پاسخگو باش. آن زمان مگر نمی گفتند برای مذاکره طلبش با او قرار و مدار 
گذاشتند. خب این کار را یک هفته دیرتر انجام می دادند تا فینال تمام شود. چرا با 

احساسات مردم بازی می کنید؟ به خدا گناه دارند.
وی افزود: همان زمان گفتم از فرهاد حمایت کنید و حتی از لحاظ آماری بهتر 
از استراماچونی نتیجه گرفته است ولی تا می توانستند به من حمله کردند. اگر 
استراماچونی می خواست با این شرایط کار کند همان زمان از ایران نمی رفت ولی 
احساسات مردم را به بازی گرفتند تا میز و صندلی خودشان را حفظ کنند و الان هم 
کسی پاسخگوی هواداران نیست. ما در شرایط عادی و وقتی کادرفنی و بازیکنان 
تمرکز داشتند می توانستیم تراکتور را شکست دهیم و قهرمان شویم. متاسفانه 
در ایران قدر اسطوره هایشان را نمی دانند. همان کاری که با علیرضا منصوریان 
کردند و او را سوزاندند حالا با فرهاد مجیدی انجام دادند. متاسفانه در ایران دور 
از جان باید بمیری تا قدرت را بدانند. مگر خدا بیامرز ناصرخان را زمانی که زنده 
بود این همه اذیت نکردند؟ پیشکسوت استقلال در مورد شایعه آمدن الکس نوری 
به استقلال هم گفت: من شناختی روی ایشان ندارم ولی اگر آمد امیدوارم موفق 
باشد. از نظر من حتی چوب هم سرمربی استقلال باشد باید از او تا روزی که هست 
حمایت شود. نیکبخت در مورد قانون منع بکارگیری خارجی ها و بالا رفتن قیمت 
بازیکنان داخلی هم توضیح داد: این قانون که کلًا قانون اشتباهی است و هیچ 
وقت هم جواب نداده و الان هم جواب نمی دهد ولی در مورد بازیکنان داخلی 
من عقیده دارم فوتبالیست هرچقدر بگیرد حقش است و نوش جانش. همه فقط 
پول گرفتن بازیکنان را می بینند ولی من خودم زمانی که بازی می کردم 15 سال 
پیاپی حتی یک بار هم در تعطیلات نوروز کنار خانواده ام نبودم. کسی سختی های 
کار ما را نمی بیند. وی با انتقاد از سیاست مدیران فوتبال ایران گفت: متاسفانه 
همه جای دنیا به سمت استفاده از مدیران ورزشی می روند ولی اینجا مدیران ما 
هیچکدام ورزشی نیستند و برای همین توانایی مدیریت در عرصه فوتبال و ورزش 
را ندارند. یک چرخه بسته در مربیگری به وجود آوردند و هر سال همان نفرات 
بین تیم ها جابجا می شوند. یک مربی 1۰-11 سال است در لیگ برتر تیمداری 
می کند و نتیجه نگرفته ولی بازهم به او تیم می دهند و اجازه ورود نفرات جدید را 
نمی دهند. پس این کلاس های مربیگری را برای چه می گذارید اگر قرار نیست 
از امثال نیکبخت استفاده کنید؟ حتما باید برویم دم در باشگاه بنشینیم و گریه 
کنیم تا به ما تیم بدهند ولی منِ نیکبخت چنین اخلاقی ندارم. در فوتبال ایران 
باید دستت با دلال ها در یک کاسه باشد تا بگذارند وارد شوی ولی من از این کارها 
بلد نیستم و بیرون مانده ام ولی شک نکنید به زودی تیم می گیرم و توانایی هایم را 

به همه نشان خواهم داد.

حسین شمس:

بعید می دانم جام ملت های آسیا
 برگزار شود

سرمربی پیشین تیم ملی فوتسال ایران گفت: با شروع موج سوم کرونا بعید 
می دانم جام ملت های فوتسال آسیا آذرماه برگزار شود.

حسین شمس با اشاره به شروع مسابقات لیگ برتر فوتسال از اول آبان گفت: 
ویژگی اصلی لیگ فصل بعد این است که از حالت دو قطبی خارج شده است. 
کراپ الوند، سن ایچ ساوه، فرش آرا و حفاری تیم های خوب با مربیان جوان 
هستند که در کنار گیتی پسند و مس می توانند مدعی باشند. بر خلاف سال های 
قبل که همه می گفتند مس یا گیتی قهرمان می شود باید بگویم امسال از قبل 

قهرمان مشخص نیست. من خودم برای شروع این لیگ هیجان دارم.
عضو کمیته فنی و توسعه فوتسال ادامه داد: یکی از مسائلی که در هفته های 
گذشته به چشم می آمد، مصاحبه هایی بود که فوتسالی ها علیه هم انجام می 
دادند. مردم خاطره خوبی از این مسائل ندارند. شاگردها نباید علیه استادان 
خود صحبت کنند. هر موقع پول به فوتسال می آید، حاشیه هم زیاد می شود. 
در حال حاضر بخش های خصوصی خوبی در فوتسال هستند که این مصاحبه 
ها ممکن است آنها را از تیمداری پشیمان کند.  »آیا تیمی در لیگ برتر هست که 
فصل آینده به آن کمک کنید؟« سرمربی پیشین تیم ملی فوتسال در پاسخ به این 
سئوال تصریح کرد: هرکسی با من تماس بگیرد و تا جایی که عقلم برسد، کمک 
می کنم. من تصمیم گرفتم که دیگر نه مربیگیری کنم نه مدیرفنی باشم اما اگر 
مشورت بخواهند، دریغ نمی کنم! خوشحالم همه کسانی که در فوتسال پرورش 
داده ام خودشان سرمربی شده اند و در لیگ برتر صاحب تیم هستند. مربیان 
جوانی چون اصغری مقدم، کشاورز، لک، شمسایی، مرتضایی، علاسوند و ... در 
لیگ هستند که تفکرشان از ما قدیمی ها بهتر است. شمس در بخش دیگری از 
صحبت هایش درباره برنامه های تیم ملی فوتسال برای حضور در جام ملت های 
آسیا یادآور شد: تیم ملی فوتسال ایران هم مثل همه جای دنیا باید یاد بگیرد که 
بازیکن آماده را از باشگاه بگیرد و بعد از چند روز اردو به مسابقات برود. خوشبختانه 
تیم ملی فوتسال قرار است در دیداری تدارکاتی به مصاف تیم ازبکستان برود. این 
اولین بار در تاریخ فوتسال است که برای تیم ملی کشورمان هواپیمای اختصاصی 
می گیرند. به نظرم مهدی محمدنبی )دبیر کل فدراسیون فوتبال( از فرصت بازی 
تیم ملی فوتبال ایران و ازبکستان بهترین استفاده را کرد و تیم فوتسال را هم با 
خود به تاشکند می برند. وی درباره برگزاری جام ملت های فوتسال آسیا در آذرماه 
اظهار کرد: به نظرم با شیوع موج سوم کرونا، بعید است جام ملت ها آذر برگزار شود 
و این مسابقات دوباره به تعویق می افتد. اگر هم مسابقات برگزار شود که تیم ملی با 

دیدار مقابل ازبکستان و چند بازی تدارکاتی دیگر آماده می شود. 
عضو کمیته فنی و توسعه فوتسال درباره احتمال رویارویی تیم ملی فوتسال ایران 
با آرژانتین، برزیل و اسپانیا هم گفت: خیلی بعید است این دیدارها انجام شود. 
برزیل بعد از آمریکا و هندوستان سومین کشور از نظر میزان ابتلا به کرونا است. 
اسپانیا و آرژانتین هم شرایط خوبی ندارند. آیا می شود در این شرایط مسابقات 
فوتسال برگزار و میزبانی کرد؛ بخصوص وقتی بازیکنان و اعضای تیم ها بعد از 

بازگشت به کشورشان باید 14 روز قرنطینه باشند. به نظر من که بعید است.

بعد از گرفتن پنالتی در اولین بازی؛

تمجید ویژه سرمربی پورتو از مهاجم ایران
سرمربی تیم فوتبال پورتو ضمن تمجید از عملکرد »مهدی طارمی« او را بازیکنی 

باهوش خواند.
به گزارش ایرنا و به نقل از سایت آبولا، بامداد یکشنبه در هفته نخست لیگ برتر 
پرتغال، پورتو مدافع عنوان قهرمانی در ورزشگاه »دراگائو« از براگا میزبانی کرد و در 
حالی که یک گل عقب بود به برتری سه بر یک دست یافت. در این دیدار طارمی 

در دقیقه 87 وارد زمین شد و بلافاصله با حرکتی عالی برای پورتو پنالتی گرفت.
»سرجیو کونسیسائو« سرمربی تیم فوتبال پورتو پس از پیروزی تیمش در نشست 
خبری پس از بازی در خصوص عملکرد مهاجم ایرانی خود، گفت: من برای 
باشگاه ریوآوه احترام قائل هستم اما کار در پورتو با دیگر باشگاه ها کاملا متفاوت 

است. کار مداوم، جاه طلبی و انتظاراتی که از بازیکنان داریم زیاد است.
وی افزود: شخصیت طارمی با خصوصیات باشگاه سازگار است. او در حرکات 
خود بسیار باهوش عمل می کند و به دنبال فضاهایی می گردد که هیچکس به آن 

فکر هم نمی کند. او در این دیدار برای ما بسیار خوب کار کرد.   

 

مربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به عملکرد حامد لک در 
چارچوب دروازه این تیم گفت: لک برای اینکه بتواند یک دروازه بان 

مطمئن باشد باید برخی نکات فنی را در نظر بگیرد.
محسن سیدی در خصوص کلین شیت های حامد لک در دیدار رفت 
و برگشت پرسپولیس مقابل التعاون عربستان گفت: معتقدم حامد لک 
سابقه خوبی در سال های اخیر از لحاظ فنی داشته است. او معمولا 
عملکرد مثبتی داشته اما لک نیاز به ثبات فنی دارد. شاید تنها ایرادی 
که دارد جابجایی های متعدد او در باشگاه هایش بوده است. حالا او 
به پرسپولیس آمده است و فکر می کنم متوجه شده که چقدر باید 

حواسش را جمع کند.
مربی پیشین دروازه بانان پرسپولیس افزود: مدل دروازه بانی او در پرسپولیس مانند تمام تیم های بزرگ نیاز به تمرکز بالا 
دارد. در تیم های بزرگ مهم این است که موقعیت های خطرناک را بگیری چون واکنش های معمولی را دروازه بان های 

معمولی در تیم های معمولی انجام می دهند.
وی راجع به عملکرد این تیم تاکید کرد: من فکر می کنم اسکلت پرسپولیس باز هم حفظ شده است و این موضوع می تواند 
کمک زیادی به موفقیت این تیم کند. حضور بازیکنی نظیر سید جلال حسینی کمک زیادی به حفظ آرامش در تیمی دارد که 

امسال تصمیم به تغییر در برخی پست ها گرفته است.
سیدی یادآور شد: به نظرم تازه واردهای پرسپولیس نیز عملکرد خیلی خوبی داشته اند. آنها توانستند خیلی زود خودشان را 
در تاکتیک تیمی پرسپولیس جا کنند و به این تیم در دو بازی گذشته کمک کنند. من فکر می کنم با توجه به لیست بازیکنان 

پرسپولیس شانس موفقیت این تیم در آسیا نیز زیاد باشد اما نیاز است تا انها ذهن خودشان را متمرکز برای موفقیت کنند.

هافبک عراقی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: باید گام به گام و بازی 
به بازی پیش رویم اما هدف اصلی ما صعود دوباره به فینال لیگ 

قهرمانان آسیا است.
»بشار رسن« با اشاره به برتری سرخپوشان برابر التعاون اظهار 
داشت: بازی خوبی را شاهد بودیم و توانستیم با عملکردی خوب 
بازی را کنترل کنیم و در نهایت هم این مسابقه را با برتری پشت سر 

بگذاریم.  
وی در مورد گلی که در دیدار برابر التعاون به ثمر رساند افزود: حق 
ما در این دیدار پیروزی بود و گلی هم که من به ثمر رساندم  زحمت 

کل تیم بود. خوشحالم که این گل با برتری تیم همراه بود.
هافبک عراقی تیم فوتبال پرسپولیس در مورد شانس صعود سرخپوشان به مرحله بعد لیگ قهرمانان تصریح کرد: بازی به 

بازی پیش می رویم. به طور حتم اهداف بزرگی در سر داریم اما گام به گام برای موفقیت پیش خواهیم رفت.
رسن در پاسخ به این پرسش که آیا این تیم دوباره می تواند فینالیست لیگ قهرمانان شود، اظهار داشت: ابتدا باید صعود 
به مرحله بعد را قطعی کنیم. اهداف بزرگی در سر داریم که به طور حتم قهرمانی در آسیا یکی از آنها است. اما همانطور که 

گفتم باید گام به گام پیش برویم.
وی اضافه کرد: همانطور که گفتم یک قهرمانی با پرسپولیس در آسیا می خواهم. من در تیم قبلی ام )نیرو هوایی عراق( 

قهرمان AFC کاپ شدم و حالا دوست دارم با پرسپولیس هم قهرمانی در لیگ قهرمانان را تجربه کنم.
وی در پایان در مورد دیدار با الدحیل گفت: بازی سختی در پیش داریم اما می دانیم که باید ببریم. الدحیل از تیم های 

خوب لیگ قهرمانان است که بازیکنان خوبی هم دارد اما در هر مسابقه برای برد به زمین می رویم.

مربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس مطرح کرد :

توصیه هایی به دروازه بان جدیدپرسپولیس
بشاررسن: 

حضور دوباره پرسپولیس در فینال آسیا دور از دسترس نیست

 »یحیی گل محمدی« سرمربی پرسپولیس مانند »گابریل کالدرون« آرژانتینی اکثر 
بردهای خود را با نتیجه یک بر صفر به دست می آورد.

تیم فوتبال پرسپولیس در چارچوب هفته چهارم مرحله گروهی رقابت های لیگ 
قهرمانان آسیا با نتیجه یک بر صفر از سد التعاون عربستان گذشت تا با هفت امتیاز 
در صدر جدول گروه سوم قرار بگیرد. این دومین برد پیاپی پرسپولیس در این فصل از 
مسابقات بود که بازهم با نتیجه یک بر صفر به دست آمد. نتیجه ای که یحیی و پیش از 
او کالدرون و حتی در برهه ای برانکو ایوانکوویچ هم دوستش داشتند و به این بردهای 

اقتصادی، تیم را عادت داده بودند.
آمار یحیی گل محمدی در پرسپولیس تا به اینجا در لیگ، لیگ قهرمانان آسیا و جام 
حذفی 12 برد، چهار مساوی و سه باخت بوده است. او در 19 مسابقه به 12 پیروزی 
رسیده و این یعنی میانگین ۶3 درصد پیروزی. کالدرون هم دقیقا 19 بازی تیمش را در 

لیگ و جام حذفی هدایت کرد که ماحصل کار این مرد آرژانتینی 14 برد، یک مساوی 
و چهار باخت بود. یعنی 2 برد بیشتر، سه تساوی کمتر و یک باخت بیشتر. با این وجود 
آمار بردهای کالدرون 73 درصد بود و 1۰ درصد از یحیی بیشتر بود. از لحاظ امتیازی 

هم مرد آرژانتینی سه امتیاز بیشتر کسب کرد.
با این حال همانطور که گفته شد هر 2 سرمربی علاقه خاصی به بردهای یک بر صفر 
داشته و دارند. پیروزی های به اصطلاح اقتصادی که به دست آمدنشان ربط چندانی 
به شانس ندارد؛ چرا که آنها موقعیت خاصی به حریف نمی دهند. مانند بردی که 
شب گذشته)جمعه( سرخپوشان تهرانی در برابر نماینده عربستان به دست آوردند و 
تیم عربستانی حتی یک موقعیت جدی هم نداشت؛ بر خلاف بازی رفت. در ضمن 
پرسپولیس 2 بار توپ را به تیر دروازه کوبید تا مشخص شود امکان به ثمر رسیدن گل 
بیشترهم وجود داشت. در این شیوه بازی تیم به پیروزی عادت کرده است و حتی در 

روزهای کم فروغ مانند دیدار رفت هم به برتری می رسد.
همانطور که گفته شد یحیی 12 برد به دست آورده که 5۰ درصد آن با نتیجه یک 
بر صفر بوده است. او به ترتیب تیم های صنعت نفت، شاهین، ماشین سازی، فولاد، 
التعاون و التعاون را با این نتیجه مغلوب کرده  است. در کنار آن 2 پیروزی با نتیجه سه بر 
یک، یک برد با حساب 2 بر یک، یک پیروزی با نتیجه 2 بر صفر و 2 برد با نتیجه سه بر 
صفر که یکی از آنها  انضباطی بود هم دیده می شود. در زمان کالدرون هم از 14 پیروزی 
به دست آمده هشت برد با نتیجه یک بر صفر بود. در 57 درصد مسابقات سرخپوشان 
تهرانی رقبای خود را با اقتصادی ترین نتیجه ممکن یعنی یک بر صفر شکست دادند و 
حالا این روش با گل محمدی هم ادامه دارد. خیلی کم پیش آمده که پرسپولیس برد 
یک بر صفر خود را با وجود شکننده بودن از دست بدهد و این هم از نقطه قوتی است 

که این تیم دارد و می تواند به خوبی از گل زده خود حفاظت کند.

ارثیه »یحیی« از مرد آرژانتینی؛ یک بر صفر را دوست دارم

 علیرضا بعد از آنکه مقابل بورتموث گل اول خودش و 
دوم برایتون را با یک شوت سرکش به ثمر رساند، شادی 

گل تازه ای داشت.
ایران،  اتفاق یک هفته گذشته فوتبال  شیرین ترین 
تولد دوباره علیرضا جهانبخش در فوتبال جزیره بود. او 
با یک سوپر گل دیگر برگشت. علیرضا مقابل بورتموث، 
که حتی  کرد  دروازه حریف  به سمت  چنان شلیکی 
گزارشگر مسابقه هم جا خورد، طرفداران که هیچ. البته 
درخشش علیرضا تنها به این گل خلاصه نشد. او یک 
گل ساخت و در طول 9۰ دقیقه، بازی  فوق العاده ای 
به نمایش گذاشت. بیراه نبود که بلافاصله پس از پایان 
مسابقه جایزه بهترین بازیکن زمین را به او سپردند و 
سرمربی برایتون با لبخند گفت: » جهانبخش بازیکن 
باکیفیتی است که در این فصل بخشی از تیم ما خواهد 

بود.«
انگار روزهای طوفانی جهانبخش در برایتون به پایان 
رسیده. تمام حرف او در این دو سال آن بود که »وقتی به 
من بازی نمی رسد، مگر می توانم خودم را نشان دهم؟« 
علیرضا هر بار که می آمد خودی نشان دهد، نیمکت 
نشین می شد. مثلا سال گذشته بعد از دو گلی که برای 

پاتر هیچگاه  برایتون زد، نیمکت نشین شد! گراهام 
اجازه نداد او در ترکیب جا بیفتد و خودی نشان دهد. 

حالا اما هم جهانبخش و هم طرفداران فوتبال در ایران 
امیدوارند پاتر تغییر رویه دهد و بعد از درخشش مقابل 

بورتموث، در لیگ برتر به علیرضا فرصت دهد. این بار 
جهانبخش با تجربه تر از هر زمان دیگری است. او آنقدر 
روحیه دارد که به زمین برود و دوباره ستاره برایتون باشد.
پشت درخشش اخیر جهانبخش اما یک چیز گم شد؛ 
شادی گل بانمک او. علیرضا بعد از آنکه گل اول خودش 
و دوم برایتون را با یک شوت سرکش به ثمر رساند، شادی 
گل تازه ای داشت. جهانبخش در حالی که دستش را 
بالای چشمانش نگه داشت و به دور دست نگاه می کرد، 
یک نفر را نشان داد و برای او رقص جالبی کرد. وقتی در 
این باره از جهانبخش سوال می کنیم، لبخند می زند و به 
خبرآنلاین جواب می دهد: »این شادی گل من داستان 
داشت که آن را برایتان بازگو می کنم. راستش قبل از 
بازی یکی از فیزیوتراپ های تیم به من گفت مطمئن 
است در این بازی برای برایتون گل می زنم. با اطمینان 
گفت این اتفاق می افتد. من هم به او قول دادم و گفتم 
 FUNNY یک  تو  برای  بزنم  گل  بازی  زمین  در  اگر 
DANCE در زمین بازی انجام می دهم.« او با لبخند 
اضافه می کند: »این بود که وقتی گل زدم، رو به او کردم 
و این رقص را در زمین بازی انجام دادم. باید به قولی که 

داده بودم، وفا می کردم.«

راز شادی گل بانمک ستاره ایرانی برایتون؛

جهانبخش: به فیزیوتراپ تیم قول  Funny dance دادم!

ورزش  وزارت  قهرمانی  و  حرفه ای  ورزش  توسعه  معاون 
و جوانان گفت: فدراسیون جودو ایران به دنبال تفاهم با 
فدراسیون جهانی است. امیدوارم تفاهم شکل بگیرد در غیر 

این صورت دادگاه عالی ورزش رای نهایی را خواهد داد.
»مهدی علی نژاد« روز یکشنبه در حاشیه مجمع سالانه 
خصوص  در  خبرنگاران  جمع  در  وزنه برداری  فدراسیون 
این  در  داشت:  اظهار  جودو  فدراسیون  وضعیت  آخرین 
خصوص با وزیر ورزش جلسه ای داشتم. حدود 11 ماه است 
که تعلیق نامحدودیم. فدراسیون جودوی ایران به دادگاه 
عالی ورزش شکایت کرده است. این دادگاه هفته گذشته 

برگزار که محتویات آن محرمانه است اما تصمیم گرفته شد 
تا طرفین ظرف حداکثر 3۰ روز باهم مذاکره کنند و به توافق 
برسند در غیر این صورت دادگاه عالی ورزش رای خواهد 
داد و باید ببینیم چه خواهد شد. این فرصت خوبی است که 
فدراسیون جودوی ایران و فدراسیون جهانی جودو مذاکره 

کنند.
وی افزود: فدراسیون ایران به دنبال تفاهم است. هم ما 
و هم آنها از چیزی که دادگاه عالی ورزش CAS خواسته 
استقبال کردند. باید صبر کنیم و ببینیم مذاکرات به چه 
شکل خواهد بود و چه نتیجه ای خواهد داشت. امیدوارم 

تفاهم شکل بگیرد در غیر این صورت دادگاه عالی ورزش 
رای نهایی را خواهد داد.

معاون وزیر ورزش در خصوص مجمع عمومی فدراسیون 
وزنه برداری خاطر نشان کرد: مطابق معمول گزارش عملکرد 
سال 98 ارائه و برنامه های سال 99 نیز مطرح شد. بازرس و 
خزانه دار هم گزارش خوبی ارائه کردند. اعضای مجمع هم 
نقطه نظراتی داشتند که مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 
وزنه برداری ایران یکی از قطب ها و قدرت های وزنه برداری در 
جهان هست. در کشورمان هم یکی از سه رشته ای است که 
همیشه مدال آوری کرده است. این رشته در کنار کشتی و 

تکواندو جزو سه رشته مدال آور در بازی های المپیک بوده 
است. البته دوومیدانی هم یک نفر داشته است. نگاه ویژه ای 
به وزنه برداری داشتیم و علی رغم تمام تنگناها در سال 99 به 

بودجه این فدراسیون نسبت به سال 98 اضافه شد.
معاون حرفه ای و قهرمانی وزارت ورزش و جوانان در ادامه 
حواشی مالی این مجمع درباره برخی از اعضای فدراسیون 
خاطرنشان کرد: به عنوان رییس مجمع مطالعاتی داشتم. 
راجع به اعضای دیگر نمی دانم و کسی اعتراض نکرد. خود 
آقای مرادی درباره باید توضیح بدهند. راهکارهایی درباره 

مسائل مالی گفته شد.  

معاون وزیر ورزش:

 ایران به دنبال تفاهم با فدراسیون جهانی جودو است
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سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه آمریکا طرف اشتباه تاریخ ایستاده و 
وظایف خود را فراموش کرده است، گفت: پیام تهران به واشنگتن این است که به 
جامعه  جهانی و وظایف خود برگردد. اگر آمریکا دست از یاغی گری بردارد، جامعه 

جهانی آنها را خواهد پذیرفت.
با  با خبرنگاران،  »سعید خطیب زاده« پیش از ظهر یکشنبه در نشست خبری 
گرامیداشت هفته دفاع مقدس گفت: هفته دفاع مقدس بزرگداشت بزرگی فرزندان 
ایران زمین است. آرش هایی که با تک  تیرهای خود اجازه ندادند حتی یک وجب از 
این میراث ایرانی از دست برود. تا ابد ایران منت دار این جوانان هستیم، جوانانی که 

میانسالان و پیران این جامعه هستند و نشان دادند ایرانی یعنی چه؟
سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه اگر ایران با این عزت و صلابت و قدرت در 
منطقه و جهان هستیم و سربلند هستیم، مرهون قطرات عرق و خونی است که بر این 
خاک ریخته شده است، اظهار داشت: همه عزیزان و خانواده های ما یاد و خاطره ای 
از این روزها دارند. هم سن و سال های ما روزهای خون و قیام را به یاد دارند. روزهایی 
که جماعتی به جبهه رفته و پیکرهایی که برمی گشتند. امیدواریم نسل جدید این 

تاریخ را بداند و بخواند و بداند ایران امروز با چه بهایی به دست آمده است.
خطیب زاده با اشاره به تحولات روزهای اخیر حوزه دیپلماسی خاطرنشان کرد: 
در روزهای اخیر وزیر امور خارجهبا وزیران امور خارجه سنت وینست، ارمنستان و 
افغانستان به صورت تلفنی گفت وگو کرد.  روزهای آتی مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد به صورت مجازی برگزار می شود و روحانی و ظریف در آن سخنرانی می کنند. 
براساس برنامه فعلی، ظریف دوشنبه شب به وقت محلی و روحانی سه شنبه شب به 

وقت محلی سخنرانی خواهند کرد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره ادعای وزیر خارجه آمریکا درباره بازگشتن 
تحریم های سازمان ملل علیه ایران اظهار داشت: جهان خیالی پمپئو هم امن تر 
نخواهد شد. از روزی که وی تصمیم گرفت به این دنیای پرمکر و دروغین خود وارد 
شود، امنیت نداشت. دنیا با اقدام آمریکا جز به ناامنی، جنگ و بی ثباتی نرسیده 
است. خطیب زاده خاطرنشان کرد: آثار حضور شوم آمریکا در دنیا به ویژه غرب آسیا 
چیزی جز این میراث خانمان سوز و شوم نبوده است. آنچه آمریکا در پی آن است، 
یک گردن کشی دیگر است که به لیست یاغی گری های واشنگتن اضافه شده است.

وی با بیان اینکه تصور می کنم تلخ ترین ساعات برای آمریکا رقم می خورد، ابراز 
داشت: تصمیم آمریکا این بوده که طرف اشتباه تاریخ ایستاده و وظایف خود را 
فراموش کرده است. پیام تهران به واشنگتن این است که به جامعه  جهانی و وظایف 
خود برگردد، و اگر دست از یاوه گویی و یاغی گری بردارد، جامعه جهانی آنها را خواهد 
پذیرفت.  سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره پاسخ ایران به بازرسی از کشتی ها و 
هواپیماهای ایران بیان کرد: آمریکا در ادعای خود بسیار منزوی  است. اینکه آمریکا در 
مرکز قدرت ادعایی خود این چنین منزوی شود، بهترین نشانه است که چقدر قدرت 

آمریکا پوشالی است.  
با بیان اینکه آمریکا وقتی نتوانسته در فضای سیاسی و روندهای  خطیب زاده 
حقوقی به خواست خود برسد، به سیاست قلدری اش برگشته است، یادآور شد: آنها 
از این طریق می خواهند کارهایشان را جلو ببرند. آنها باید پیام دنیا را گرفته باشند و 
ببینند که دنیا در حال تغییر است و به دلیل سیاست های کوته بینانه ترامپ و شرکا، 

اولین قربانی این تغییر در نظام بین المللی خود آمریکاست.  
وی با بیان اینکه سه کشور اروپایی که متحدین قطعی آمریکا هستند امروز صبح 
یک بیانیه دادند و گفتند نه تنها آمریکا هیچ حقی ندارد بلکه اقدامش هم اثر حقوقی 

ندارد، عنوان کرد: آمریکا می داند ادعایش پوچ، غیرواقعی و بی اثر است.
به هر اقدام ناقض حاکمیت ایران بدون تردید پاسخ می دهیم

سخنگوی دستگاه دیپلماسی اضافه کرد: هم مبتنی بر منشور ملل متحد و 

دکترین دفاعی ایران، هر اقدام که ناقض حاکمیت ایران و تعهدات مقررات جهانی 
باشد، با جدیت و بدون لحظه ای تردید پاسخ داده می شود. پیام های لازم در ادوار 
مختلف به آمریکا داده می شود و این بار هم داده می شود دست از راهزنی زمینی، 

هوایی و دریایی بردارند که دوران راهزنی تمام شده است.  
خطیب زاده درباره اظهارات وزیر امور خارجه انگلیس درباره حمایت از جامع تر 
شدن برجام گفت: برجام توافقنامه ای است که یک بار مذاکره، جمع بندی، امضا 
و مهر و موم شده است. هر اقدامی که بخواهد این مهر و بوم را بردارد، یعنی پایان 
برجام. از همه کشورها انتظار داریم به بدیهیات روابط بین المللی و تعهدات خود پایبند 
باشند.  وی درباره احتمال برگزاری نشست مجازی برجامی در حاشیه مجمع عمومی 
سازمان ملل اظهار داشت: نشست کمیسیون اخیرا برگزار شده است، برنامه ای بر این 
کار نیست. اتفاقی رخ نداده و تنها در دنیا خیالی پمپئو رخ داده و این مسئله هیچ 
خریداری ندارد. مجری، بیننده و تشویق کننده این شوی تلویزیونی پمپئو و چند نفر 
محدود هستند. اگر دست نشانده ای این را باور کند و پایش از گلمیش بیشتر بگذارد، 

جواب خواهیم داد.  
رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره میانجیگری 
میان ایران و آمریکا از سوی مقامات روسیه تصریح کرد: به نیات دوستان و شرکای 
خود شک نداریم. آنچه به آن تردید نداشته و یقین داریم، اقدامات سرکشانه آمریکا 

بین دولت و ملت ایران است. 
خطیب زاده درباره نقش سازمان ملل در حمایت از برجام خاطرنشان کرد: دو 
موضوع را باید از هم جدا کرد؛ یکی برجام و یکی اقدامات غیرقانونی و یکجانبه 
آمریکاست. در موضوع برجام، تعهدات طرف مقابل به ویژه اروپایی ها از روزی که 
ترامپ تصمیم گرفت از برجام خارج شود، به صورت فزاینده ای انجام نشده است. 

در این باره شفاف و صریح بودیم و مکانیزم حل اختلاف را چندین بار فعال کرده و 
اقدامات متناسب خود را در چارچوب بندهای برجام انجام دادیم. طرف های اروپایی 

هم تلاش هایی کردند که بیشتر آن ناکام بوده است که آخرین آن، اینستکس بود.  
وی با بیان اینکه در موضوع اقدامات یکجانبه دولت آمریکا که برخی انتخاباتی و 
برخی برای فشار روانی بوده است، طرف مقابل متهد عمل کرده است، ابراز داشت: 
نمایندگان دولت چین، روسیه و تروییکای اروپایی و اعضای غیردائم در این باره شفاف 
عمل کردند. لازم است یکجا و یک صدا و واحد این نه گفته شود تا دولت ترامپ از 

رویکرد عهدشکنانه خود دست بردارد.
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره احتمال برگزاری نشست مجازی برجامی 
در حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل اظهار داشت: نشست کمیسیون اخیرا 
برگزار شده است بنابراین برنامه ای در این خصوص وجود ندارد. اتفاقی رخ نداده 
و تنها در دنیای خیالی پمپئو رخ داده و این مسئله هیچ خریداری ندارد. مجری، 
بیننده و تشویق کننده این شوی تلویزیونی پمپئو و چند نفر محدود هستند. اگر 
دست نشانده ای این را باور کند و پایش از گلمیش بیشتر بگذارد، جواب خواهیم داد.

رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره میانجیگری 
میان ایران و آمریکا از سوی مقامات روسیه اظهارداشت: به نیات دوستان و شرکای 
خود شک نداریم. آنچه به آن تردید نداشته و یقین داریم، اقدامات سرکشانه آمریکا 

علیه دولت و ملت ایران است.
خطیب زاده درباره نقش سازمان ملل در حمایت از برجام گفت: در این زمینه دو 
موضوع برجام و اقدامات غیرقانونی و یکجانبه آمریکا را باید از هم جدا کرد. در موضوع 
برجام، از روزی که ترامپ تصمیم گرفت از برجام خارج شود، تعهدات طرف مقابل 
به ویژه اروپایی ها به صورت فزاینده ای انجام نشده است. در این باره شفاف و صریح 

بودیم و مکانیزم حل اختلاف را چندین بار فعال کردیم و اقدامات متناسب خود را در 
چارچوب بندهای برجام انجام دادیم. طرف های اروپایی هم تلاش هایی کردند که 

بیشتر آنها ناکام بوده است که آخرین آن  اینستکس بود.
وی با بیان اینکه اقدامات یکجانبه دولت آمریکا که برخی انتخاباتی و برخی برای 
فشار روانی بوده است، طرف مقابل متعهد عمل کرده است، ابراز داشت: نمایندگان 
دولت چین، روسیه و تروییکای اروپایی و اعضای غیردائم در این باره شفاف عمل 
کردند. لازم است یکجا و یک صدا و واحد این نه گفته شود تا دولت ترامپ از رویکرد 

عهدشکنانه خود دست بردارد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به سوال دیگری بیان کرد: دولت آمریکا و 
رژیم فعلی در کاخ سفید هیچ انتخابی ندارد که به قوانین و نرم های بین المللی احترام 
بگذارد و اقدامات مجرمانه خود را متوقف کند و تمامی خسارت هایی که به ایران و 
مردم ایران زده است را جبران کند. در این مسیر جامعه جهانی باید یکصدا در مقابل 

آمریکا بایستد.
 لغو سفر ظریف به دلیل مسائل لجستیک و کروناست

خطیب زاده درباره لغو سفر ظریف به اروپا یادآور شد: سفر ظریف از آفریقا تا اروپا 
در حال برنامه ریزی است. مطمئن نیستیم این سفر به زودی انجام شود که به خاطر 

مسائل لجستیکی و پروتکل کرونا است.
وی در پاسخ به سوالی درباره خرابکاری  در حادثه نطنز توسط سازمان انرژی اتمی و 
نقش دولت های خارجی در این حادثه عنوان کرد: جمع بندی این موضوع در اختیار 
نهادهای امنیتی و اطلاعاتی ایران است. مطمئنا اگر بحثی به سیاست خارجی 
برگردد، ما اقدام جدی خواهیم کرد. هنوز در این مرحله به ما چیزی گفته نشده است 

ولی مطمئن هستم در کانال های خود پیام ها داده، گرفته و دیده شده است.
این دیپلمات ارشد درباره آخرین پیگیری غرامت 1.1 میلیاردی اسرائیل به ایران 
گفت: ما از حقوق ملت ایران دفاع می کنیم در چارچوب نرم های بین المللی و اصول 

سیاست خارجی ایران و قطعا این مسیر را ادامه خواهیم داد.
ترس تیم فعلی دولت آمریکا این است صدای ایران به گوش دنیا برسد 

خطیب زاده درباره آخرین وضعیت طرح صلح هرمز اظهار داشت: طرح صلح هرمز 
یک مسیر است. این طرح حیث کنشگران، اصول و مبانی فراگیرترین طرح است که 

ملل و دولتهای منطقه را به یک سازوکار منطقه ای دعوت میکند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه این طرح به خودی خود یک پویایی و 
دینامیسم ایجاد کرد، گفت:  ما به چارچوب  و اصول خود در این طرح پایبند هستیم و 

امیدواریم مسیری که آغاز شده به زودی به سازوکار منطقه ای ختم شود.
 وی درباره پیگیری آخرین اقدامات برای دریافت مطالبات ایران از کره جنوبی اظهار 
داشت: ما در مورد سنت سنت و ریال ریال ایران ایستاده ایم هم به آنهایی که مدعی 
هستند که نمی توانند و هم به آنهایی که نمی خواهند. مذاکرات در جریان است و 
پیشرفت هایی حاصل است ولی در مورد آنچه قضاوت می کنیم، اقدام است و نه کلام.
سخنگوی وزارت خارجه درباره موضوع سخنرانی های رئیس جمهور و وزیر امور 
خارجه در مجمع عمومی سازمان ملل تصریح کرد: مواضع جمهوری اسلامی و نگاه 
ایران به تحولات جاری و پاسخ ایران به آنچه در جریان است جزو محورهای سخنرانی 

ظریف و روحانی در مجمع عمومی سازمان ملل است.
 خطیب زاده درباره سخنرانی ظریف در شورای روابط خارجی آمریکا هم خاطرنشان 
کرد: این امر مرسومی بوده که ظریف به نیویورک سفر می کرده در این نشست ها 
شرکت و سخنرانی می کرده است. ترس تیم فعلی آمریکا این بوده که صدای رسای 
ایران به گوش بقیه نرسد و تحریم ظریف هم در همین راستا بود. این گفت وگوها و 
مراودات با مردم و اندیشکده های آمریکا همواره بوده است معضل و مشکل فعلی ما 

دولت و رژیم فعلی در کاخ سفید است.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

آمریکا دست از یاغی گری بردارد و به جامعه جهانی برگردد

عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری می گوید: شرایط کاندیداتوری برای احمدی نژاد از همیشه سخت تر است 
چون در سخنرانی هایی به اصل ولایت فقیه هم با اشاره و کنایه ایراد وارد کرده است.

در فرصت 9ماهه باقی مانده تا انتخابات 14۰۰،درحالی که تنور انتخابات هم هنوز روشن نشده،فعالان سیاسی 
نظرات مختلفی درباره نحوه بروز و ظهور دو طیف اصلاح طلب و اصولگرا در این انتخابات،میزان مشارکت مردم و 

تحرکات برخی چهره های سیاسی همچون محمود احمدی نژاد دارند.
در این بین حسن غفوری فرد که سابقه ای طولانی در امور اجرایی و نمایندگی مجلس دارد معتقد است که مردم 
دیگر فریب شعارهای عوام فریبانه و پوپولیستی را نمی خورند و پیش بینی می کند میزان مشارکت در انتخابات 14۰۰ 

از انتخابات مجلس یازدهم که در اسفندماه برگزار شد بیشتر خواهد بود.
او می گوید »انتخابات در کشور ما دقیقه نودی است و اصلاح طلبان هم شانس خوبی برای انتخابات ریاست 
جمهوری 14۰۰ دارند.« هرچند اصلاح طلبان خودشان به حضور پررنگ در این انتخابات خوشبین نیستند و در این 
راستا انتقادات زیادی هم به عملکرد شورای نگهبان وارد می کنند اما این فعال سیاسی اصولگرا معتقد است نمی 
توان ادعا کرد یک گروه چند نفره در جریان بررسی صلاحیت ها بی نقص باشند اما در عین حال تاکید می کند که 

شورای نگهبان چشم مردم و عملکردش قابل دفاع است.
مشروح گفتگوی خبرآنلاین با حسن غفوری فرد را در ادامه بخوانید؛

آقای غفوری فرد! به نظر شما فرمول رای آوری در انتخابات ریاست جمهوری 1۴00 چیست؟ کاندیداها 
با طرح چه شعارهایی می توانند توجه افکار عمومی را به خود جلب کنند؟

اکنون دو مساله جدی داخلی وجود دارد که با شیوع ویروس کرونا هم بدتر شده و می توان گفت که شرایط بحرانی 
است. مسئله اول گرانی و تورم است که واقعا کمرشکن شده و همه را درگیر کرده است و کرونا هم بر این موضوع دامن 
زده است. در عین حال انتظار از دولت زیاد است چون کنترل قیمت ها برآورده نشده ، شما ببینید که دلار به چند 
هزار تومان رسیده است و اینها اصلا برای مملکت و مردم قابل تحمل نیست، آمارها نشان می دهد که بر اثر کرونا 
بیش از 1 میلیون نفر کار خود را از دست دادند، البته به نظر من اگر مدیریت خوبی شود تمام این مشکلات قابل 

حل و کنترل است.
اعتمادِ اجتماعیِ آسیب دیده باید احیا شود

بنابراین کاندیداهای ریاست جمهوری اولین امیدی که می توانند برای جذب آرا بدهند یک برنامه مشخص بدون 
شعار و عملی برای حل مشکلات معیشتی مردم، گرانی، تورم، بیکاری، رکود و... است، هر کدام از کاندیدا ها که 
بتوانند طرح جدیدتر و عملی تری بدهد یقینا شانس بالاتری خواهد داشت، به نظر من باید بتوانند اعتماد مردم را 
جلب کنند چون مهمترین سرمایه برای یک نظام اعتماد اجتماعی است، مردم باید بتوانند به حرف های مسؤلان 
اعتماد کنند متاسفانه با توجه به قول ها و وعده هایی که داده شده و بعدا عملی نشد، اعتماد اجتماعی به شدت 
آسیب دیده است. برای کشور ما که مردم قدرت اصلی نظام هستند باید این سرمایه اجتماعی دوباره احیا شود و 

کاندیداهایی می توانند این کار را بکنند که برنامه مشخصی برای حل این مشکلات داشته باشند.
مشکلات تحریم ها هم مسئله دیگری است که هر کاندیدا باید بگوید چگونه می توان با این تحریم ها کار کرد، 
بگوید چند درصد اقتصاد را در بر داشته و چه بخش هایی در تنگنا است وچه بخش هایی وابسته به ضعف تصمیم 

گیری های نظام و دولت است.
مردم دنبال یک رئیس جمهور صادق هستند

فکر می کنید طرح شعارهای عوام فریبانه و به اصطلاح پوپولیستی در این شرایط اقتصادی می 
تواند مجددا یک نفر را با طرح این شعارها سر کار بیاورد؟ یعنی توجه مردم مجددا به این شعارها جلب 

می شود؟
من فکر می کنم که به اندازه کافی از این شعارها داده شده و مردم دیگر آگاه شده اند. شعارهایی که هم گوینده 
و هم شنونده می داند که عملی نیست. اول انقلاب یک آقایی می گفت که کشاورزی مملکت را می شود دو شبه 
حل کرد، از این نوع شعارها زیاد داده شد که من نمی خواهم وارد آن شوم، مردم خسته هستند و دنبال یک طرح 
عملی می گردند، خیلی بعید است که باز هم چنین شعارهایی نظر مردم را جلب کند چون مؤمن هیچگاه 2 بار 

گزیده نمی شود.
من فکر می کنم ایندفعه مردم دنبال یک آدم صادق می گردند که توان اجرایی داشته باشد و اگر برنامه ای دارد 
اثبات کند که توان اجرای آن برنامه را دارد، مشکلات مملکت زیاد است و با یک روز و دو روز و سه هفته و یک ماه و دو 
ماه بیشتر و کمتر این مشکلات حل نمی شود و باید که با صبر و حوصله و مدیریت جهادی که رهبری هم به آن تاکید 
داشته است کار کرد و بیخود شعار یک ماهه و دو ماهه و پنج ماهه ندهیم و به جای بیان ضعف ها، نقاط قوت خودمان 
را بیان کنیم و شناسنامه کاری خود را ارائه دهیم که مثلا من انقدر کار کرده ام و می توانم این کارها را انجام دهم، این 

چنین حرف و عملی ممکن است که موجب گرایش مردم به یک کاندیدا شود.
 مشارکت مردم در انتخابات 1۴00 از انتخابات مجلس بالاتر خواهد بود

مشارکت مردم در انتخابات مجلس یازدهم از همیشه پایین تر بود که دلایل متعددی هم داشت، یکی 
از مسائلی که خودتان هم اشاره کردید مشکلات اقتصادی و شرایطی است که اکنون در کشور وجود دارد، 

فکر می کنید که انتخابات ریاست جمهوری هم تحت تاثیر این شرایط قرار می گیرد و ما همچنان شاهد 
مشارکت پایین هستیم؟

بخشی از مشکلات انتخابات مجلس یازدهم ناراضی بودن مردم بود، بخش دیگر به دلیل بیماری کرونا بود که مردم 
نگرانی از این بیماری داشتند و نگران سلامت خودشان بودند؛ از سویی مشکلات اقتصادی و معیشتی و امیدی که 
از زمان برجام ایجاد شده بود و متاسفانه به هردلیلی به نتیجه نرسید، اثر منفی در انتخابات مجلس یازدهم داشت، 
اگر دولت در این 1۰ الی 11 ماهی که مانده است با مجلس یازدهم همکاری کند و یعنی 3 قوه اختلافاتشان را کنار 
بگذارند و با هم متحدانه کار کنند تا مشکلات را حل کنند، سرمایه اجتماعی دوباره احیا می شود و مردم حضور 
بهتری خواهند داشت اما در هرحال من فکر می کنم که حضور و مشارکت مردم از انتخابات مجلس یازدهم بالاتر 

خواهد بود.
شورای نگهبان باید دقت بیشتری کند نه اینکه کار را رها کند

عملکرد شورای نگهبان را چگونه ارزیابی می کنید؟ چون انتقادات زیادی به خصوص از سوی جناح 
اصلاح طلب به آنها وارد می شود، فکر می کنید شاهد تغییری در رویه و عملکرد آنها در جریان بررسی 

صلاحیت ها خواهیم بود؟
 عملکرد شورای نگهبان کاملا مشخص است اما مسائل دیگری هم وجود دارد. به طور مثال دیدیم یکی از مشکلات 
این بود که تعداد زیادی از نمایندگان مجلس دهم دچار تخلفات اقتصادی شدند و اگر در انتخابات دقت نشود و 
افرادی وارد شوند و از اهرم مجلس سوءاستفاده های مالی کنند، این اثرات منفی دارد اما هر زمان  اگر کسی واقعا 

اعتراض جدی دارد باید اعلام کند تا دلیل آن ردصلاحیت  به او گفته شود.
 کسانی در مجلس دهم برگه استیضاح امضا می کردند اما با داد و ستدها خودشان ترفیع گرفتند. بنابراین هرکسی 

خواهان پیشرفت و ترقی مملکت است باید تقاضا کند که شورای نگهبان دقت بیشتری کند نه اینکه رها کند.
بعضی ها شعار پوپولیستی یا عوام فریبانه می دهند که خود مردم باید تصمیم بگیرند، مردم که اطلاعات کافی 
درباره افراد ندارند که بخواهند تصمیم بگیرند، اطلاعات مردم فقط در حد همان شعارهای تبلیغاتی است که 
کاندیداها می دهند و این شورای نگهبان است که این وظیفه را دارد تا سوابق کاندیداها را بررسی کند. بنابراین به 
نظر من هرکسی که خواهان ترقی و توسعه ممکلت است باید این تقاضا را داشته باشد که این مرجع قانونی وظیفه 
خودش را به صورت قانونی و دقیق تر انجام دهد چون این مرجع چشم مردم است. کدام یکی از افراد ما این فرصت 
را دارند که سابقه 2۰ یا 3۰ سال گذشته کاندیداها را بررسی کنند و ببیند که آیا او نقطه ضعفی داشته است یا خیر؟ 
به نظر من قانون این وظیفه را به عهده شورای نگهبان گذاشته و ما باید انتظار داشته باشیم که شورای نگهبان به این 
وظیفه با دقت عمل کند، نه اینکه انتظار داشته باشیم که دیده ها را ندیده بگیرد و همه افراد را تایید کند، تایید افراد 

برای بالاترین پست اجرایی کشور اگر بدون دقت نظر باشد می تواند خسارت زیادی به مملکت وارد کند.
یعنی شما فکر می کنید که در مجموع انتقاد جدی به عملکرد شورای نگهبان وارد نیست؟

دو مساله است، یک مساله این است که شورای نگهبان باید به فرض طبق قانون سوابق 1۰ تا 15 هزار نفر در 
مجلس را در یک فرصت کوتاهی بررسی کند و عملا خود شورای نگهبان بارها اعلام کرده که نه همه آنهایی که رد 
شده اند واقعا بد بوده اند و نه همه آنهایی که تایید شده اند واقعا خوب بوده اند چون شورای نگهبان فرصت کافی 
ندارد تا این تعداد خیلی زیاد را بررسی کند. بنابراین تا جایی که من اطلاع دارم خود شورای نگهبان هرگز نگفته که 
تمام آنهایی که رد یا تایید کردیم به حق بوده است و اصلا این امکان وجود ندارد که یک گروه 12 نفره بخواهند پرونده 

1۰ تا 15 هزار نفر را در فاصله 1 یا 2 ماه بررسی کنند.
 نکته دوم این است که بشر دائما تغییر می کند و ممکن است انسانی قبل از ورود به کار خوب باشد اما زمانی که وارد 
مجلس شد و با آن امکانات و آن شرایطی و رانت هایی که آنجا وجود دارد تغییرکند، یعنی اینکه گفتم بیش از 5۰ نفر 
مشکل اقتصادی داشتند، معلوم نیست که اینها قبل از ورود به مجلس هم مشکل اقتصادی داشتند یا خدایی نکرده 
مشکل اخلاقی داشتند یا خیر؛ اما در مجموع  هر انسانی ممکن است در هر شرایطی که قرار می گیرد بسیاری از 
روش هایش را بهتر یا بدتر کند. بنابراین اگر دیدید که تعداد زیادی از نماینده های مجلس دهم برای مجلس یازدهم 
تایید صلاحیت نشدند، اینها عده ای بودند که در مجلس آمدند و شرایطی دیدند که می توانند بده بستان هایی با 
بعضی از وزرا و دستگاه ها داشته باشند و با کوتاه آمدن و مماشات با وزرا برای آینده خودشان جایگاهی مشخص 
کنند یا در وزارتخانه ای استخدام شوند، اینها مواردی است که وقتی در شرایط مختلف قرار می گیرند ممکن است 

که تغییر کنند.
نمی توان ادعا کرد عملکرد یک گروه چند نفره کاملا بی نقص است

بنابراین اگر من ادعا می کنم که عملکرد شورای نگهبان 1۰۰ درصد مطابق حقایق و واقعیت بوده است، چنین 
ادعایی درست نیست، من فکر می کنم که آنها تلاش صحیحی دارند که در این فرصت کم بهترین عملکرد خودشان 
را داشته باشند. در مورد قانون باید کاری کرد که قبل از رسیدن به شورای نگهبان تعداد 1۰ الی 15 هزار نفر کاهش 
پیدا کند یا به شورای نگهبان زمان بیشتری دهند تا آنها بتوانند بررسی کنند. هیچ وقت نمی شود ادعا کرد که عملکرد 
یک گروه چند نفره کاملا بدون نقص است اما من فکر می کنم که شورای نگهبان با احساس مسؤلیت در مقابل مردم 

و در مقابل قانون کارش را انجام می دهد.

اصلاح طلبان شانس خوبی برای انتخابات 1۴00 دارند 
شما شرایط اصلاح طلبان را چگونه ارزیابی می کنید؟ به نظر می رسد آنها خودشان به حضور موثر در 
عرصه سیاسی و انتخابات امیدوار نیستند اما آیا شما فکر می کنید که می توانند در دقیقه 90 یک شوک به 

جریان انتخابات وارد کنند یا تصمیمی بگیرند که فضای سیاسی و اجتماعی عوض شود؟
بله، واقعیت این است که انتخابات در کشور ما دقیقه نودی است؛ آقای خاتمی در سال 7۶ تا یکی دو ماه قبل از 
انتخابات چقدر رای داشتند؟ اما بعد با آن تعداد رای بالا انتخاب شدند. در مجلس هم همینطور بوده ، مجلس ششم 
کلا دست اصلاح طلبان و مجلس هفتم کلا دست اصولگرایان بود. این اتفاقات هر بار تکرار می شود، اصلاح طلبان 

هم اگر با برنامه بیایند و تلاش کنند می توانند فعال باشند.
هرچند متاسفانه در بسیاری از انتخابات ها من دیدم که کاندیداها از هر دو جناح، بیشتر از اینکه توانایی های 
خودشان را بیان کنند، تلاش می کنند که ضعف رقیب را بگویند، در انتخابات ریاست جمهوری سال 9۶ هم هر 
کاندیدایی که آمد تلاش کرد از دیگری انتقاد کند و کمتر دیدیم که کاندیدایی بیاید و برنامه های خودش را بگوید، 
مثلا بگوید که من برای مسکن این برنامه را دارم یا برای رفع بیکاری و فعال شدن صنایع این برنامه را دارم و ...؛ اگر 

یک نفر بتواند یک برنامه بدهد حتما موفق خواهد شد و من فکر می کنم که آنها هم شانس خیلی خوبی دارند.
آقای هاشمی با آن عظمت برای کاندیداتوری مجدد موفق نبود

وضعیت اصولگرایان را چطور می بینید؟ بعضی ها هنوز می گویند که شاید آقای احمدی نژاد بتواند 
یک تحرکاتی داشته باشد، او دور گذشته رد صلاحیت شد اما موجی که با ثبت نام و مابقی قضایا ایجاد کرد 
در فضای سیاسی تاثیرگذار بود ، یا نوع مواجهه و فعالیت جبهه پایداری و مشکلاتی که معمولا برای جریان 

اصولگرا درست می کنند را در انتخابات ریاست جمهوری سال آینده چطور می بینید؟
تجربه نشان داده که هیچ رئیس جمهوری برای بار سوم موفق نبوده است. آقای هاشمی با آن عظمت آمدند و 
موفق نبودند، آقای خاتمی هم آمدند البته خودشان کنار رفتند، پس تجربه نشان داده که کسی برای بار سوم شانس 
زیادی ندارد. آقای احمدی نژاد هم فعالیت هایی داشته و دارد اما من شخصا بعید می دانم که ایشان با توجه به 

سوابقشان تایید شوند.
شرایط کاندیداتوری برای احمدی نژاد از همیشه سخت تر است

من فکر می کنم شرایط برای ایشان از قبل هم مشکل تر شده است چون ایشان در سخنرانی هایی که داشتند 
به اصل ولایت فقیه هم با اشاره و کنایه ایراد وارد کردند و گفتند مردم هرچه بخواهند، همان است، پس شرایط برای 
ایشان با توجه به این صحبت ها  و برای گزینش قطعا بدتر شده و گرایش مردم هم از قبل نسبت به ایشان کمتر شده 
است، ضمن اینکه هنوز چند نفر از معاونین ایشان مشکل و پرونده دارند. من فکر می کنم که ایشان شانس زیادی 
برای تایید در شورای نگهبان دارد و حتی اگر در شرایطی که کاملا بعید به نظر می آید تایید شود، شانس بزرگی برای 

انتخابات ندارد.
از طرفی جبهه پایداری ممکن است که کاندیدای مستقل داشته باشند و خیلی بعید است که کاندید آنها آقای 
احمدی نژاد باشد؛ آنها می توانند فعال باشند که هستند و در مجلس یازدهم خودشان را با اصولگرایان هماهنگ 
کردند و این هماهنگی می تواند ادامه پیدا کند و به یک کاندیدای واحد برسند که انشالله مورد توافق همه طیف های 

مختلف جناح اصولگرایی باشد و انشالله که موفق باشند.
احتمال وحدت اصولگرایان در 1۴00 زیاد است

پس فکر می کنید احتمال ائتلاف مجموع اصولگرایان بر سریک کاندیدا همراه با جبهه پایداری و 
سایرین وجود دارد؟

من فکر می کنم شانس بسیار خوبی وجود دارند و مثل دوره قبل که اصولگرایان به یک کاندید واحدی رسیدند 
)آقای رئیسی( و دیدید که رای متشتت اصولگرایان به طورهوشمندانه یکی شد. من فکر می کنم که آن شرایط قابل 
تکرار است و با توجه به شرایط مملکت همه کاندیداهای علاقه مند به نظام هم احساس می کنند که باید وحدت 
داشته باشند و انشالله با وحدت کامل بین همه طیف های مختلف ما شاهد کاندیدای واحد در جبهه اصولگرایان 

خواهیم بود.
لاریجانی یک چهره معتدل و موفق است

از سوی دیگر خیلی بعید می دانم که آقای لاریجانی با اصلاح طلب ها به ائتلاف برسد. آقای لاریجانی یک مشی 
مستقلی دارد و با گروه های مختلف هم همکاری می کند و به همین دلیل توانست 3 دوره مجلس را اداره کند. در 

کل بعید می دانم که آقای لاریجانی رزومه و شناسنامه خودشان را تغییر دهند.
این به این معنا نیست که با اصلاح طلبان مخالفت یا موافقت می کند، اما اینکه با آنها ائتلاف کند و جزء کاندیداهای 
آنها معرفی شود، من فکر می کنم که نه اصلاح طلب ها به این کار راضی باشند و نه آقای لاریجانی علاقه ای به این کار 
داشته باشند. آقای لاریجانی آدم معتدلی هستند که در مملکت از همه گروه ها استفاده می کنند و موفق هم بوده 
اند و توانستند 3 دوره مجلس را اداره کنند.انشالله که ایشان این سابقه را حفظ می کنند و جزو اصولگرایان هستند 
و هنوز هم اصولگرایان ایشان را در داخل اصولگرایی تعریف می کنند بنابراین من فکر می کنم ایشان همان مشی 

خودشان را ادامه خواهند داد.

حسن غفوری فرد: 

انتخابات در کشور ما دقیقه نودی است 
مردم دیگرفریب شعارهای کاندیداها را نمی خورند 



طرح:محمد علی رجبی

داستان پرغصه پارکینگ های مملو از خودرو!

کرونا جان 18۳ نفر دیگر را در ایران گرفت
 سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با فوت 183 بیمار دیگر مبتلا به کرونا در 24 
ساعت گذشته، شمار جانباختگان بیماری کووید19 در کشور به 24 هزار و 3۰1 نفر رسید و 24 استان در 
وضعیت قرمز هستند. سیما سادات لاری روز یکشنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا در 
کشور و موارد فوت ناشی از این ویروس افزود: در 24 ساعت گذشته تا ظهر روز )3۰ شهریور 1399( و بر 
اساس معیارهای قطعی تشخیصی، سه هزار و 97 بیمار جدید مبتلا به کووید19 در کشور شناسایی شد و 
هزار و 272 نفر بستری شدند. با این حساب، مجموع بیماران کووید19 در کشور به 422 هزار و 14۰ نفر 
رسید.سخنگوی وزارت بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون 359 هزار و 57۰ نفر از بیماران، بهبود یافته یا 
از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین 3898 نفر از بیماران مبتلا به کووید19 در وضعیت شدید این 
بیماری تحت مراقبت قرار دارند و تاکنون سه میلیون و 74۶ هزار و ۶29 آزمایش تشخیص کووید19 در کشور 

انجام شده است.

شهردار جدید شهر رودهن بازداشت شد 
حکمت امیری شهردار جدید رودهن در استان تهران به دلیل تخلف و ارتشاء توسط ضابطان قضایی وزارت 
اطلاعات به همراه ه.الف رئیس امور قراردادهای شهرداری بازداشت شده اند.پیش از این نیز ه.الف، رییس 
پلیس ساختمان شهرداری رودهن که پسر عموی حکمت امیری شهردار جدید رودهن است به جهت تخلفات 
و جرائم ساختمانی در این شهر به همراه تعدادی از کارکنان شهرداری دستگیر شده بودند.سال گذشته نیز 
مهدی کچویی و ١۶نفر از مدیران و ٢ عضو شورای این شهر به جهت تخلفات مشابه دستگیر و تحویل مقامات 
قضایی شدند.با هوشیاری سربازان گمنام امام زمان عج و ورود قاطعانه دستگاه قضایی تخلفات مالی در 
شهرداری های بومهن ، رودهن و پردیس طی سالهای اخیر کشف و در چندین مرحله منجر به دستگیری 

شهردار و کارکنان شهرداری و اعضای از شورای شهر این مناطق شده است.

جانباختن10نفر دیگربراثر کرونا درقم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: 2۰4 نفر در شبانه روز گذشته مشکوک به کرونا در بخش های درمانی 
بیمارستان های قم پذیرش شده اند.محمدرضا قدیر با اشاره به پذیرش 2۰4 نفر در 24 ساعت گذشته در 
اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا، گفت: 14۰ نفر از این افراد در بخش های 
درمانی بیمارستان های قم بستری شده اند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اینکه 97 نفر از کسانی 
که در روزهای گذشته بستری بودند مرخص شده اند، گفت: در حال حاضر ۶۶۰ نفر مشکوک به کرونا در 
بیمارستان های قم بستری هستند که حال 111 نفر آنها وخیم است.وی افزود: همچنین در 24 ساعت 

گذشته 1۰ نفر از کسانی که تست کرونا آنها مثبت بوده جان خود را از دست داده اند.

فوت خواننده پاپ بر اثر کرونا 
 ـروز یکشنبه 3۰ شهریور پس از تحمل دوره  ابتلا به ویروس کرونا، در حالی که   ـخواننده پاپ  بهرام نازمهر 
در آی سی یو بستری بود، از دنیا رفت. آثار این خواننده موسیقی پاپ اغلب از طریق رادیو و تلویزیون به گوش 
مخاطبان رسیده بود. شرط انسان بودن، بهار و بهشت، پایان تنهایی، آروم جونم، حس اون روزا و اشک شوق 
از جمله آثار زنده یاد نازمهر بود.او همچنین در کارنامه کاری خود سابقه اجرای چند آهنگ آیینی و ملی را 
داشت. تولید و انتشار موزیک  ویدیوهایی نظیر هوای گندم، با هم و گل های شهر نیز بخش دیگری از کارنامه 

کاری این خواننده است.

یک بشکه آبمیوه انار 1۵ برابر نفت ارزآوری دارد! 
مهرداد شمس مولوی عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان آبمیوه و کنسانتره ایران 
گفت: در ایران پتانسیل صادرات و ارزآوری بسیار بالایی در زمینه آبمیوه و کنسانتره وجود دارد، به طوری که 
یک بشکه آبمیوه انار می تواند حدود 15 برابر نفت ارزآوری داشته باشد که از این نظر یک محصول استراتژیک 

مانند زعفران و پسته به حساب می آید. 

حال عمومی مهران رجبی خوب نیست 
برزو ارجمند با انتشار این عکس نوشت: »تو رو خدا کرونا رو جدی بگیرید، از همه مردم سرزمینم خواهش 
می کنم برای سلامتی مهران رجبی عزیز دعا کنند، متاسفانه پس از یک هفته بستری در بیمارستان حال 

عمومی مهران خوب نیست برای این رفیق باحال و خاطره ساز کشورم از خدا سلامتی می خوام.«

درخواست ابتکار برای درج نام »مادر« روی کارت ملی 
معاونت امور زنان و خانواده رئیس جمهوری، درج نام "مادر" در کنار نام "پدر" روی کارتهای ملی را خواستار 
شد. معصومه ابتکار در صفحه  توئیتری خود نوشت:» طی مکاتبه ای حدود دو هفته قبل از وزیر کشور 
درخواست کردم همانطور که در شناسنامه نام مادر کنار نام پدر آمده، در کارت ملی هم از این به بعد نام مادر 

درج شود تا هر ایرانی به نام پدر و مادر، هر دو، شناخته شود.«

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم :

حذف پروژه های تحقیقاتی موجب 
افزایش دیگر هزینه ها می شود

ما علیرغم  رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم گفت: در کشور 
داشتن ظرفیت های بسیار خوب و توفیقات کسب شده ولی در بسیاری از 
حوزه ها ارزش کافی به مطالعات، تحقیق و پژوهش داده نمی شود و بودجه 
کافی نیز جهت حمایت به آن اختصاص نمی دهند و این ضعف در حوزه 

IT)فناوری اطلاعات( بسیار مشهودتر است.
و  جدید  پروژه های  کردن  عملیاتی  کرد:  بیان  یزدان پناه  همایون 
تحول آفرین در حوزه هوشمندسازی نیازمند کسب اطلاعات و دانش فنی 
کافی است که از طریق تحقیق و پژوهش های گسترده و متعدد در این زمینه 

در یک بازه زمانی نسبتا طولانی به دست می  آید.
یزدان پناه تصریح کرد: اما این موضوع تهدیدی است که می توان آن 
را به فرصت تبدیل کرد و ایران را به خودکفایی نسبی رساند همانطور که 
در بسیاری از صنایع همچون صنایع دفاعی و فناوری های نوین مانند 
دانشمندان  و  جوانان  های  مجاهدت  و  الهی  لطف  به  هسته ای  و  نانو 
جامعه اسلامی به این توفیق نائل شده ایم. وی افزود: عموما شرکت های 
خصوصی و طرف قرارداد با سازمانهای اجرائی و شهرداری ها پروژه های 
تحقیقاتی و پژوهشی  در زمینه فناوری های اطلاعات را تحت قالب پروژه 
های اجرایی انجام می دهند، که عمدتا ممکن است در نهایت این پروژه با 
شکست هایی مواجه شود و نتایج دلخواه در ابتدا حاصل نشود در چنین 
شرایطی، شرکت ها با چالش های بسیار زیادی مالی و منابع انسانی رو به 
رو می شوند و بخش نتایج تحقیقاتی پروژه نادیده گرفته می شود. رئیس 
ستاد شهر هوشمند شهرداری قم اظهار کرد: در صورت حذف پروژه های 
تحقیقاتی، به ناچار باید مدیران و مسئولان اجرایی ذی ربط در طی سال ها 
با آزمون و خطاهای بسیار و ایجاد ضربات روحی و مالی  به نیروهای جوان 
متخصص به نتیجه مورد نظر برسندکه قطعا در این مسیر صرف هزینه های 
در  گفت:  پناه  یزدان  است.  پوشی  چشم  قابل  غیر  و  توجه  قابل  فوق 
کشورهای پیشرفته، در حوزه تحقیق، مطالعه و پژوهش سرمایه گذاری های 
قابل توجه ای  انجام می دهند به نوعی که چندین پژوهشگر و متخصص 
در یک زمینه تحقیق و مطالعه می کنند و نتایج تحقیقات و پژوهش های 
خود را به شرکت مربوطه ارائه می دهند و از این بین، نتایج موفق تحقیق به 
عنوان الگوی اجرای طرح های مورد نظر شرکت انتخاب می شود اما چنین 
فرایندی در ایران در حوزه فاوا به درستی  انجام نمی شود.  یزدان پناه بیان 
کرد: در کشور ما علیرغم داشتن ظرفیت های بسیار خوب و توفیقات کسب 
شده ولی در بسیاری از حوزه ها ارزش کافی به مطالعات، تحقیق و پژوهش 
داده نمی شود و بودجه کافی نیز جهت حمایت به آن اختصاص نمی دهند و 
این ضعف در حوزه IT)فناوری اطلاعات( بسیار مشهودتر است. وی یادآور 
شد: در کشور ما ارزش و بهای کافی به مطالعات، تحقیق و پژوهش در حوزه 

فاوا داده نمی شود و بالتبع بودجه کافی  نیز به آن اختصاص نمی دهند.
 

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم :

رسانه ها برنامه های پنج ساله شهرداری 
را نقد کنند

به اهمیت  با اشاره  برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم  معاون 
تدوین برنامه های پنج ساله برای شهر قم، گفت: نخستین جشنواره رسانه 
ای »شهر ما« می تواند فرصتی برای نقد سند چشم انداز و برنامه پنج ساله 

شهرداری قم باشد.
محسن رنجبر در گفت و گو با شهرنیوز، با اشاره به برگزاری نخستین 
جشنواره رسانه ای شهر ما در قم، عنوان کرد: جشنواره شهرما که برای 
نخستین بار در شهر ما از سوی شهرداری برگزار می شود دستاورد مطلوبی 
برای شهر قم خواهد داشت چرا که هراقدامی برنامه ها و خدمات شهرداری 
به عنوان خادم اصلی در شهر را بهتر معرفی کند و موجب ارتباط بیشتر مردم 
با این نهاد شود، مطلوب است. معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری 
قم با اشاره به عوامل ایجاد ذهنیت نسبت به شهرداری در جامعه، گفت: 
شهرداری در بسیاری از شئون زندگی مردم در صف اول خدمت رسانی است 
و از طرفی باید درآمدهای خودش را هم از همین ارتباط کسب کند. رنجبر 
به نقش آفرینی رسانه ها در امور مختلف شهری اشاره کرد و اظهار داشت: 
در بحران کرونا در زمینه ارائه خدمات غیر حضوری برای شهروندان موفق 
بودیم اما استفاده از این خدمات نیاز به آموزش و فرهنگسازی از سوی رسانه 
ها دارد. وی با اشاره به ضرورت افزایش روحیه مطالبه گری و پرسش گری 
رسانه، بیان کرد: شاید در مسیر این مطالبه گری موانعی هم وجود داشته 
باشد اما رسانه ها نباید در این عرصه ناامید شوند. معاون برنامه ریزی و سرمایه 
انسانی شهرداری قم افزود: هدف ما از تدوین برنامه ارتقای کیفیت زندگی 
شهری است و رسانه ها باید از ما میزان تحقق برنامه را پرس و جو کرده و 
نظرات نخبگان و جامعه را به ما انتقال دهند. رنجبر با اشاره به انتقاداتی که 
مردم نسبت به مدیریت شهری مطرح می کنند، اظهار داشت: همیشه حق 
و تکلیف با هم همراه هستند و شهروندان هم نسبت به شهر حق و تکلیفی 

دارند که تبیین این موضوع به عهده رسانه ها است. 
 

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم :

ممنوعیت دیوارنویسی  وچسباندن  
کارت های تبلیغاتی 

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم با اشاره به اینکه 
دیوار نویسی و چسباندن کارت های تبلیغاتی بر دیوار طبق ماده 92 بدون 
هماهنگی جرم محسوب می شود گفت: در مرحله نخست شماره تماس ها 
اخطار داده شده و اگر اقدامی نکنند خودشان مکلف بوده کارت ها را از روی 
دیوار پاک سازی کنند.  احمدرضا شفیعی با اشاره به اهمیت ساماندهی 
ساماندهی  جریان  در  داشت:  اظهار  شهر،  سطح  از  دست فروشان 
دستفروشان به دلیل حل مشکل معیشت این افراد برنامه ریزی شد تا از 
ساعت 11 شب تا 2 بامداد با نظارت کامل در برخی از خیابان ها حضور 
پیدا کنند. مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم در مورد 
اقداماتی در ساماندهی آهن فروشان در سال گذشته، خاطرنشان کرد: 
21۰ مورد آهن فروش در مناطق هشت گانه فعال بودند که طبق فرآیند بند 

2۰ تعریف و ابلاغ و مهلت سه ماهه به آن ها داده شد.
انتقال صنوف مزاحم به شهرک صنوف 

شفیعی ادامه داد: تاکنون بیش از 9۰ درصد از آهن فروشان به این شهرک 
انتقال یافته و یا تعطیل شده و یا تغییر شغل داده اند. وی با اشاره به مطالبه 
مردم در زمینه ساماندهی صنوف مزاحم، انتقال آهن فروشان را نمونه ای 
از این مطالبه عمومی دانست و ابراز کرد: این اقدام سبب رضایتمندی 
شهروندان، کاهش بار ترافیکی، کاهش تردد خودروهای سنگین و رفع 

نازیبایی ها و آلودگی صوتی در شهر شده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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حق و باطل را با مردم نمی توان شناخت؛ 
امّا حق را با پیروی از کسانی که حق پیشه اند ، 
بشناس و باطل را با دوری گزیدن کسانی که از 

آن دوری می گزینند .

دوشنبه -سی ویکم شهریور 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5119

الأمالي للطوسي : ۱۳۴ / ۲۱۶

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم 
پروژه  هفت  امسال  مقدس  دفاع  هفته  در  گفت: 
بزرگ شهری با هزینه ای ۶2۰/1 میلیارد ریال توسط 
آغاز  آن  اجرایی  عملیات  یا  و  افتتاح  قم  شهرداری 

خواهد شد.
به  اشاره  با  گویی  و  گفت  در  کلانترزاده  مهدی 
پروژه های در دست افتتاح برای هفته دفاع مقدس 
امسال و یا پروژه هایی که عملیات اجرائی در این هفته 
آغاز خواهد شد، اظهار داشت: یکی از پروژه هایی 
که هفته دفاع مقدس امسال افتتاح می شود، باغ 

پرندگان شهر قم است.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با 
اشاره به اینکه این پروژه با هزینه 31 میلیارد تومانی 
از محل بودجه شهرداری قم و سرمایه گذار بخش 
دفاع  هفته  در  افزود:  است،  شده  اجرا  خصوصی 
مقدس امسال افتتاح و تکمیل عملیات عمرانی این 
پروژه را خواهیم داشت اما بهره برداری از آن و در 
اختیار عموم قرار گرفتن باغ پرندگان منوط به ستاد 

مدیریت بیماری کرونا در استان خواهد بود.
کلانترزاده با اشاره به اینکه مساحت این پروژه 12۰ 
هزار متر مربع است، اضافه کرد: عمده اهداف اجرای 
این پروژه بهبود سرانه فضای سبز، ایجاد مکان های 
تفریحی و گردشگری در کنار ظرفیت والای قم یعنی 
زیارت حضرت فاطمه معصومه)س( و افزایش شور و 

نشاط اجتماعی است.
وی با تاکید بر اینکه مبنای ایجاد باغ پرندگان حضور 
پرندگان در یک محیط طبیعی و کارشناسی شده 
است، ادامه داد: در این مجموعه گونه های پرندگان 
حاره ای و استوایی، پرندگان شکاری، زینتی و آبزی 
نگهداری می شوند و با امکاناتی که برای آن دیده 
شده به زودی به یکی از مراکز مهم گردشگری در قم 

تبدیل خواهد شد.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم 
پروژه باغ موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس را پروژه 
مهم دیگری دانست که در هفته دفاع مقدس امسال 

افتتاح خواهد شد.
وی با اشاره به اهمیت حفظ و حراست از میراث 
ارزشمند هشت سال دفاع مقدس و سالهای پر شور 
انقلاب اسلامی گفت: این بوستان علاوه بر داشتن 
موقعیت  از  مقدس،  دفاع  سال  هشت  المان های 
توپوگرافی زیبایی برخوردار بوده و در آینده به یکی از 

زیباترین بوستان های شهری تبدیل می شود.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم 
اجرای  برای  تومانی  میلیارد  هزینه 25  به  اشاره  با 
فاز اول پروژه باغ موزه دفاع مقدس، افزود: افتتاح 
هزینه  با  شهری  خدمات  پشتیبانی  مرکزی  پایگاه 
هشت میلیارد تومانی و تأمین تجهیزاتی مانند لودر، 
جرثقیل، بابکت و … از دیگر پروژه های مهمی است 
که هفته دفاع مقدس امسال مورد بهره برداری قرار 

مجموعه  افتتاح  به  اشاره  با  کلانترزاده  می گیرد. 
در  عترت  منظوره  چند  سالن  و  بحران  مدیریت 
این مجموعه  قم، گفت:  منطقه هشت شهرداری 
برای ارائه خدمات اضطراری به شهروندان در مواقع 
بحران ساخته شده و در وضعیت عادی هم می تواند 

عرصه ای برای فعالیت های فرهنگی و ورزشی باشد.
وی با اشاره به هزینه سه و نیم میلیارد تومانی برای 
اجرای مجموعه مدیریت بحران و سالن چند منظوره 
عترت، افزود: در جوار این سوله هم بوستان عترت با 
هزینه سه میلیارد و 2۰۰ میلیون تومانی و مساحت 
24هزار و 5۰۰ متر مربع به بهره برداری خواهد رسید 
پردیسان  در  برای همشهریان عزیز  و مکان خوبی 

خواهد بود.
کلانترزاده به آغاز عملیات ساخت ایستگاه مرکزی 
آتش نشانی در بلوار پیامبر اعظم)ص( اشاره کرد و 
گفت: این پروژه با مساحت 8 هزار متر مربع در سه 

بلوک و در موقعیتی ممتاز ساخته خواهد شد.
پیامبر  بلوار  در  پروژه  این  تکمیل  افزود:  وی 
دارد  نیاز  اعتبار  تومان  میلیارد   15 به  اعظم)ص( 
که برای سال جاری سه میلیارد تومان اعتبار به آن 
اختصاص داده شده است. مدیرکل ارتباطات و امور 
بین الملل شهرداری قم ادامه داد: ساخت مجتمع 
مسکونی تجاری در بلوار پیامبر اعظم)ص( در قالب 
یک پروژه بزرگ سرمایه گذاری هم در این ایام آغاز 
متر  این مجتمع 14 هزار  خواهد شد. وی گفت: 
با 73 میلیارد تومان  زیربنا دارد که در 11 طبقه و 
سرمایه گذاری به صورت مشارکت شهرداری و بخش 

خصوصی اجرایی می شود.
کلانترزاده اضافه کرد: از دیگر اقدامات هفته دفاع 
مقدس امسال کاشت ۶۰۰۰ درخت سرو وهمچنین 

درختان مثمر به یاد شهدای عزیز قم است.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد:

افتتاح و آغاز عملیات اجرایی ۷ پروژه بزرگ شهری 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم :

تابلوهای غیر مجاز از جاده های استان قم 
 جمع آوری می شوند

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم رشد قارچ گونه تابلو های غیر مجاز در سطح حرایم 
جاده ای استان را غیر قا بل توجیه دانست و تاکیدکرد : باتوجه به حمایت مسئولین قضایی ، نسبت به 

رفع تجاوز از حرایم جاده ای باید جدی تر اقدام نمود .
 محمد حسن کلهری در نخستین جلسه هماهنگی راهداری زمستانی طی سخنانی ضمن قدردانی 
مجدد از اقدامات جهادی همکاران جهت اجرای پروژه های عمران جاده ای برزمین مانده ، بخصوص 
طرح چهار خطه کردن محور قدیم سلفچگان _ ساوه ، اظهار داشت: مبنای ارزشگذاری درنظام اداری 
باید بر پایه جدیت همکاران در اجرای وظایف تعیین گردد. وی تصریح کرد: سازوکار درنظرگرفته شده 
جهت تخصیص پاداش ، اعطای تقدیرنامه ، ارتقا جایگاه شغلی و ...برپایه شایستگی  وحمیت شغلی 
کارکنان لحاظ گردیده است . کلهری درادامه این جلسه به ضرورت کسب آمادگی لازم جهت اجرای طرح 
راهداری زمستانی پرداخت و یاد آور شد: به دلیل اپیدمی ویروس کرونا وسرعت شیوع آن در فصول سرد ، 
اجرای طرح راهداری زمستانی طی سالجاری ، متفاوت از سنوات گذشته خواهد بود . وی افزود : مهمتر 
از کسب آمادگی های سخت افزاری ) اعم از تجهیز و اورهال ماشین آلات،  بهسازی راهدارخانه ها،  تهیه و 
دپو مخلوط ماسه ونمک ، تعیین اکیپهای راهداری و ...( ضرورت رعایت حداکثری پروتکلهای بهداشتی 
در راهدارخانه ها ودیگر اماکن استقرار عوامل راهداری زمستانی می باشد . محمدحسن کلهری با ا براز 
نگرانی ازآنکه ابتلا هریک از عوامل راهدار به ویروس کرونا می توا ند موجب تسری آن به دیگر عوامل  اکیپ 
گردد ، توضیح داد : سلامتی همکاران راهدار ضامن اجرای موفق طرح راهداری زمستانی می باشد که 
این مهم جز با رعایت کامل پروتکلهای بهداشتی امکان پذیر نمی باشد. مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان قم در بخشی دیگر از بیاناتش دراین جلسه به اجرای وظیفه خطیرومهم صیانت از حرایم 
جاده ای اشاره کرد و تاکید نمود :  در امر صیانت از حرایم جاده ای باید قبل از استقرار فروشندگان فصلی 
و نصب و احداث هرنوع سازه فاقد مجوز ،  نسبت به رفع تجاوز اقدام نمود.  وی افزود : روسای ادارات  
شهرستان این اداره کل، صیانت از حرایم جاده ای را در اولویت قرار داده و ضمن تقویت اکیپهای نظارت 
برحریم ، حتی الامکان از انجام دیگر امور معاف دارند.کلهری رشد قارچ گونه تابلو های غیر مجاز در 
سطح حرایم جاده ای استان را غیر قا بل توجیه دانست و تاکیدکرد : باتوجه به حمایت مسئولین قضایی 

، نسبت به رفع تجاوز از حرایم جاده ای باید جدی تر اقدام نمود .

مسئول روابط عمومی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم:

۴5۷ نفر در حوادث ترافیکی قم مصدوم شدند
 مسئول روابط عمومی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: هفته گذشته 457 نفر 

در حوادث ترافیکی این استان مصدوم شدند.
مسعود عبدی افزود: هفته گذشته هفت هزار و 184 تماس با مرکز اورژانس 115 قم برقرار و منجر به 

انجام 2 هزار و 1۰4 ماموریت شد.
وی اضافه کرد: در این ماموریت ها یک هزار و 912 بیمار و مصدوم حوادث مختلف توسط کارشناسان 
مرکز اورژانس 115 قم به بیمارستان منتقل شدند. وی با اشاره به وقوع 37۰ تصادف منجر به جرح و 
فوت در سطح استان،  ادامه داد: در این حوادث 457 نفر مصدوم شدند که 3۰5 نفر به دلیل شدت 
جراحات وارده به بیمارستان منتقل شدند. به گفته  عبدی، 152 نفر از مصدومان این حوادث نیز به 
دلیل توسط کارشناسان اورژانس 115 در صحنه تصادف درمان شدند. وی خاطرنشان کرد: در حوادث 
ترافیکی هفته گذشته 2 نفر سر صحنه جان خود را از دست دادند. اورژانس 115 استان قم دارای22 
پایگاه شهری، 18 پایگاه جاده ای، یک پایگاه هوایی، ۶1 دستگاه آمبولانس، 1۰ دستگاه موتورلانس، 

یک دستگاه اتوبوس آمبولانس و یک فروند بالگرد با 27۰ نیروی انسانی است.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان قم :
نوبت دهی دریافت خدمات نظام مهندسی اینترنتی شد

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان قم گفت: نوبت دهی برای دریافت خدمات این سازمان 
به صورت اینترنتی و از طریق سامانه مربوطه انجام می شود.

امین مقومی اظهار داشت: به دلیل وضعیت قرمز شهر قم در زمینه بیماری کرونا، به منظور رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی و جلوگیری از ازدحام در سازمان، در راستای حفظ سلامتی مراجعان و کارکنان 

این سازمان، نوبت دهی به صورت اینترنتی، محدود و روزانه صورت می گیرد.
 وی افزود: مراجعان جهت دریافت خدمات سازمان،باید از ساعت 1۶روز قبل از مراجعه تا زمان 
www.mohandesi. تکمیل ظرفیت، برای دریافت نوبت به سامانه اینترنتی نوبت دهی به نشانی

baanobat.ir مراجعه کنند.
مقومی ادامه داد: هنگام دریافت نوبت باید کد ملی و شماره تلفن همراه جهت احراز هویت و 

همچنین برای اطلاع رسانی زمان مراجعه و دریافت کد رهگیری، وارد شود.

ملی  پویش  یکم  و  بیست  هفته  با  همزمان 
هرهفته_الف_ب_ایران و با حضور ویدئو کنفرانسی 
وزیر نیرو طرح آبرسانی به 17 روستای استان قم به 
بهره برداری رسید. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
این استان در آیین گشایش این طرح ها که همزمان 
با بهره برداری از طرح های آبرسانی به 4۰۰ روستای 
کشور و با حضور ویدئو کنفرانسی رضا اردکانیان وزیر 
نیرو صورت گرفت، با قدردانی از توجه ویژه وزارت 
نیرو به طرح های آبرسانی روستایی گفت: امروز سه 
مجتمع آبرسانی شهدای کهک در بخش کهک، 
شهید علیمحمدی در بخش جعفرآباد و قاهان در 
بهره برداری شد. وی  وارد مدار  بخش خلجستان 
با بیان اینکه با بهره برداری از این مجتمع ها 17 

روستای قم با جمعیتی بالغ بر 14 هزار و ۶۰۰ تَن 
از نعمت آب سالم و بهداشتی بهره مند می شوند 
اظهار داشت: تامین آب شرب سالم و بهداشتی از 
منابع پایدار همواره یکی از مهم ترین دغدغه های 
افتتاح  با  که  می رود  شمار  به  منطقه  این  مردم 
این طرح ها تا حدود زیادی این مشکل برطرف 
می شود.  صادق پور خاطرنشان کرد: برای اجرای 
این طرح ها پنج ایستگاه پمپاژ، 17 کیلومتر خط 
انتقال و حدود 4 هزار مترمکعب مخزن، با کیفیت 
بسیار مطلوب و تاسیسات به روز و کارآمد و استفاده 
از مصالح با کیفیت احداث شده است. وی با بیان 
اینکه عملیات اجرایی این طرح ها از سال 95 آغاز 
شده و در شهریورماه سال جاری به پایان رسیده 

است یادآور شد: آبرسانی به این روستاها در مجموع 
با اعتباری بالغ بر 133 میلیارد ریال به بهره برداری 
از محل صندوق  آن  از  که بخش عمده ای  رسید 
توسعه ملی و بخشی نیز از اعتبارات متمرکز قانون 
با  آبفای قم  تامین شده است. مدیرعامل  بودجه 
بیان اینکه این طرح ها در دوران ساخت موجبات 
اشتغال مستقیم 35 تَن و در دوران بهره برداری نیز 
۶ تَن را فراهم آورده است گفت: بهره برداری از این 
طرح ها و تامین آب سالم و بهداشتی پایدار برای 
روستاهای هدف، جلوگیری از مهاجرت روستاییان 
به شهرها را به دنبال دارد که این مهم به تداوم تولید، 
فعالیت و اشتغال در سکونتگاه های روستایی کمک 

شایانی خواهد کرد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبرداد:
بهره مندی1۷ روستا از آب سالم و بهداشتی

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: با آغاز فصل مهاجرت پرندگان، 
گشت و پایش ویژه برای حفاظت از تالاب ها و زیستگاههای ارزشمند استان در این 

اداره کل تشکیل شده است.
سید رضا موسوی مشکینی اظهار داشت:  در استان قم تالاب بهشت معصومه، 
تالاب شکارممنوع مره و بعضی دیگر از آبگیرها تا فصل بهار، میزبان پرندگان 
مهاجر بوده و تعدادی بسیاری از پرندگان آبزی، کنارآبزی و شکاری در این تالاب 

ها حضور دارند.
وی با بیان اینکه وسعت تالاب ها در استان قم بیش از چهار برابر میانگین 
کشوری است، خاطرنشان کرد: این تالاب ها با توجه به شرایط ویژه اکولوژیکی 
و زمین شناختی و قرار گرفتن در مسیر مهاجرت پرندگان، دارای گونه های غنی 
گیاهی و جانوری است. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم در ادامه افزود: 
تالاب های قم همه ساله شاهد حضور دسته های بزرگی از انواع مرغابی، غاز، 
کاکایی، حواصیل، فلامینگو، خروس کولی، کفچه نوک، گاوچرانک و همچنین 

انواع عقاب، سارگپه و کرکس مصری است. وی با اشاره به گشت و پایش ویژه یگان 
حفاظت محیط زیست در تالاب های استان قم به منظور پیشگیری از تخلفات 
شکار و صید خاطرنشان کرد: در حال حاضر هیچ گونه پروانه شکار برای پرندگان 
آبزی و خشکی زی صادر نمی شود و با متخلفان و شکارچیان غیرمجاز در این 
حوزه به شدت برخورد می شود. موسوی با اشاره به وجود برخی بیماری های 
مشترک میان انسان و پرندگان، تصریح کرد: به همشهریان محترم توصیه می 
کنیم که در صورت مشاهده لاشه پرندگان یا رفتار بیمارگونه آنها، از دست زدن 
بدون ماسک و دستکش به آنها اجتناب کرده و گزارش خود را با شماره تلفن 
32۶۰2981 در میان بگذارند. تالاب های استان قم با وسعت حدود 1۰۰ هزار 
هکتار، حدود 1۰ درصد از وسعت جغرافیایی استان را تشکیل داده و بر همین 
اساس، قم یکی از تالابی ترین استان های کشور و دارای ظرفیت های عظیم 
زیست محیطی است که همه ساله میزبان دسته های بزرگ پرندگان مهاجر است 

تا اثبات کند که زیبایی قم تنها در کویر خلاصه نمی شود.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم  خبرداد:

تالاب های قم میزبان پرندگان مهاجر

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: متأسفانه رعایت پروتکل های بهداشتی در بین 
مردم از 8۰ درصد به 60درصد کاهش یافته است و مردم احساس خستگی و کلافگی 
دارند. محمدرضا قدیر با بیان وضعیت فعلی استان و افزایش مراجعه کنندگان و بستری 
شدگان کرونایی در مراکز درمانی قم در روزهای گذشته، گفت: میزان بیماران بدحال به 
11۰ نفر رسیده است و فوتی ها افزایش داشته است؛ به طوری که روزانه بین 8 تا 1۰ نفر از 
بیماران کرونایی فوت می کنند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در ادامه با اشاره به اینکه 
مردم، مسئولان و خیرین باید با همدلی در کنترل روند افزایشی بیماران کرونایی به یکدیگر 

کمک کنند، افزود: متأسفانه رعایت پروتکل های بهداشتی در بین مردم از 8۰ درصد به 60 
درصد کاهش یافته است و مردم احساس خستگی و کلافگی دارند. وی با بیان اینکه افراد 
پرخطر و دچار بیماری های زمینه ای نباید از منزل خارج شوند، خاطر نشان کرد: میزان 
سرایت ویروس بسیار بالا رفته است و بیش از 75 درصد از تست های روز گذشته مثبت بوده 
است. قدیر در پایان با بیان اینکه درخواست محدودیت هایی مثل دورکاری، محدود کردن 
مشاغل ردیف 3 و 4 که در ستاد ملی کرونا نیز آمده است در استان داشتیم، یادآور شد: 

امیدواریم محدودیت ها اجرایی شود تا میزان چرخش ویروس کنترل و به حداقل برسد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

۶۰درصد قمی ها پروتکل ها را رعایت می کنند
اصلاحیه خبر 

پیرو درج خبر مدیرکل امور مالیاتی استان قم در ایمان 
شماره 5118 ص ۴ و به تاریخ99/6/۳0 به  اطلاع می رساند  نام  
صحیح مدیرکل امور مالیاتی استان قم محمد علیزاده اهوازی می 
باشد که به اشتباه غلامحسین دباغ درج شده است بدینوسیله 

اصلاح می گردد.


